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Uvodnik

TRŽAŠKA ŠKOFIJA | Beatifikacija msgr. Ukmarja

Končal se je škofijski del postopka: 
odslej smo v Božjih rokah!

Škofijski postopek za beatifikacijo msgr. 
Jakoba Ukmarja se je končal v sredo, 24. 
junija, ko se je v Vurnikovi kapeli po 140 

srečanjih še zadnjič sestalo škofijsko sodišče, da 
b i sklenilo še zadnje birokratske formalnosti. 
Ob prihodu v škofijsko kapelo se je pogled 
skupine slovenskih vernikov in  dušnih 
pastirjev zaustavil na zadnjem delu dvorane: 
trije veliki leseni zaboji so skorajda v  celoti 
zavzemali prostor. Vanje je b ilo  skrbno 
položeno gradivo, k i ga bo postulator 
beatifikacijskega postopka, škedenjski kaplan 
in  dolgoletni sodelavec msgr. Jakoba Ukmarja 
g. Dušan Jakomin, odpeljal prihodnjega 7. 
ju lija  v Rim in  ga izročil Kongregaciji za zadeve 
svetnikov, k i nadzira celoten proces razglašanja 
novih svetnikov: komisija zgodovinarjev in  
teologov bo namreč na podlagi gradiva 
odločila, ali bo svetemu očetu predlagala 
božjega služabnika msgr. Ukmarja za 
beatifikacijo. G. Jakomin bo v večnem mestu 
tako sklenil svojo vlogo, k i jo bo v nadaljnjem 
procesu prevzel ta jn ik kardinala dr. Franceta 
Rodeta Blaž Jezeršek.
"Gradivo bom izročil s trdn im  upanjem, da se

bodo slovenski verniki in  duhovniki še naprej 
zavzemali za tako pomembno zadevo, k i se 
navsezadnje tiče vseh nas in  k i bo namreč 
trajala zelo dolgo: to liko namreč, da njenega 
zaključka jaz najbrž ne bom dočakal", nam je 
povedal g. Jakomin, k i je b il p ri postopku za 
beatifikacijo božjega služabnika msgr. Ukmarja 
soudeležen že od samega začetka. Postopek, ki 
ga je spodbudila celotna tržaška verska 
skupnost, se je uradno začel 5. februarja 2002 z 
oblikovanjem škofijskega sodišča, k i ga je nekaj 
časa vodil msgr. Libero Pelaschiar in  potem

msgr. Ettore Malnati, k i je zadevo tudi 
privedel do konca z odločiln im  
prispevkom skrbnih sodelavcev.
Trenutek v Vurnikovi kapeli je b il ganljiv 
zlasti za slovenske tržaške vernike, k i so 
neposredno spremljali proces 
beatifikacije in  zanj prispevali veliko 
svojega časa. Tržaški škof Evgen 

Ravignani se je zahvalil predsedniku 
škofijskega sodišča za Ukmarjevo beatifikacijo 
g. Malnatiju, postulatorju g. Jakominu, 
promotorju pravice msgr. Mariju Gerdolu, 
notarki postopka prof. Silvi Resinovič Valenčič 
v krajšem molitvenem obredu, med katerim so 
prisotni še enkrat priporočili božjega 
služabnika Gospodu; zahvalil se je še prof. 
Tomažu Simčiču, prof. Raoulu Pupu, prof. 
L ic in iji Roth Pahor, g. dr. Zvonetu Štrublju.
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Andrej Bratuž

Biserni jubilej 
Sveta Evrope

V' teh vrsticah se želimo pomuditi ob po
membni obletnici. Gre za eno prvih ustanov 
v procesu evropske integracije, in  sicer za Svet 

Evrope. Ustanovljen je bil leta 1949 v Strasbour
gu. Ob njegovi 60-letnici poglejmo torej, kakšno 
vlogo igra ta evropski organ.
Nastal je kot posebno institucionalno telo v ča
su, ko so se rodile tudi druge ustrezne ustanove, 
med njim i recimo Evropska premogovno-jeklar- 
ska skupnost in  kasneje Skupni evropski trg. Svet 
Evrope ima že od svojih začetkov generalni sek
retariat in  parlamentarno skupščino, ki je pa se
veda ne gre zamenjati z Evropskim parlamen
tom. Poleg tega deluje še Odbor ministrov.
Svet Evrope ima, kot že rečeno, svoj sedež v Stra
sbourgu, mestu, ki že od začetka evropskega 
združevanja gosti glavne evropske institucije. Po
leg Bruslja (tu je tudi sedež Evropskega parla
menta) je še Luksemburg z drugimi evropskimi 
ustanovami. Svet Evrope združuje danes nad 40 
držav članic, ki pa niso vse v Evropski uniji. Nje
gova področja so raznolika. Za razliko od Evro
pskega parlamenta in  Evropske komisije (vlade) 
z močno politično vsebino pa ima Svet Evrope 
predvsem veliko moralno moč. Zavzema se za 
obrambo in  ohranitev človekovih pravic v drža
vah članicah. Vse to urejujeta tako generalni sek
retariat kot parlamentarna skupščina. Gre torej 
za nekako visoko avtoriteto, ki čuva glavne člo
vekove vrednote in njih ohranitev.
Letos v tem času predseduje Odboru ministrov 
Republika Slovenija. Kot znano, je pred časom 
naša matična država z uspehom predsedovala 
tudi Evropski uniji in  v tem okviru še povečala 
svoj mednarodni ugled. To je še posebno važno 
za manjšo in mlajšo državo (kot je Slovenija), ki 
pa lahko zelo pozitivno in  uspešno vodi in  koor
dinira tudi delovanje zgodovinsko starejših in 
večjih držav stare celine.
Vse to je pred parlamentarno skupščino Sveta 
Evrope izpostavil sedanji predsednik Odbora m i
nistrov slovenski premier Borut Pahor. V svojih 
izvajanjih je predsednik slovenske vlade v glav
nem obrazložil program in  vodilne točke slo
venskega predsedovanja Svetu Evrope. Slovenija 
je gotovo skupno z mnogimi drugimi evropski
m i državami na tej poti relativno mlada. V evro
pske politične institucije je z njim i vstopila med 
zadnjimi, kljub temu pa se je Republika Slove
nija znala lepo uvrstiti ob starejše in  večje drža
ve članice in  si tako priborila in  pridobila ustrez
no mesto.
Vse to je torej sedaj del evropskega integracijske
ga procesa, ki se je začel ob koncu 40. let 
prejšnjega stoletja, ko so najprej zahodne evro
pske države uvidele potrebo po aktivnem 
združevanju v nove in  širše skupnosti. To so tak
rat razumeli in  uresničili veliki politiki in  držav
niki, kot so b ili Konrad Adenauer, Alcide De Ga- 
speri, Robert Schuman, Jean Monnet, Winston 
Churchill, Paul-Henri Spaak, Altiero Spinelli in 
drugi. N jim  se ima torej Evropa danes zahvaliti 
za zgodovinsko pionirsko delo na poti evropske
ga združevanja.
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Pogovori in okrog le  mize na temo

USTVARJALNOST IN INOVATIVNOST
z  izjemnim i gosti (Japec Jakopin, Tinkara Kovač, G rego r Čušin,

Peter Florjančič, Jure Leskovec), delavnice, morje...

Inform acije: www.dragamladih.org in MOSP (ul. Donizetti 3, 0 4 0  3 7 0 8 4 6 )

Fotografija pove vse. Če pa ne vsega, zelo veliko. Mislili smo, da so take stvari na državni meji med 
Italijo in Slovenijo le še spomin, a ni tako. In  se seveda upravičeno sprašujemo, kakšen smisel ima 
vse to. Ker so znova vrste, ki jih ne bi bilo treba! Ker so taki pregledi že na prvi pogled nepotreb
ni. Ker bi se lahko drugače uredilo, bolj diskretno, predvsem pa bolj neopazno, a zato nič manj 
temeljito. V današnjem svetu hitrih komunikacij so te vrste na meji samo znamenje, da se noče 
v korak s časom, ki je že zdavnaj določil, da je Evropska unija enaka in odprta za vse!
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Izidi referenduma
Slovenska skupnost je ob 

izidu nedeljskega referen
duma zadovoljna, da so 

slovenski volilci upoštevali sta
lišče stranke in  se niso udeležili 
volitev. To potrjuje predvsem 
nizka volilna udeležba, ki je v 
slovenskih občinah goriške in  
tržaške pokrajine precej pod 
srednjo stopnjo udeležbe v deže
li FJK.
Pri tem je razveseljivo dejstvo, da 
so volilci dali vsebinsko sporoči
lo, ki zadeva dva vidika. Pri pr
vem gre za dejstvo, da današnja 
vsedržavna volilna zakonodaja

je volilcem in  volilkam odvzela 
možnost oddaje preferenčnih 
glasov, kar prav gotovo posega v 
stopnjo demokratičnosti in  sou
deležbe državljanov pri se
stavljanju parlamenta.
Drugo pomembno sporočilo je 
to, da so tematike glede volilne 
zakonodaje pristojnost izvolje
n ih  predstavnikov v ita lijan
skem parlamentu in  zato je 
njihova dolžnost, da se odprtih 
vprašanj lotijo s primernim  de
lom, ki naj privede do pozitiv
n ih  rešitev. Odgovori na ta 
vprašanja pa morajo seveda za

gotavljati učinkovito upravljanje 
italijanske države. Po drugi stra
n i pa to ne more b iti vzrok, da se 
zmanjšujeta stopnja demokratič
nosti in  sposobnost sodelovanja 
pri sestavi glavne ustavne insti
tucije v državni ureditvi. Tako je 
pri tem potrebno podčrtati po
manjkanje zakonskega določila 
za zagotovljenega predstavnika 
priznanih narodnih skupnosti. 
Vprašanje državne volilne zako
nodaje ne sme ostati sedaj zane
marjeno, marveč mora postati 
primarna skrb parlamentarnih 
skupin v senatu in  poslanski 
zbornici. Ob zavrnitvi nedejske- 
ga referenduma je potrebno vo
lilno  vsebino primerno premi
sliti, da se bo vo liln i zakon tudi 
vsebinsko rešil vzdevka "porcel- 
lum".

Posredovanje EU za zdaj ni uspelo

Vprašanje meje med Slovenijo 
in Hrvaško nerešeno

Minu li teden, 25. junija, 
je Slovenija praznovala 
18. obletnico razglasit

ve neodvisnosti oz. osamosvojit
ve od Federativne republike Jugo
slavije. V tem razdobju je dosegla 
široko mednarodno priznanje, bi
la sprejeta domala vvse pomemb
ne mednarodne organizacije in  se 
v njih dostojno uveljavila. Dve le
ti je bila nestalna članica Varnost
nega sveta OZN, od 1. januarja do 
konca lanskega 
junija je predse
dovala Evropski 
uniji in  prav v 
m inulih dneh je 
prevzela šestme
sečno predsedst
vo organizacije 
za spodbujanje 
sodelovanja na 
številnih po
dročjih in  še po
sebej na po
dročju zaščite te
meljnih člo
vekovih pravic.
Kljub stalnemu 
prizadevanju pa 
Sloveniji ni
uspelo urediti 
dokončne meje
s sosednjo Hrvaško tako na ko
pnem kot na morju. Vsem je do
bro znano, da je v tem času 
prihajalo do številnih incidentov, 
ki so stalno otežkočali diploma
tom obeh držav, da bi v umirje
nem ozračju poiskali za obe strani 
zadovoljivo rešitev spora. S tem 
odprtim problemom je Slovenija 
leta 2004 postala polnopravna čla
nica Evropske unije. Kmalu nato 
je pristopna pogajanja začela tudi 
Hrvaška ob soglasju vseh članic 
Unije. Pogajanja so redno tekla do 
lanske jeseni, ko je Hrvaška 
vključila v gradivo pogajanj tudi 
nekatere dokumente, na primer 
zemljevide, ki rišejo mejo med 
državama enostransko. Slovenska 
stran je po poglobljeni preučitvi 
predložene hrvaške dokumenta
cije ocenila, da bi lahko prejudici
rala dokončno ureditev meje med 
državama v škodo Slovenije. Zato 
je zahtevala, da Hrvaška umakne 
omenjene sporne dokumente in

s tem omogoči redno nadalje
vanje postopnih pogajanj. Hr
vaška stran n i pokazala stvarne 
pripravljenosti, da izloči omenje
ne dokumente iz pogajalskega 
gradiva. Sloveniji n i tako preosta
lo drugega, kot da uresniči večkrat 
ponovljeno opozorilo, da se zau
stavijo pogajanja, dokler se mejno 
vprašanje ne reši dokončno. V ta 
namen je istočasno predlagala, naj 
Evropska unija posreduje med

obema prizadetima stranema za 
rešitev omenjenega vprašanja.
V ta namen je evropski komisar 
Olli Rehn izdelal okvirni predlog 
o rešitvi spora in  ga posredoval 
obema stranema. Hrvaška ga je 
kot takega sprejela. Slovenija pa je 
predlagala nekatere dopolnitve, ki 
jih  je omenjeni diplomat nato 
vključil v svoj novi predlog. Hr
vaška se o tem zadnjem predlogu 
ni marala izreči, ampak se je prak
tično umaknila s pogajanj. S tem 
je nastal zastoj v razgovorih med 
Slovenijo in  Hrvaško glede rešitve 
mejnega vprašanja. Slovenska 
stran izjavlja, da je pripravljena na
daljevati z napori za dokončno 
rešitev vprašanja, a hkrati pou
darja, da je za rešitev spora potreb
no, da Hrvaška umakne omenje
ne sporne dokumente z enostran
sko zarisano mejo med državama. 
Po tednu dni molka se je oglasil 
hrvaški premier Sanader s pojasni
lom, da Hrvaška želi nadaljevati

Povejmo na glas

pogajanja za pristop v EU brez 
kake zveze z reševanjem vprašanja 
meje.
S 30. junijem se je končalo šest
mesečno predsedovanje Češke 
Evropski uniji in  se s 1. julijem 
pričelo šestmesečno predsedo
vanje Švedske. Njen zunanji m ini
ster Carl Bildt je ob tem dejal, da 
švedsko predsedstvo nima načrta 
za rešitev zastoja v pogajanjih Hr
vaške z EU. Slovenski zunanji m i

nister Samuel Žbo
gar pa je pojasnil, 
da "celoten pro
blem ni nastal zara
di Slovenije in  vsi 
sedaj že vedo, da je 
nastal zaradi doku
mentov, ki so vne
sli mejno proble
matiko v pogajalski 
proces. In ko je bilo 
to enkrat vneseno, 
je bilo potrebno 
začeti reševati mej
no vprašanje". 
Diplomatski viri 
bolj ali manj vple
tenih strani v po
gajalski proces za 
pristop Hrvaške v 
EU dajejo razumeti, 

da je vsem potreben premislek, 
kako naprej do rešitve vprašanja. 
Težko si je namreč predstavljati, da 
bi v EU vstopale nove članice, ne 
da bi se predhodno rešili sporni 
problemi, katerih rešitev se že dol
go odlaša. Eden takih primerov je 
problematika v zvezi z mejo med 
Slovenijo in  Hrvaško. Če obema 
državama v 18 letih ni uspelo tega 
vprašanja rešiti, sledi, da je nujno 
potrebno posredovanje Unije, ki 
ga je predlagala Slovenija.
Pri vsej zadevi že od samega 
začetka ni jasno, kaj je pravzaprav 
poglavitni vzrok za neuspešnost 
vseh dosedanjih dvostranskih po
skusov za razumno in  upravičlji- 
vo rešitev vprašanja za obe strani. 
Najbolj se je temu cilju približal 
znani sporazum Drnovšek - Račan 
iz leta 2001, na katerega sta s para
firanjem pristali obe državi, a ga 
je naknadno zavrnil hrvaški
državni zbor.

Alojz Tol

Oddih sredi razburk
K o t večji del sveta si v  poletnih mesecih 

lahko privoščimo nekaj oddiha. Za dva 
ali tri tedne - šolarji, d ijaki in  študentje 

tud i več - nekako izstopimo iz  močnega in  
udarjajočega toka časa, k i ne pozna počitka in  
po splošnem m nenju  svojo h itros t le po 
večuje. Ugotovljeno je, da se je toku časa in  
njegovemu ritm u  koristno umakniti, odložiti 
siceršnja bremena in  se osveženi v rn iti v de
lovno jesen. Svet, v katerem živimo, je namreč 
sunkovit, nenehno nas preseneča z dogodki, 
ali pa čutimo, da že pripravlja nove. Ta svet je 
v nepretrganem spreminjanju in  njegovih pre
m ikov nikakor ne gre podcenjevati. Preokreti 
in  zaokreti so m ožni vedno, zato je oddih, k i 
nam je na razpolago, več kot dobrodošel. Po
m islimo, da je b ilo še pred dvema letoma ma
lo  tistih, k i so napovedovali izbruh finančne 
krize, sredi katere se bomo kar nekaj časa 
nahajali. Občutimo jo  tako ali drugače tako 
rekoč vsi, predvsem pa smo ali smo b ili para
liz iran i ob dejstvu, da njenega prihoda nismo 
pričakovali. Očitno svet in  m i z n jim , a li naro
be, m i in  svet z nami, hodim o po določeni po
ti, na kateri se prav zaradi poti, k i jo  ubiramo, 
dogajajo takšne in  drugačne stvari, pač točno 
tiste, k i se dogajajo. Ker pa je teh dogodkov 
preveč in  so takšni, da jih  nismo pričakovali, 
in  še neugodni povrh, potem se seveda zami
slimo. Z  nejevoljo ugotovimo, da gre v bistvu 
za negotovost, sredi katere živimo. V nasprot
nem primeru o vsem tem sploh ne razmišlja
mo in  potisnemo misel proč od sebe, ali kar je

točneje, potisnemo jo  globoko vase, v  izsilje
no pozabo. Pozaba nam sicer uspe, občutek 
negotovosti pa slej ko prej ostane. Ostane, ker 
težavni malo: n i samo kriza in  vse večja brez
poselnost, je  tudi trenutno zelo sporno za
stavljen odnos do priseljencev, je  vse več 
revščine, k i pesti nerazviti in  celo razviti svet, 
je vse večja razlika med bogatimi in  revnimi, 
kar le povečuje napetost a li vsaj nelagodje. 
Nad vsem tem dogajanjem pa se mogočno raz
penja t. i. globalizacija, k i ustvarja skupen sve
tovni trg, pospešuje svetovno poenotenje na 
kontinenta ln i kakor tudi povsem osebni rav
ni, uveljavlja dvig proizvodnje za vsako ceno 
ter nas vse spreminja v porabniško družbo, k i 
premore vse razen tako želj enega zadovoljstva. 
Z drugim i besedami: vse imamo in  vse bolj 
smo nezadovoljni. Popolnoma jasno je, da nas 
globalizacija obravnava ko t izključno mate
rialna bitja in  hoče, da bi za nas obstajale le 
materialne dobrine. Posledica pa je neke vrste 
izpraznjenost, k i nas s svojo stisko kliče, da bi 
v to našo sedanjost vendar vnesli več duhov
n ih  dobrin, iskrenega prijateljstva, solidarno
sti, skratka več tistega, brez česar naše notranje 
razpoloženje ne more b iti um irjeno in  s tem 
srečno. Lahko nas bo letošnji oddih zbližal, 
lahko bo v nas vseh okrepil željo po lepem, ko 
vse, kar imaš, deliš z drugim i, lahko nas bo 
opogumil, da bomo bolj med seboj povezani 
in  rešeni strahu zase. V tem primeru bi se zgo
dilo, kar bi se moralo že zdavnaj zgoditi.

Janez Povše

Pred obiskom predsednika vlade Boruta Pahorja na Madžarskem
Minister Žekš se je srečal s predstavnikoma 
slovenske manjšine
Ministerdr. Boštjan Žekš seje v ponedeljek, 29. junija 2009, 
ob prihajajočem obisku predsednika Vlade RS Boruta Pahorja 
na Madžarskem srečal s predsednikom Zveze Slovencev na 
Madžarskem g. Jožetom Hirnokom in predsednikom Državne 
manjšinske samouprave g. Martinom Ropošo. Tema 
pogovora so bila aktualna vprašanja s področja slovenske 
manjšine na Madžarskem. Sogovorniki so se posvetili 
predvsem temama, ki jih bo premier Pahor izpostavil med 
svojim srečanjem z madžarskim kolegom. Srečanje je 
potekalo v prostorih Urada Vlade RS za Slovencev zamejstvu 
in po svetu, Komenskega 11, Ljubljana. Premier Pahorje v 
sredo, 1. julija 2009, s slovensko gospodarsko delegacijo 
odpotoval na Madžarsko in se v Budimpešti srečal s 
predsednikom Vlade Gordonom Bajnaijem.

Ob dnevu državnosti

Odprto pismo

Spoštovani gospod Minister, 
z velikim razočaranjem smo 
številni Slovenci v Ita liji 

sprejeli v vednost dejstvo, da Ge
neralni konzulat R. Slovenije v Tr
stu letos n i priredil tradicionalne
ga sprejema ob dnevu državnosti

tično državo, predstavljal izraz 
našega narodnega ponosa, saj je 
bila to tudi priložnost, da smo ze
lo številni zastopniki družbenega, 
političnega, gospodarskega, ver
skega, kulturnega in umetniške
ga življenja naše manjšine naz-

politične in  siceršnje razlike. 
Izraz spoštovanja do naše narod
nostne skupnosti in  naše matične 
države pa so s svojo prisotnostjo 
na navedenem sprejemu vsako le
to potrdili tudi najvišji predstav
n iki političnih in  cerkvenih obla
sti v deželi FJK, od predsednika 
deželne vlade, vladnega komi
sarja in  prefektov, predsednikov 
pokrajin, največjih občin itd., 
škofov in  n jihovih vikarjev ter 

cerkvenih dostojanst
venikov različnih ve
roizpovedi.
Na podlagi informa
cij iz neuradnih, a za
gotovo verodostojnih 
virov pa smo morali 
letos žal ugotoviti, da 
je bilo Generalnemu 
konzulatu v Trstu od 
Vašega kabineta na
ročeno, da se zaradi 
krčenja stroškov le
tošnji sprejem ob 
dnevu državnosti pre
prosto odpove.

Spoštovani g. M in i
ster,

v imenu skupine zamejskih 
podjetnikov (gostincev, vinarjev, 
trgovcev, samostojnih poklicev 
itd.) Vam glede na navedeno spo
ročam, da, ker Vlada R. Slovenije 
in Vaše Ministrstvo sodita, da je 
potrebno krčiti javno porabo na 
račun tako pomembnega do
godka, je ta skupina pripravljena 
naslednje leto sama prevzeti f i 
nančno breme in  organizacijo 
sprejema Generalnega konzulata 
RS v Trstu ob dnevu državnosti R. 
Slovenije, za katerega pa, glede na 
splošno gospodarsko krizo n iti ni 
bilo nujno, da bi bil tokrat poseb
no razkošen in  bi ga bilo, tudi ob 
številnih sponzorjih, ki so se 
vsako leto odzvali vabilu konzula
ta, vsekakor tudi letos mogoče or
ganizirati, pa čeprav morda na 
nekoliko bolj skromen način. 
Lahko torej računate na nas, saj 
menimo, da je praznovanje oblet
nice osamosvojitve naše matične 
države simbolno preveč po
membna zadeva, da bi jo bilo 
mogoče kar tako odpraviti.
S spoštovanjem

Damijan Terpin,
odvetnik

naše matične domovine. dravili obletnici osamosvojitve
Sprejem je za vse Slovence v Ita- Slovenije, verjetno edinikrat v le-
liji, ki smo navezani na svojo ma- tu vsi skupaj in ne glede na naše

Na dnu...

HUDIRJA, SPET 
PREPUSTNICA!

/O

KAJ PA SMO Ml KRIVI, 
ČE PAPI NE VE VEČ, KJE 
\ SO NJEGOVE M EJE!
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liflMMJi G. Dušan Jakomin

"Hvala, da ste 
me razumeli!"

G. Jakomin, šestdeset let 
mašniškega poklica nosi v 
sebi več pomenov. Katerega 
bi med vsemi najprej izpo
stavili?

Ljudje se običajno ob takih  
obletnicah radi ozirajo po  
preho jen i poti. Jaz pa najraje 
gledam napre j! Šestdeset le t 
mašniškega poklica je  dobra 
podlaga za nadaljnje delo
vanje: človek ima v tem prim e
ru mnogo izkušenj, v njem se 
večata vez in  zasvojenost z nje
govim  poslanstvom.

Šestdeset let mašniškega po
svečenja je dolgo obdobje, 
med katerim duhovnik 
prehodi ravno tako dolgo 
transcendentalno pot. Kako 
se je vaše doživljanje božje
ga v vseh teh letih razvijalo 
in nadgrajevalo?

Vsak duhovnik se zaveda, da je 
poklican, da je izbran od Boga. 
Gospod kliče k  duhovništvu. S 
tem klicem  se skuša dušni pa
s tir popolnom a istovetiti. 
Kljub temu da ima vsak človek 
svoje napake, se pravi tud i 
duhovnik, mora vselej ostati 
zvest temu poslanstvu. Duhov
n ik  se mora nenehno soočati s 
svojim  b ližn jim , z ve rn ik i in  
ljud m i, k i ga obdajajo: brez 
n jihove vsestranske pom oči je 
delo pastirja nemogoče. Gre 
namreč za pojem skupnosti. 
D uhovn išk i p o k lic  obenem  
sloni na treh temeljih: na oz
nanjevanju, na de litv i zakra
m entov, na socialnem delu. 
Na teh stebrih duhovnik gradi 
svoje življenje, svoje poslanst
vo.

Doživljanje božjega se je v 
teh desetletjih torej krepilo 
preko stika z bližnjim? V 
sočloveku ste iskali Boga?

Sveti Janez pravi, da Boga ne 
v id im o; v id im o  pa ga v člo
veku, k i se smeje, predvsem pa 
v  človeku, k i trpi, k i preklin ja; 
v človeku, k i ne more spejeti 
Boga, k i noče sprejeti Boga. 
Takih sem v ž ivljenju mnogo  
spoznal: večina pa je  vendarle 
čutila potrebo po  duhovniku. 
Mnogo ljudi, k i v božjo hišo ne 
zahajajo in  ne ču tijo  potrebe  
po litu rg iji, pa vendar verujejo, 
me je vedno nagovarjalo: "Po
treben s i" ! Vseskozi čutim  
neko vez med sabo in  skupno
stjo. Rad razmišljam o tem, da 
Bog n i ustvaril Slovenca, Ita
lijana, Nemca ali pa m uslima
na, kristjana: Bog je  ustvaril 
človeka! Ko duhovn ik deluje 
po  tovrstnih p rinc ip ih , ga sku
pnost sprejme.

Kako ste pred šestdesetim i 
leti začutili božji klic? 

Mama m i je vedno pravila, da 
sem božji k lic  začutil na dan 
svojega prvega obhajila p r i še
stih letih. (Naj dodam, da sem 
istega dne preje l še zakrament 
svete birme.) To zavest in  pre
pričanje sem g o jil v  sebi tudi v  
študijskih letih, moje življenje

se je  nato izteklo  po  povsem  
naravnem toku.

Kako so vaši starši sprejeli to 
vašo željo?

Mama, k i je bila globoko ver
na, se je  moje odločitve veseli
la, čeprav m i n i ničesar vsilje
vala, oče pa je  b il m anj rado
sten, saj se je zavedal, da bi se 
tako končala rodbina Jakomi
novih . Svoje otroštvo sem 
nam reč p rež iv lja l v  ženskem 
krogu: okrog sebe sem im el se
stre in  sestrične. Otroška in  
najstniška leta sem preživ lja l 
doma na vasi in  v mestu, kjer 
sem obiskoval šolo. V Trst sem 
tako začel zahajati, ko sem b il 
star devet let; dom ov pa sem se 
vračal za počitnice. To dvojno  
živ ljen je  je  navsezadnje izo
blikovalo m ojo  osebnost. 

Kakšni so b ili najlepši tre
nutki, ki ste jih kot dušni pa
stir preživeli, kdaj pa ste se 
do Boga obrnili s težkim sr
cem?

Lepih trenutkov, prepolnih za
doščenja, je b ilo  toliko, da bi 
j ih  s težavo naštel. Težko m i je 
b ilo  tedaj, ko sem se poslovil 
od svojih dragih: oče je  um rl 
p r i petinpetdesetih letih, ma

ma in  sestra pa p r i oseminpet
desetih.
Svoje življenje pa sem večino
ma preživlja l v pozitivnosti in  
to naklonjenost sem skušal po
sredovati ljudem, k i so m i b ili 
ob strani: upam, da sem z last
n im i izkušn jam i pomagal 
ostalim prem ostiti svoje teža
ve.

Katera je po vašem mnenju 
najlepša, najžlahtnejša last
nost duhovniškega poklica?

O tem bi se lahko pogovarjala 
do noči... Sveti oče Benedikt 
XVI. je  letošnje le to  posvetil 
duhovnikom. To b i m oralo b i
ti izhodišče, da bi razmišljali, 
kakšen je smisel duhovniške
ga poklica. Od časa do časa se 
pojavljajo kritike  na račun ce
libata dušnih pastirjev. Pre
pričan pa sem, da žena ne bi iz
p opo ln ila  duhovnika: dušni 
pastir bo popoln  šele tedaj, ko  
bo v  sebi upodobil podobo Kri
stusa. N i drugih poti, le tista je, 
k i pelje  v  razdajanje duhov
nika za potrebe vern ikov in  
Cerkve. Pregovor namreč pra
vi, da vrata zdravnika niso  
n ik o li zaprta; vrata duhovnika  
pa so vedno odprta.
Razm isliti je treba še zlasti o 
vlogi slovenskega duhovnika: 
ta je b il p r i nas od nekdaj pok
lican, da brani narodn i čut:

n ik o li ne bom nehal trd iti, da 
je bila primorska Cerkev p rv i 
antifašistični dejavnik p r i nas. 

Katere pa so pozitivne in ne
gativne plati vaše osebnosti? 

Začnimo kar p r i negativn ih :

včasih sem preveč odkrito 
srčen in  nim am  dlak na jeziku. 
N ikom ur sicer ne želim hude
ga, morda pa se včasih le pre
naglim  z izlivanjem svojih ču
stev. Tedaj se 
preveč za
ganjam v so
govornika, č i
gar mnenja si
cer vedno 
spoštujem.
Nekateri p ra 
v ijo  -  morda  
bi lahko tud i 
sam p r itrd il -, 
da se rad kre
gam. To svojo 
lastnost b i raje 
opredelil za 
dialektično za
bavo, za dia
lektično  iz
menjavo 
mnenj...

Znano pa 
je, da je vaša 
pozitivna 
lastnost iz
redna de
lavnost.

Vse svoje 
energije sem 
v lil v življenje in  delo. Vedno 
sem sočasno opravljal tri, Štiri 
reči. N ik o li nisem im e l rad 
dneva, k i bi b il brez dela. Pred

časom, ko sem se doma pone
srečil, m i je Bog dal razumeti, 
da je  p r i teh le tih  treba neko
liko  drugače razmišljati. V sebi 
pa bom še naprej g o jil Gre
gorčičevo geslo: človek je  
dolžan dati, kar more. Duhov
n ik  se za svoje delo in  za svoje 
lju d i ne sme “šparati" !

Šolali ste se v težkih časih, 
ko je bila slovenska beseda 
pod hudim raznarodoval
nim pritiskom: študije ste 
namreč opravili v italijan
skem jeziku. Ljubezen do 
slovenske besede pa je tlela 
pod ledom fašističnega na
silja. Kako ste se materinega 
jezika ponovno lotili v no
vih povojnih razmerah? 

Slovenska beseda je bila v  naši 
zavesti vedno prisotna, tud i 
preko narečja, k i smo ga govo
r i l i  doma p r i Sv. Antonu p r i 
Kopru. Ta zavest je  bila med

slovenskimi študenti prisotna  
tud i v  koprskem semenišču, 
čeprav so nas oblasti hudo za
tirale: slovenščina je bila pre
povedana, če so b il i p riso tn i

trije sogovorniki; zaplenili so 
nam dnevnike in  slovenske 
knjige. Morda pa je  ravno ta 
pritisk  krepil v  nas čut narodne

pripadnosti in  ljubezen do ma
terinega jezika. Gotovo sta k  
spodbujanju slovenskega ču
tenja prispevala tudi glasba in  
zborovsko petje, k i sem ju  go jil 
mnogo in  mnogo časa. 
Razumljivo pa je, da je  ob
dobje fašizma zapustilo neiz
brisno sled v  m o ji šolski izo
brazbi slovenščine. Slovenske
ga jezika sem se nato šele 
priučil. Prav zato je vloga lek
torice Našega vestnika in  dru
g ih  m o jih  publikacij, prof. Sla
vice Bandi, še to liko  bo lj dra
gocena.

Ob dušnopastirskem delu je 
bila časnikarska dejavnost 
stalnica vašega življenja: kaj 
sta vam časnikarski poklic 
in publicistika nasploh v 
vseh teh letih podarila?

Od leta 1959 sem začel sode
lovanje s časnikarskim od
delkom deželnega sedeža Rai.

Začelo se je zame novo ob
dobje publicističnega značaja, 
zaključilo pa se je vneto udejst
vovanje na glasbenem p o 
dročju.

Naj dražje, kar 
m i je časnikar
ska dejavnost 
v vseh teh le
tih  dala, je ak
tivno  sodelo
vanje v  sklopu 
Zveze ita lijan 
skih kato
lišk ih  ča
snikov. Že šti
r i  desetleja 
redno ob i
skujem sim 
pozije, k i j ih  
Zveza prireja  
po  raznih ita 
lijansk ih  m e
stih. S to 
izkušnjo sem 
š iril lastna ob
zorja in  spoz
nal svet, k i je  
povsem dru
gačen od 
našega. Kato
lišk i časniki so 
v vseh teh le

tih  p rehod ili veliko pot, k i je 
šla v smer opuščanja zatohlega 
klerikalizma, k i ga je  sicer v 
Cerkvi ponekod še občutiti. Ta 
srečanja so p ripom ogla  k  
splošnemu posodabljanju ča
snikarskega miselnega in  slo
govnega izražanja: bodi jasen, 
kratek in  deontološko pošten. 

Poznani ste tudi po publici
stiki, ki je vezana na etno
grafijo.

Med našim ljudstvom je veliko 
bogastva. Naš preprosti človek 
je  b il sposoben ustvariti izred
no  jeziskoslovno bogastvo, k i 
se je posledično izkazalo tudi v 
etnografiji. Ko sem priše l v 
Skedenj, sem glede domače 
dediščine odkril pravi nerazi
skan in  bogat rudnik. Ko sem 
polagoma začel raziskovati 
vlogo škedenjskih krušaric, so 
me dom ačin i vabili, na j na
daljujem z zbiranjem etnograf
skega materiala. Zavedali so se 
namreč, da njihova dediščina 
tvega izginotje. To je b ilo  izho
dišče, na pod lag i katerega je  
nato nastal etnografski muzej. 
M ateria l in  druge eksponate 
smo začeli zbirati že leta 1960 
in  danes je muzej izredna dra
gocenost bodisi za Škedenjce 
bodisi za širšo okolico: muzej 
namreč obiskujejo tudi otroci 
iz  ita lijanskih šol...

Vaš duhovniški jubilej sov
pada s ključnim trenutkom 
v zvezi z beatifikadjskim po
stopkom msgr. Ukmarja. 
Velikega moža ste dolga leta 
poznali. Ali bi nam lahko 
povedali, česa ste se od 
msgr. Ukmarja najdražjega 
naučili? Kakšen vtis je na vas 
imel njegov lik?

Z msgr. Ukmarjem sem preži
vel 17 let. Nekaj mesecev sem 
b il celo njegov tajnik, b il je  tu
d i m o j spovednik. Msgr. Uk
marja je odlikovala zlasti zve
stoba do Boga in  do Cerkve. 
Globoko je dojel pom en Jezu
sa Kristusa. Od njega sem se 
naučil, kakšen mora b it i 
duhovnik. K ljub temu da je  b il 
msgr. Ukmar velik človek, me 
je  vedno očarala njegova pre
prostost: im e l je to izredno la
stnost, da je lahko nagovarjal 
bodisi teologe bodisi preproste 
ljud i. B il je  strog do samega se
be, pa vendar odprt in  široko- 
dušen z vsakim človekom. Nje
gove evangeljske vrednote so 
presegale običajne človeške vr
line. Skratka, msgr. Ukmar je 
b il res vreden beatifikacijskega 
procesa.

S kakšnimi besedami bi se 
radi obrnili do ljudi, ki so 
vas na tako dolgi življenjski 
in duhovniški poti spoznali 
in imeli radi?

Hvala, da ste me razumeli! 
Stran je pripravil Igor Gregori

Življenje in delo g. Dušana Jakomina
Dušan Jakomin, rojen leta 1925 pri Sv. Antonu pri 
Kopru, je služboval kotduhovnikvslovenskih krajih 
na Tržaškem, od leta 1953 dalje in še danes pa v 
Škednju, po domače Ščedni, ki je bila nekdaj slo
venska vas, potem pa je postala predmestje Trsta. 
Prve tri razrede osnovne šole je dokončal v domači 
vasi, ostale pa v Trstu. Gimnazijo je začel v Gorici, 
študij pa je nadaljeval v Kopru v malem semenišču 
in maturiral 1.1945. Bogoslovje je študiral v Gorici. 
V duhovnika je bil posvečen 26. junija 1949. 
Duhovniško službo je začel v Mačkoljah, nadaljeval 
na Opčinah in v Dolini. Leta 1953 je postal 
škedenjski kaplan.
Vodil je številne pevske zbore v krajih, kjer je 
služboval kot slovenski veroučitelj, organiziral je

božične koncerte in vodil radijsko oddajo Nabožna 
glasba. Je odgovorni urednik Našega vestnika, vodi 
radijsko rubriko Vera in naš čas. Ustanovil je 
etnografski muzej, ga vodi in v njem izdaja 
slovenske knjige, zgibanke, koledarje in razglednice. 
Sodeloval je pri ustanovitvi Doma Jakoba Ukmarja 
in v njem organizira kulturne prireditve - razstave, 
literarne večere, predavanja in koncerte. Napisal je 
knjigo o škedenjski železarni in sodeloval je pri izdaji 
knjige Jakoba Ukmarja Eshatologija in pesmi 
Ferruccia Jakomina. Zbral in uredil je več publikacij, 
med katerimi Narečni slovarSv. Antona pri Kopru in 
etnološko delo o rojstni vasi Sv. Anton z naslovom 
Skozi vasi do ljudi. Pred nedavnim je izdal tudi slovar 
liturgičnega izrazoslovja.

Jubilejna sv. maša

"Zahvaljujem se Bogu 
za duhovniški poklic!"

T esna vez, ki veže g. Dušana Jakomina 
na škedenjsko skupnost, je težko 
preizkusila zmogljivost domače cerk

ve sv. Lovrenca: ogromno število narodnih 
noš iz Istre in  bližnje okolice, vernikov slo
venske in  italijanske narodnosti, prijateljev, 
političnih in  civiln ih predstavnikov sloven
ske manjšine se je namreč zbralo v škedenj
ski cerkvi v petek,
26. junija, da bi do
mačemu izredno 
priljubljenemu ka
planu na slove
snem dvojezičnem 
bogoslužju voščilo 
in  čestitalo ob šest
desetletnici maš
niškega posvečenja.
Somaševanje, ki ga 
je ob slovenskih in 
italijanskih dušnih 
pastirjih vodil 
slavljenec g. Jako
min, je bilo obe
nem namenjeno 
m olitvi, da bi Bog 
poslal med nas no
ve duhovnike. Želja 
po čim večjem šte
vilu duhovnih pok
licev je bila snov 
uvodne misli, ki jo
je v imenu tržaških skavtov izrekla Jadranka 
Cergol, in  razmišljanja patra Nika Žvoklja.
Ob petju združenega zbora Zveze cerkvenih 
pevskih zborov pod vodstvom Edija Raceta 
se je bogoslužje nadaljevalo do evharistične

ga viška, po njem pa 
je b il še čas za pozdra
ve in  čestitke, ki so jih 
slavljencu prinesli 
verniki iz Mačkolj, 
kjer je g. Jakomin bil 
dušni pastir pred dol
gim škedenjskim ob

dobjem, šavrinske narodne noše iz Sv. Petra 
v Istri, učenci, starši in  učitelji OŠ Ivana Grb
ca iz Skednja, predsednica domačega društ
va Ivan Grbec Iva Bone, predstavnica izred
nih deliteljev svete evharistije, ki jih  je pri
pravil prav škedenjski kaplan, predstavnik 
vernikov iz Žavelj in  Štramarja in  predsed
n ik Sveta slovenskih organizacij Drago
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Štoka, ki je obudil dolgoletno prijateljstvo, 
ki ga veže na jubilanta.
Občuteno je bilo tudi voščilo predsednika 
slovenskih duhovnikov g. Žarka Škerlja in  
Alojza Debelisa, ki je v imenu škedenjskega

cerkvenega zbora in  celotne župnije zaželel 
g. Jakominu, naj ga Bog "še naprej ohranja 
zdravega in  zadovoljnega med nami, saj vas 
imamo vsi zelo radi".
S pisnim sporočilom je g. Jakominu voščil 
še tržaški škof Evgen Ravignani, ki je pouda
ril, kako je kaplan ob svojem prihodu v Ske
denj septembra 1953 začel neutrudno kul
turno in  publicistično delovanje, ki je bilo 
za slovenske ljudi nič manj pomembno od 
verskega. "Vedno si b il tudi zvest spominu 
msgr. Jakoba Ukmarja, čigar škofijski del 
beatifikacijskega procesa smo zavoljo priza
devanja slovenskih in  italijanskih vernikov 
ter škofov komaj sklenili", je zapisal škof in  
obenem voščil g. Jakominu še mnogo let 

bogatega in  uspeš
nega dela. 
"Zahvaljujem se Bo
gu za vse, kar m i je 
dal v življenju, še 
posebno za duhov
niški poklic. V 
mojem življenju ni 
bilo trenutka, da bi 
se premislil ali 
svojo odločitev 
obžaloval. Nasprot
no. Lahko rečem, 
da sem vesel in  
srečen za to svojo 
življenjsko izbiro, 
za svoje duhov
niško poslanstvo. 
In vendar, če sem 
na svoji poti kaj do
segel, gre zahvala 
sodelavcem in  
prijateljem, s kateri
m i smo ustvarjali” , 

je dejal g. Dušan Jakomin. "Hvala vsem, s 
katerimi sem med svojim službovanjem 
prišel v stik. Odnosi, ki sem jih  imel z vse
mi, so oblikovali in  izpopolnjevali moj 
značaj. Hvala iz srca"!

Foto IG



ZE Z MAJHNIM PRISPEVKOM 
KATOLIŠKI CERKVI BOSTE 
NAREDILI VELIKO ZA MNOGE

PODPIŠITE OBRAZEC CUD, 
DA NAMENITE 8 TISOČINK 

KATOLIŠKI CERKVI.
w w w .8xm ille .it

C.E.I. Conferenza Episcopale Italiana C H IE S A C A T T O U C A

Tudi  d a v k o p l a č e v a l c i ,  ki n i s t e  d o l ž n i  p r e d l o ž i t i  d a v č n e  p r i j a v e ,  l a h k o  i z b e r e t e  k o m u  
b o s t e  o sem t i s o č i n k  namen i l i .  Na pol i ,  ki je p r i l o ž e n a  o b r a z c u  CUD,  s ta  p o t r e b n a  dva 
p o d p i s a :  v o k v i r č k u  “ Ch i es a  C a t t o l i c a ” in s p o d a j ,  v p r o s t o r u  za “ F i r m a ” . Po lo  s p r a v i t e  
v be lo  k u v e r t o  in nan jo  z a p i š i t e  ime,  p r i i m e k  in d a v č n o  š t e v i l k o  te r  
p r i p i š i t e  “ S C E L T A  PER LA D E STI  N A Z I  O N E  D E L L 1 O T T  O E D E L  
C I N O U E  PER MI LLE  D E L L ' I R P E F ” . K u v e r t o  n a t o  o d d a j t e  na p oš t i .
Za d o d a t n e  i n f o r m a c i j e  p o k l i č i t e  b r e z p l a č n o  š t e v i l k o  8 0 0 . 3 4 8 . 3 4 8 .

D E S T IN A Z IO N E  DELL’ 0 T T 0  PER M IL L E  DELL IR PEF
Chiesa cattolica

Sulla tua d ich ia raz ione  dei 
reddit i  o sul modello  CUD

TUDI LETOS LAHKO POLEG OSMIH TISOČINK IZBERETE NAMEN PETIH TISOČINK. DAVKOPLAČEVALEC SE LAHKO S SVOJIM PODPISOM IZRAZI O NAMENU 
OSMIH IN PETIH TISOČINK, SAJ SE PODPISA NE IZKLJUČUJETA. OBA PODPISA NE POVZROČATA DAVKOPLAČEVALCU NOBENIH DODATNIH STROŠKOV.
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Kratke
Druga obletna sv. maša za pokojnega 
nadškofa Šuštarja

V četrtek, 2. julija 2009, ob 18.30, bo 
nadškof metropolit msgr. Alojz Uran 
skupaj s člani stolnega kapitlja v 
stolni cerkvi sv. Nikolaja v Ljubljani 
daroval sv. mašo ob drugi obletnici 
smrti nekdanjega ljubljanskega 
nadškofa Alojzija Šuštarja.

Drugi Višarski dnevi mladih: Moje korenine?
Kje so moje korenine? Jih poznam? Me kaj zanimajo? So sploh 
pomembne? Ali se zavedam bogastva in opore, ki mi ju daje zavest, 
da sem Slovenec/Slovenka in da imam domovino? Na ta in še na 
vrsto drugih vprašanj bodo iskali odgovore udeleženci drugih Višarskih 
dnevov mladih (30.julij -  2. avgust 2009), kijih na Rafaelovi družbi 
pripravljajo v sodelovanju s Slovensko katoliško misijo v Munchnu. 
Tako kot lani bodo spoznavali navade in način življenja mladih 
Slovencev v domovini in po svetu, izmenjevali izkušnje in poglede na 
domovino Slovenijo ter njeno bogato kulturno in versko zakladnico ter 
poglede na “novo domovino’’ Avstralijo, Argentino, Ameriko, Švedsko... 
Vse to pa bodo popestrili z zanimivimi gosti, s hribolazenjem, ogledom 
Kanalske doline in pletenjem prijateljstev.
Ker je število udeležencev omejeno na 15, pohitite s prijavo (do 30. 
junija na rafaelova. druzba@siol. net), da zagotovo ne zamudite, saj 
bo zanimivo, veselo in sproščeno!

Cerkev na Slovenskem bo dobila 13 novih 
duhovnikov
Rimskokatoliška cerkev na Slovenskem (RKC) bo danes in v 
ponedeljek dobila 13 novih duhovnikov. Danes bodo enega novega 
duhovnika posvetili v novomeški škofiji, v ponedeljek pa bodo 
posvetitve še v celjski, koprski, ljubljanski, mariborski in 
murskosoboški škofiji. Novomeški škof Andrej Glavan bo danes v 
novomeški stolnici v duhovnika posvetil Saša Kovača (Žužemberk). Po 
dva novomašnika bodo v ponedeljke dobile murskosoboška, 
mariborska in celjska škofija. V Mursko Soboti bosta v duhovnika 
posvečena Luka Rajf (Razkrižje) in Gregor Šemrl (Gornja Radgona); v 
mariborski Dejan Frangež (Hoče) in Dominik Tikvič (Ptuj - Sv. Jurij); v 
celjski pa Lovro Slejko (Dramlje) in Tomaž Šojč (Vitanje). V ljubljanski 
stolnici bo v petek pet posvetitev. Ljubljanski nadškof metropolit Alojz 
Uran bo v duhovnike posvetil Mateja Nastrana (Cerklje na 
Gorenjskem), Petra Nastrana (Stara Loka), Aleša Pečavarja 
(Grosuplje), Bojana Travna (Šenčur) in Ambroža Mušiča (Ljubljana - 
Vič). V koprski škofiji pa bo v novomašnika posvečen Niko Čuk 
(Hrenovice). Katoliška cerkev ima tri stopnje duhovniške službe oz. tri 
stopnje zakramenta svetega reda. Diakonat je prva stopnja svetega 
reda. Običajno diakonsko posvečenje prejmejo kandidati za 
duhovništvo, Cerkev pa je po drugem vatikanskem cerkvenem zboru 
(1962-1965) kot samostojno službo, ki jo lahko prejmejo samski ali 
že poročeni možje, ponovno vzpostavila tudi stalni diakonat. 
Diakonska služba je predvsem služba služenja - lahko berejo in 
oznanjajo Božjo besedo, prisostvujejo pri sklenitvi zakramenta 
zakona, delijo blagoslove ter vodijo krščanski pogreb. Druga stopnja 
svetega reda je prezbiterat (duhovništvo), pri čemer duhovniško 
posvečenje diakoni prejmejo po polaganju rok škofa, kijih postavlja 
v polno službo Cerkvi. Tretja stopnja pa je episkopat (škofovstvo)./ STA

Pri sestri Mirjam v Albaniji

Potrebni pomoči

Slovenska karitas že vrsto leto 
podpira misijonsko delo 
zdravnice s. Mirjam Praprot

nik, ki od leta 1992 v Draču poma
ga bolnim in najrevnejšim ljudem. 
Tudi letos je Karitas del sredstev, ki 
so bila zbrana v postni akciji Ne 
pozabimo, namenila humanitarni 
pomoči ljudem v Draču, Skadru in 
Rreshenu, kjer delujejo hčere 
krščanske ljubezni ali sestre usmil
jenke. Danes so v vseh treh ses
trskih hišah 17 sester in  štiri 
novinke.
V tokratnem kontejnerju, ki se je 
polnil v minoritskem samostanu v 
Sostrem, so bile stvari, ki so ned
vomno v teh dneh, ko beremo te 
vrstice, že pri ljudeh, ki potrebuje
jo pomoč: hrana, zdravila, higien
ski material, oblačila, bolniške 
postelje, kolesa, posteljnina. Samo 
na Vipavskem smo zbrali več kot 
500 rjuh. Tudi tokrat je z vsem 
srcem spremljal pomoč Andrej 
Jeklar, sodelavec Karitas in velik 
prijatelj sester usmiljenk in ubogih 
v Albaniji. Gostoljubno hišo v 
Draču sva obiskala skupaj z odgov
ornim urednikom revije Ognjišče 
mag. Božom Rustjem. Poleg nas je 
bila v tem času na obisku tudi 
namestnica odgovorne urednice 
revije Jana, novinarka Sonja 
Grizila, z možem, nekdanjim 
diplomatom, novinarjem in publi
cistom Antonom Rupnikom. Na
men njenega obiska je bil spoznati 
delo in življenje s. Mirjam, ki je bi
la v letošnjem letu nominiranka za 
Slovenko leta. Zanimiva družba, 
vsak med nami je imel možnost s 
svojega zornega kota spoznati delo

in življenje sestrske skupnosti, 
vsem pa nam je bilo skupno: sestre 
usmiljenke so tu nosilke vseh oblik 
pomoči; na socialnem, zdravstven
em, vzgojnem in kulturnem po
dročju, predvsem pa vidne priče- 
valke krščanske ljubezni do bližnje
ga-
Generalni tajnik Slovenske karitas 
Imre Jerebic mi je ob povabilu, da 
obiščem Albanijo, povedal, da 
zdravstveno stanje 83-letne 
zdravnice s. Mirjam ni najboljše, 
vendar mi je bilo, ob njenem stisku 
roke in objemu, takoj jasno, da ta 
mala, živahna žena ne želi govoriti 
o sebi, ker ima preveč skrbi in načr
tov kako pomagati ljudem, ki so, v 
sicer razvijajoči deželi, še vedno na 
družbenem dnu. Zanimiv je bil tu
di njen komentar v zvezi s številni
mi priznanji in pohvalami, ki jih 
je bila deležna na civilnem in 
cerkvenem parketu: "Jaz pohval ne 
potrebujem, če me že kje opazijo, 
sem vesela le, če mi dajo dar za 
uboge".
V dveh dneh res ne moreš spoznati 
dežele in  vseh njenih ran, kljub 
temu sem popolnoma prepričana, 
da je prepotrebna pomoč, ki priha
ja iz Slovenije in tudi od drugod, 
oplemenitena z ljubeznijo in de
lom usmiljenk. V nekaj stavkih bi 
želela deliti z vami moje občutke 
ob obisku nekaterih družin in kra
jev, ki mi še vedno prihajajo pred 
oči in prosijo, da jih posredujem 
naprej. Ne kot potopis ali zgodbo, 
temveč kot glas vpijočih v puščavi. 
Že prvi večer smo s terenskim 
vozilom, ki so ga sestre prejele iz 
sklada MIVA, obiskali barakarsko

naselje brez osnovne infrastruk
ture, kjer je vsa kanalizacija spel
jana v nepokrite jarke in  se smrad 
širi po okolici. Na poti, ki ji ne 
moreš reči cesta, sem bila pre
senečena nad spoštljivim odno
som ljudi. Tu vidiš ob poti ogrom
no živali in  ljudi, predvsem otrok 
in mladih. Vidi se, da so sestre tukaj 
stalne gostje, vsi jih poznajo in poz
dravljajo. Obiskali smo mater s 
petimi odraslimi otroki, od teh sta 
dva prizadeta. Težko bi z eno bese

do opredelila vlogo sestre, ki za to 
družino skrbi; za mater je upanje 
in  podpora, za prizadeta sinova 
skrbna negovalka, sinu, ki se šola, 
pomaga s šolskimi potrebščinami, 
dvema odraščajočima dekletoma,

ki "nališpani" čakata princa v lep
em avtomobilu, pa odkriva pasti 
sodobne družbe.
Naslednji dan je bilo na vrsti 
podobno naselje v Skadru; zgodba 
se ponavlja, revščina v pravem 
pomenu besede... Starši, otroci, 
bolniki, vsi živijo navadno v enem 
prostoru, v večini zanemarjeno in 
brezupno, oči se jim  zasvetijo, ko 
vstopi sestra, jih  poboža, povpraša, 
kako in kaj, ter izroči torbico s hra
no, plenicami, oblekami, posteljni

no. Zelo se me je dotaknil obisk 
mlade matere, ki je že sedem let 
priklenjena na posteljo. Ko je 
zbolela, jo je mož, skupaj s sinom, 
pripeljal nazaj k staršem, ki so jo 
negovali. Sedaj so starši umrli, de

setletni sin obiskuje šolo, hrani 
bolno mamo in vodi gospodinjst
vo. Sestre prihajajo vsak dan, jo 
umijejo, namažejo ranjen hrbet, 
preoblečejo posteljnino, operejo in 
tako dan za dne, leto za letom. Bol
na gospa je po vzgoji muslimanka, 
toda njen Bog se zrcali v sestrah. 
Resni fantov obraz pa je v hipu 
postal vesel, ko mu je sestra 
povedala, da bo naslednji dan 
pripeljala kolo, ki je prišlo iz 
Slovenije.

Moralni, družbeni, krščanski in os
ebni šok sem doživela ob obisku 
smetišča. Ne poznam besede, s 
katero bi lahko opisala dogajanje 
tukaj. Nepregledna ravnina kupov 
smeti, kjer živijo in po katerih rije

jo in brskajo prašiči, psi, krave in 
ljudje. Da, predvsem ljudje, in to 
največ otroci in mladi. Težko ugo
toviš, ali so prašiči, fantje in dekle
ta res temni ali so tako umazani. 
Tisti trenutek, ko smo se ustavili, 
jih je bilo okrog nas dvajset in več. 
Sestre so povedale, da so v večini 
nepismeni, otroci, ki niso nikjer 
prijavljeni, toda kar nekaj jih  je 
lepo govorilo angleško, italijansko. 
Prešinilo me je, kaj če so se morda 
naučili od takih obiskovalcev, kot 
smo mi? Postalo me je sram, 
neskončno sram. Tisti trenutek 
sem bila prepričana, da sta na do
brodelnem izpitu padli družba, 
cerkev, še posebej sem se spraševala 
"Karitas kje si, zakaj si?"
Ob vrnitvi v sestrsko hišo je bilo na 
dvorišču veliko otrok, petje, 
igranje, molitev - imeli so oratorij, 
nič drugačen kot pri nas. To mi je 
nekako pomagalo vzpostaviti 
ravnotežje, da le ni vse tako črno, 
kot sem videla na smetišču. S. Mir
jam pa je medtem sedela v svoji 
lekarni, sprejemala ljudi in jim  
delila zdravila. V tem malem, 
skromno, a zelo skrbno urejenem 
prostoru sem čutila podobno sve
tost kot v njihovi kapeli, kjer dan za 
dnem nabirajo moči za delo, ki bi 
bilo brez Božje previdnosti 
nemogoče.
Ta Božja previdnost je tudi tokrat 
potrkala na srca vseh ljudi, ki ste 
darovali v postni akciji za nakup 
hrane, na tiste, ki ste darovali kole
sa, postelje, vozičke, rjuhe, plenice, 
zdravila, čas in molitve. Hvaležna 
sem Bogu, da vam lahko sporočim 
zahvalo drage prijateljice s. Mirjam, 
njene sestrske skupnosti in ljudi, ki 
bodo pomoč prejeli, seveda 
sporočam tudi prošnje za pomoč 
naprej.

Jožica Učen

Nagovor škofa msgr. Metoda Piriha

"Iskati in priznati je 
treba resnico!"

LAJŠE NAD CERKNIM

r  |  ^udi z letošnjim obi
skom Lajš se želimo 

A .  spomniti in  počastiti 
spomin na petnajst ubitih, ki so 
verjetno padli v tukajšnji bližini 
dne 3. februarja 1944, in  tudi 
vseh žrtev med drugo svetovno 
vojno in  po njej na Primorskem. 
Navzoče sorodnike pobitih, du
hovnike in  vas, dragi bratje in ses
tre, prav lepo pozdravljam.
Tu smo, da se spominjamo in mo
limo za vse umorjene, za vse pa
dle in  da človeštvo 
nikoli več ne bi bi
lo priča takšnim 
strahotam.
Naše primorsko 
ljudstvo je izkusilo 
strašne posledice 
najprej fašistične 
in potem komuni
stične ideologije, 
ki sta zanikali te
meljno dosto
janstvo vsakega 
človeka, ki temelji 
na dejstvu, da je 
človek ustvarjen 
po Božji podobi.
Kadar niso priz
nane pravice do 
jezika, vere, ku l
ture in  narodove 
omike, ali ko so te 
pravice kratene, 
ali se potiskajo na 
obrobje, to ogroža sam temelj 
neodtujljivih človekovih pravic. 
Teptati človekove pravice pomeni 
teptati človekovo bogupodob- 
nost.
N ikoli ne pozabimo imen žrtev 
padlih na Primorskem in  nikoli 
ne zatajimo njihovega trpljenja. 
Človeku lahko odvzamemo vse, 
ne moremo pa mu vzeti njegove
ga imena, ker je ime vsakega od 
nas neizbrisno zapisano v spomi
nu vsemogočnega Boga. Z name

nom, da bomo lahko bolj vero
dostojno ohranjali spomin na te 
žrtve, jih  je potrebno najprej od
kriti. Predstavnike oblasti in  
"vladno komisijo za grobišča" po
zivam, da preiščejo tudi morišča 
in  grobišča na Primorskem: po 
Trnovskem gozdu, na Tolm in
skem, Bistriškem, Krasu, Vipav
skem in Goriškem. Taka poteza bi 
onemogočala tudi manipulacije, 
ki jih  nekateri, zlasti naši sosedje, 
tako radi uporabljajo.

Odkar imamo samostojno drža
vo Slovenijo, se vsako leto zbira
mo ob najbolj znanih grobiščih, 
kjer počivajo zemeljski ostanki 
premnogih naših bratov in sester. 
Potrebno je ohranjati tudi zgodo
vinski spomin na žalostne dogod
ke, ki so se zgodili pri nas med 
drugo svetovno vojno in  po njej. 
Naj resnica čim prej najde pot v 
šolske učbenike, da bodo mladi 
vedeli, kaj se je dogajalo, in  da bi 
se na napakah prednikov učili ter

njihovih zločinov ne bi 
ponavljali. Iskati in  priz
nati je treba resnico, ker 
nas bo le resnica osvo
bodila, ter popraviti kriv
ice, ki jih  je naredila 
takratna politična oblast. 
Prikrivanje resnice državi 
ni ne v čast n iti v korist. 
Ob današnji spominski 

maši nas Jezus nagovarja z enim 
najlepšim odlomkom iz Svetega 
pisma. Vabi nas, naj prisluhnemo 
povabilu k blaženosti na poti de
javnega krščanskega življenja. V 
blagrih je Jezus nakazal temeljno 
usmeritev svojega nauka, namreč 
vizijo krščanskega življenja na 
poti k svetosti. Ta pot gotovo ni 
lahka, vendar lahko vidimo, da je 
vedno znova in še vedno smisel
na, vsaj za nekatere vabljiva in 
uresničljiva.

Blagre je Jezus povedal učencem, 
torej tudi nam. Učenec je priprav
ljen besedam učitelja prisluhniti 
in jim  slediti. Deveti blagor pravi: 
"Blagor vam, kadar vas bodo zara
di mene zasramovali, preganjali 
in vse grdo o vas lažnivo govorili. 
Veselite se in  vriskajte, ker je vaše 
plačilo v nebesih veliko" (Mt 
5,11-12). V teh besedah je Kristu
sov osebni nagovor, naj njegovi 
učenci stopijo na pot blaženosti. 
Ali smo se za te ideale pripravljeni

izpostaviti? Hoditi po poti evan
gelija v današnjem času ni lahko. 
Naš čas je zaznamovan z naveliča
nostjo, nihilizmom, malodušno
stjo, strahom, brezvoljnostjo in 
umiranjem. Ali imamo za evan
geljske vrednote dovolj poguma 
in moči?
Jezus nas v blagrih postavlja pred 
temeljne življenjske izbire. Vabi 
nas, naj iščemo Boga in  njegovo 
ljubezen. Uči nas, da resnična sre
ča n i le v bogastvu in  udobju, ne 
v človeški slavi in  moči, ne v delu 
in  lastnem ustvarjanju, marveč 
samo v Bogu, ki je izvir vsega do
brega in vse ljubezni. Tega se naj
večkrat zavemo ob spominu na 
naše rajne, s katerimi smo bili po
vezani, in  občutimo praznino, 
pogrešamo njihove besede in  n ji
hovo izgubo. Ko si vzamemo čas 
za razmislek, vidimo, kako je živ

ljenje celovito, poveza
no z mnogimi n itm i 
in  naravnano na Boga 
in  človeka. Spomin na 
rajne nas vabi, da v 
praznino, ki je nastala 
zaradi človekove iz
gube, prinesemo več 
Boga, več luči, več res
nice, več molitve in 
več ljubezni. Ob ta
kem spominjanju naši 
rajni živijo naprej med 
nami. V upanju na 
ponovno srečanje z 
n jim i uresničujemo 
Jezusov blagor in  vabi
lo k blaženosti. 
Spomin na naše rajne, 
krivično umorjene 
žrtve vojne, revolucije 
in  drugih zmotnih 
ideologij, naj bo vabi
lo, da se to nikoli več 

ne bi ponovilo in  da bi tudi mi v 
življenje dejavneje stopili kot 
pravi kristjani in  pričevalci pod 
odkritjem Cerkve, ki nas vodi k 
blaženosti in  svetosti.
Naj se med nami in  našimi poko
jnim i vedno bolj utrjuje občestvo 
duhovnih dobrin: hvaležen
spomin nanje, dobra beseda, mo
litev in  daritev ter ljubezen, ki 
nikoli ne mine".

msgr. Metod Pirih
koprski škof
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Kratke
Mladinsko kiparsko srečanje Skultura2001
Tudi letos bodo od 1. do 7. julija mladi umetniki ustvarjali v župnijskem 
parku v Štandrežu v okviru mladinskega kiparskega srečanja

&  SKULTURA 2001
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Skultura2001, ki ga prirejata rajonski svet iz Štandreža in občina 
Šempeter-Vrtojba. Prireditelji vabijo ljubitelje kiparstva in mozaikov, naj 
pridejo obiskat mlade umetnike med delom. Tudi tokrat bodo prišli 
umetniki z Akademije za likovno umetnost in oblikovanje iz Ljubljane 
in z Visoke šole mozaika iz Spilimberga.

Dan državnosti v Mirnu
Na predvečer Dneva državnosti so potekale v raznih krajih Primorske 
proslave, na katerih so govorniki poudarjali zgodovinski donos 
odločitve slovenskega naroda za samostojnost in demokracijo. Tudi v 
naši najbližji okolici je bilo več občutenih prireditev. Verjetno z najdaljšo 
tradicijo se lahko pohvalijo Mirenci, ki se zbirajo na Gradu že vseh 18 
let, odkar je Slovenija samostojna država. Tudi letos so pripravili bogat 
program na razglednem in akustičnem prostoru, ki mu je mogočno 
svetišče bilo za naravno kuliso. Program, ki se je začel s slovensko 
himno v izvedbi mešanega pevskega zbora, je obogatil komorni 
godalni orkester Nova, kije pod Križničevo taktirko dovršeno povezoval 
celoten program. Andreja Bizjak in Andrej Budin sta z recitacijami 
dopolnila izvajanje mladih glasbenikov. Slavnostni govor je imel dr. 
Damjan Paulin, kije izpostavil vlogo in pomen kulture pri ohranjanju 
slovenske identitete in zavesti v domovini in še bolj v zamejstvu, kije 
podvrženo raznim pritiskom. Pozdrave in čestitke ob praznovanju sta 
prinesla tudi župan občine Miren-Kostanjevica Zlatko Martin Marušič 
in predsednik krajevne skupnosti Mavricij Humar. Ob kresovanju in 
svečah na obloženih mizah se je pozno v noč nadaljevalo prijetno 
druženje.

Rudi Pavšič se je zahvalil Dragu Stoki
“Dragi predsednik,
najprej lepa hvala za izražene čestitke in dobre želje. Trudil se bom, 
da bom kos zaupani nalogi in da bom vreden tako visoke podpore, ki 
mi je bila izražena s strani članov Deželnega sveta SKGZ.
Delim tvoje mnenje, da so razmere v zamejstvu take, da zahtevajo čim 
bolj usklajeno in dogovorjeno nastopanje vseh pomembnih dejavnikov 
naše skupnosti, začenši s krovnima organizacijama. Zahtevnost 
položaja nas sili, da se resno lotimo nekaterih odprtih vprašanj in da 
poiščemo zanje najprimernejše rešitve. Potrebna bo resna analiza 
posameznih primerov in posledično njihova konkretna rešitev. 
Dogovarjanje in sodelovanje brez učinkovitih rezultatov je polovično in 
nas oddaljuje od stvarnosti in vloge, ki jo morata imeti krovni 
organizaciji. Kako to udejanjimo, sem povedal na deželnem kongresu, 
katerega si se udeležil in sem bil vesel tvoje prisotnosti.
Na naši deželni skupščini smo se resno lotili teh tematik in zaključili, 
da je potrebno stopiti na pot manjšinskih reform, ki pomenijo 
predvsem iskanje takšnih rešitev, ki so najbolj učinkovite za čas in 
prostor, ki ga živimo. Sama Programska konferenca nam je dala nekaj 
zanimivih napotkov, zato bi bilo primerno, da jih upoštevamo. Zaključki 
na kongresu nas zatorej obvezujejo, da jih uresničujemo in da iščemo 
čim širši krog sogovornikov, ki se bodo strinjali s takšnimi pogledi. 
Izhajam iz prepričanja, da moramo v naši pluralnosti poiskati primerno 
sintezo tako na področju civilne družbe kot tudi politike in javne uprave. 
Potrebno bo, da se v še večji meri potrudimo, da poiščemo primerno 
rešitev za zastopniško omizje, ki bo našo narodnostno skupnost 
predstavljalo v odnosu do institucij in drugih sogovornikov v naši državi, 
v Sloveniji in v evropskih sredinah.
Kot vidiš, dragi predsednik, čaka nas veliko dela in veliko izzivov. V 
prepričanju, da jim bosta SSO in SKGZ kos, predlagam, kot sva se 
načelno že dogovorila, da se vodstvi obeh krovnih organizacij čim prej 
srečata in se dogovorita o sistemskem načinu nadaljnjega 
sodelovanja.
Prejmi odličen pozdrav”.

Popravek
Tiskarski škrat nam jo je zagodel v prejšnji številki našega tednika. V 
članku, v katerem smo poročali o proslavi ob obletnici osamosvojitve 
Slovenije v Števerjanu v petek, 19. junija, je zaradi tehničnega zapletljaja 
izpadel del članka, v katerem smo govorili o programu, kije spremljal 
predavanje zgodovinarja dr. Staneta Grande, in seznam številnih 
uglednih gostov, ki so se večera udeležili. Navzoče so tako pozdravili 
nova števerjanska županja Franka Padovan, evropski poslanec in častni 
gost večera dr. Milan Zver, predsednik državnozborske komisije za 
Slovence v zamejstvu in po svetu Miro Petek, župan občine Brda Franc 
Mužič in predsednik veteranov vojne za Slovenijo Srečko Lisjak.
Na večeru so bili ob tem prisotni še član strokovnega sveta SDS Božo 
Predalič, Andreja Valič, direktorica študijskega centra za narodno 
spravo, brigadir in poveljnik TO Tone Krkovič, župan Postojne Peter 
Verlič, podpredsednik SSK Tomaž Pavšič, goriška občinska svetovalca 
Marilka Koršič in Silvan Primosig, predsednik goriške pokrajinske 
konzulte za slovenska vprašanja Peter Černič, deželni tajnik SSk 
Damijan Terpin, goriški pokrajinski tajnik SSk Julijan Čavdek, Bernard 
Spazzapan, član goriškega pokrajinskega tajništva SSk, Aljoša Jarc, 
tajnik mladinske sekcije SSk, pokrajinski predsednik SSO VValter 
Bandelj ter nekdanji števerjanski župan Hadrijan Corsi in podžupan 
Mirko Humar.
Večer so polegdr. Grande oblikovali še trobentač-veteran g. Makarovič, 
solopevka Martina Kocina ob harmonikarski spremljavi Darjana Kocine, 
MePZ F. B. Sedej pod vodstvom dirigenta Mirka Ferlana ter 
napovedovalka Martina Valentinčič.
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Posvetitev treh novomašnikov v Ogleju

"Hvaležni za Božji dar 
duhovništva"!

Ko je pesem Na mnogaja 
lijeta m inu lo  nedeljo 
zvečer, 28. junija, 

zadonela pod oboki veznega 
hodnika, ki povezuje v Ogleju 
starodavno krstilnico z baziliko, 
smo se šele dobro zavedeli, da 
ima naša narodna skupnost 
novega duhovnika. M irko 
Butkovič je b il z dvema italijan
skima kolegoma samo pol ure 
prej posvečen v mašnika. 
Mirenski pevci so glasno zapeli 
starodavno slovansko pesem 
pred baziliko, k i je osrednja 
cerkev našega naroda, iz nje smo 
namreč p ili evropsko kulturo, 
prav iz krajevne Cerkve v Ogle
ju smo namreč prejeli evangelij 
in  v Ogleju se zbiramo, ko hoče
mo potrditi svoje korenine, nar
odne in  krščanske. In naš novi 
duhovnik M irko Butkovič je 
um irjeno poslušal pesem. Kot 
odličen glasbenik je cenil nav
dušenje in  iskreno veselje vseh, 
ki smo se zbrali p ri maši, da z 
n jim  delimo ta nepozabni dan. 
In kaj je lepšega kot prisostvo
vati mašniškim posvečenjem? 
Močan, izjemno čustveno 
močan je ta obred, k i pretrese 
vsakogar, ki mu prisostvuje, ko 
se kandidati za duhovnika 
uležejo pred oltarjem in  leže 
poslušajo pete litanije, pred
vsem pa tako na viden način 
pokažejo, kako nemočni so pred 
Bogom.
Oglejska bazilika je bila nabito 
polna že uro pred začetkom

svete maše, h kateri je vabilo 
slovesno pritrkovanje iz ogle
jskega zvonika. Z veseljem smo 
ugotovili, da je prišlo tudi veliko 
slovenskih vernikov, največ iz 
Tržiča in  okolice, od koder je 
novomašnik doma, veliko pa jih 
je prišlo iz Goriške, še posebej iz 
M irna in  okolice. Kako tudi ne 
bi, saj bo M irko daroval novo 
mašo na Mirenskem Gradu 12. 
julija ob 16. uri!
Maša je bila slovesna, ob 
goriškem nadškofu Dinu De An- 
toniju se je zbral velik duhovniš
k i zbor, v tem je b ilo  precej 
slovenskih duhovnikov iz 
goriške nadškofije, še posebno 
veliko pa je bilo m ladih sloven
skih duhovnikov iz Slovenije, saj 
je g. M irko Butkovič teološke 
študije dokončal v ljubljanskem 
bogoslovju.
Slovesno petje v latinskem, ita l
ijanskem, furlanskem in
slovenskem jeziku se je prepleta
lo z večjezičnim bogoslužnim 
obredom in  dveurno bogosluž-

večnarodna in  je zato razumlji
vo, da je b il obred v slovenskem, 
furlanskem, italijanskem in  
latinskem jeziku. Ms- 
gr. Dino De Antoni je 
duhovniškim  kan
didatom povedal, ko
liko veselja in  
molitve je ob n ji
hovem prazničnem 
dnevu, kot jih  je tudi 
opozoril, da morajo 
b iti hvaležni za Božji 
dar duhovništva, na
jprej svojim staršem, 
prijateljem, 
duhovnikom, vsem 
vernikom, k i so za 
njihov poklic m olili, 
ne nazadnje pa tudi 
vsej Cerkvi in  Bogu 
samemu. Poudaril je, 
da prejemajo duhov
niško posvečenje v 
letu duhovniških 
poklicev in  ob 150. 
obletnici smrti arške- 
ga župnika, svetnika

gr. De Antoni, ki se je tudi spom
nil, kaj je predstojnik rekel svete
mu Janezu Vianeju, ko je odha
jal za župnika v Ars, vas, k i je 
štela samo 230 duš: "V tej župni
ji n i veliko Božje ljubezni, v i jo 
boste zasejali"! In arški župnik 
je z zglednim krščanskim živl
jenje pričeval, oznanjal evan
gelij, je povedal msgr. De An
toni, k i je tudi poudaril, da je 
sveti Janez Vianej večino svoje
ga duhovniškega poklica prebil 
v spovednici in  v molitvi, ved
no na razpolago vernikom! 
"Letošnje leto je v Cerkvi 
posvečeno duhovniškim  pok
licem in  geslo leta je: Zvestoba 
Kristusa, zvestoba duhovnika. 
Rad vas opozarjam na to, saj je 
zvestoba temeljnega pomena za 
duhovnika in  od vas se zahteva 
zvestoba za vedno"!
In kakšne so glavne značilnosti 
duhovniške zvestobe, se je 
vprašal msgr. Dino De Antoni in 
jih  takoj naštel: "To so človeška 
zrelost, duhovnost, apostolstvo, 
intelektualna zrelost"!

združuje, za ceno lastnega živl
jenja, zvestobo Bogu in  zvestobo 
človeku. Pa tako reven in  
nemočen izgleda... V rokah n i
ma n iti po litičnih  ne finančnih 
sredstev, n it i ne moči orožja, 
katere se poslužujejo drugi, da 
zavladajo na zemlji. Njegova 
moč je v tem, da je neoborožen 
in  ima vso moč v Njem, ki ga 
živi in  mu daje moč".
Msgr. D ino De Antoni je za
k ljuč il z besedami: "B iti zvesti 
Bogu in  b iti zvesti človeku, to je 
dolžnost vsakega duhovnika! In 
naj vas p ri tem spremlja Mati 
Božja, Žena, ki je zvesta Božje
mu načrtu! Njeno posredovanje 
pri Bogu naj vas spremlja in  naj 
vas varuje"!
Posvetitvi in  polaganju rok na 
nove duhovnike je sledil 
gromek aplavz, ki je segel visoko 
pod ladijski strop oglejske bazi
like. Ganjenost novih mašnikov, 
n jihovih staršev, vernikov pa se 
ne da opisati, treba jo je 
doživeti.

Jurij Paljk

je je b ilo  zares doživetje; tega 
obreda se mora vsak vernik vsaj 
enkrat udeležiti, če hoče vsaj 
malo razumeti, kako pomemb
ne odločitve so za vsakim 
duhovniškim poklicem.
Ko je msgr. Dino De Antoni pok
lical vsakega duhovniškega kan
didata po imenu, iz goriške 
nadškofije so b ili posvečeni tr i
je: M irko Butkovič, Bruno Mol- 
licon i in  Nadir Pigat, so vsi 
odgovorili, da so pripravljeni za 
duhovništvo in  so odločno 
stopili pred oltar.
Nadškof De Antoni jih  je nagov
oril in  jim  takoj povedal, da je 
bogastvo goriške nadškofije prav 
dejstvo, da je le-ta večjezična in

Janeza Vianeja, za 
katerega so predstojni
ki menili, da n i dovolj 
pripravljen za mesto 
župnika v Arsu. Pa je 
sveti Janez Vianej s 
svojo vero, zaupanjem 
v Boga in  predvsem s 
svojim zglednim živl
jenjem postal svetnik 
in  je danes vzor vsem 
duhovnikom! Msgr.
De Antoni je opozoril 
duhovniške kandidate, naj bo
do resnični in  zvesti duhovniki. 
Arški župnik je vsem 
duhovnikom za zgled in  tudi v 
opomin, kako n i bila mašniška 
služba nikdar lahka, je dejal ms-

Msgr. De Antoni se je spomnil 
svetega očeta in  njegovega 
nagovora ob nedavnem obisku 
francoskega semenišča, kjer je 
papež Benedikt XVI. dejal: 
"Večni paradoks duhovnika. V 
sebi nosi nasprotja. V sebi
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SCGV EMIL KOMEL

Mednarodno pevsko tekmovanje C. A. Seghizzi

Dne 24. maja so v Pevmi prejeli prvo sveto 
obhajilo Aleksander, Thomas, Nicolas, Ivan, Sa
ra, Veronika, Natasčha in Nicole. Skrbno in ve
stno jih je pripravljal naš domači župnik Ma
rijan Markežič. Zahvala mu gre še za mnoga 
druga dela v naši župniji: čistilke in krasilki cerk
ve se mu zahvaljujemo, da imamo toplo vodo. 
Prejšnja leta smo jo nosile od doma. Vsi, še po
sebno tisti, ki prihajamo k službi Božji, smo mu 
hvaležni za gretje in električno napeljavo v cerk

vi; za postavitev novih orgel oziroma obnovitev 
starih orgel iz Sela. Naš župnik pa ima že progra
mirana druga dela, bodisi v Pevmi kot v Štma- 
vru. Tako je bilo rečeno na zadnjem sestanku 
župnijskega pastoralnega in gospodarskega sve
ta. Najprej priprava na zakrament svete birme, 
ki naj bi letos bila 26. julija, na praznik vaške za
vetnice svete Ane.
Prvoobhajand in vaščani se našemu župniku 
toplo zahvaljujemo! /  MMP slušateljica KPS

Naslednji teden, od 6. do 13. julija, bo potekalo v Gorici 15. 
Mednarodno tekmovanje za solopevce in 48. Mednarodno 
zborovsko tekmovanje Cesare Augusto Seghizzi. Solopevci iz 
11 različnih držav bodo nastopili na tekmovalnem sporedu 
v mali dvorani Kulturnega centra Lojze Bratuž v torek, 7., in 
sredo, 8. julija, s pričetkom ob 18. uri. Zaključni koncert pa 
bo v Avditoriju v ulici Roma v četrtek, 9. julija, ob 21. uri. Med 
prijavljenim i na tekmovanje solopevcev je  tud i goriška 
so p ra n is tk a  A lessandra  S ch e ttin o . Na zborovskem  
tekmovanju bo Goriško zastopal Mešani pevski zbor Lojze 
Bratuž, ki ga vodi Bogdan Kralj. Zbor bo tekmovalni spored 
odpel v Avditoriju v četrtek, 9. julija, ob 15. uri.

Ob težki p re izkušn ji 
za rad i odhoda ku ltu rne  

delavke gospe 
RADOSLAVE PREMRL  

p o r. PAHOR
izreka pro f. B orisu Pahorju ,

hčerki in sinu z družinama  
iskreno in  občuteno sožalje 

SVET SLOVENSKIH 
ORGANIZACIJ

GORIŠKA MOHORJEVA 
DRUŽBA

čestita  

IVANU ŽERJALU
ob p re je m u  nag rade  

Z la to  z rn o  in  m u  ž e li 

še ve lik o  uspehov p r i  
n a d a ljn je m  u s tv a r ja n ju

N ašem u zvestem u  
v in je tis tu

WALTERJU GRUDINI,

k i j e  24. ju n i ja  s la v il 
o k ro g e l ro js tn i dan, 

iz  srca čes titam o !

UREDNIŠTVO 
NOVEGA GLASA

DRUŠTVO
ARS

čestita svojem u članu

IVANU ŽERJALU
ob p re je tju  nagrade  

Z la to  z rn o  2009

Cenjenemu sodelavcu

dr. DAVIDU BANDLJU
iskreno čestitamo  

za  p riz n a n je  
na  letošnjem  
Z latem  z rn u !

UREDNIŠTVO 
NOVEGA GLASA

listi pa je za to priložnost pripra
v il dirigent in  pedagog Luigi Pi- 
store. V Vivaldijevem koncertu 
v f-duru za horna, godala in  
čembalo sta kot solista igrala 
gojenca goriške šole, hornista 
Damjan Klanjšček in  Jakob Fajt. 
PS Musicum in DVS Bodeča 
neža -  Vrh Sv. Mihaela sta večer 
popestrila še z zborovskim 
petjem. Oba sestava sta predsta
vila program nabožne glasbe, ki 
je segal od Gallusove renesanse 
in  Byrdovih motetov do sodob
nejših mednarodnih sakralnih 
stvaritev (Egisto Macchi, Javi Bu- 
sto). Posebna pozornost je bila 
seveda namenjena tudi sloven
skima skladateljema, Hladniku 
in  Miheliču.
Večer se je sklenil z družabno
stjo in prijetnim kramljanjem na 
vrtu Močnikovega doma za cerk
vijo.

AČ

Tiskovno sporočilo SSO

Pojasnilo o predsedstvu 
SLOMAK-a

Snovanja 2009

Pod oboki zazvenela 
"svetoivanska" glasba

V  sredo, 24. junija, je b il v 
cerkvi sv. Ivana v Gorici 
glasbeni koncert Pod 

cerkvenim obokom v sklopu po
bude Snovanja 2009, ki jih  pri

reja SCGV Emil Komel v soorga- 
nizaciji z Zvezo cerkvenih pev
skih zborov in  pod pokroviteljst
vom goriške pokrajine in  obči
ne, MO Nova Gorica in  občine 
Miren -  Kostanjevica. Koncert je 
b il kot tradicionalno organizi

ran ob praznovanju godu sv. Iva
na, zavetnika slovenske mestne 
duhovnije.
Večer se je začel s slovesno sveto 
mašo ob praznovanju godu za

vetnika slovenske duhovnije sv. 
Ivana, ki jo je ob 19.30 daroval g. 
Marijan Markežič. Po slovesni sv. 
maši so cerkev sv. Ivana prepla
v ili zvoki zborovskih sestavov in 
ansamblov gojencev SCGV Emil 
Komel. Večer so oblikovali Tro

b iln i ansambel in  Šolski orkester 
in  solisti v sklopu glasbene šole 
E. Komel ter PS Musicum in  DVS 
Bodeča neža -  Vrh Sv. Mihaela. 
Trobiln i ansambel Centra Ko

mel, ki je zai
gral "Five He- 
roic Marches" 
Telemanna, se
stavljajo gojen
ci profesorjev 
Erika Žerjala in 
Roberta Ceteri- 
nija s sodelavci; 
nekateri med 
n jim i so se 
pred koncer
tom za krajši 
čas izobraževa
l i  p ri prizna
nem ame
riškem troben
taču in pedago
gu Vincentu 
Penzarelli, k ije  
na šoli Komel 
vodil tečaj za 

študente in  poklicne glasbenike. 
Šolski orkester Emil Komel s so-

Spoštovani predsednik Li- 
vio Semolič,

najprej t i čestitam za po
novno izvolitev za predsednika 
goriške Slovenske kulturno go
spodarske zveze. Soglašam s ta
bo, da je pomembno nadaljeva

t i na poti čim tesnejšega sode
lovanja s soudeležbo kulturnih, 
športnih in  političnih subjektov 
v korist naše narodne skupnosti 
in  širšega prostora. Ob tem b i te 
samo opozoril, ker je potrebno, 
da natančno seznanimo naše 
bralce, da SSO glede Slomaka n i 
"osporaval" predsedniku Rudiju 
Pavšiču. To si t i sam napisal v 
Primorskem dnevniku dne 24. 
jun ija  na tre tji strani. SSO in  
druge organizacije, k i sestavljajo 
Slomak, so samo hotele uvelja
v iti člene, k i jih  predvideva pra
v iln ik  z dne 4. junija 2004. Na 
drugi strani pravilnika v prvem 
odstavku pod naslovom Pred
sednik piše takole: "Za učinko
vitejše delovanje koordinacije 
le-ta imenuje iz svoje srede 
predsednika in  njegovega na
mestnika. Načelno se določi, da 
mandat predsednika in  namest
nika traja za dobo enega leta z 
možnostjo, da se podaljša naj
več dvakrat". Ker pa je od leta 
2004 do danes m in ilo  že 5 let 
in  s tem petkratna mandatna 
doba istega predsednika, Rudija 
Pavšiča, smo se odločili, da mo
rajo b it i za krm ilom  ustanove 
zastopane tudi ostale manjšine, 
tako kot že sam naziv SLOMAK 
zahteva, saj kratica pomeni Slo
venska manjšinska koordina
cija. Zato, Livio, bo dobrodošla 
zamenjava, ki naj izpostavi vo
dilno vlogo drugih slovenskih 
manjšinskih organizacij tudi iz 
drugih držav. Vse so enako po
membne in  vredne zaupanja 
predsedniške vloge.
Lep pozdrav.

G oriški predsednik SSO  

Walter Bandelj

Obvestila
Vokalna skupina Chorus '97 iz 
Mirna in Mešani pevski zbor Lojze 
Bratuž iz Gorice prirejata koncert v 
dvorani Mestne občine Nova Gorica 
v nedeljo, 5. julija 2009, ob 20.30. 
Društvo slovenskih upokojencev 
za Goriško prireja v soboto, 1. 
avgusta, piknik z izletom v 
Spilimbergo za obisk svetovno 
znane šole mozaikov in ogled 
mesta ter okolice. Sledil bo odhod 
v restavracijo Pri starem trajektu ob 
Tilmentu v lepem gozdičku in senci 
za kosilo, srečelov in družabnost. 
Prijave do razpoložljivih mest 
sprejemajo Saverij R. (tel. št. 0481 
390688), Ivo T. (0481 882024), 
Ema B. (0481 21361) in Ana K. 
(048178061). Predujem 20 evrov. 
Vpišite se čim prej!

Sožalje
Ob smrti drage mame Radoslave 
izrekajo iskreno sožalje svojemu 
profesorju Adrijanu Pahorju dijaki 
4. letnika Družboslovnega liceja S. 
Gregorčič iz Gorice, katerim se 
pridružujejo njihovi starši.

RADIO SPAZIO 103

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s frekvencami 
za Goriško 97.5, 91.9 Mhz; za 
Furlanijo 103.7, 103.9 Mhz; za 
Kanalsko dolino 95.7, 99.5 Mhz; 
za spodnjo dolino Bele 98.2 Mhz; 
za Karnijo 97.4,91,103.6 Mhz; na 
internetu www. radiospaziol03. it. 
Slovenske oddaje so na sporedu 
vsak dan, razen ob nedeljah, od 
20.00 do 21.00, na soboto ob 15. 
uri. Spored:
Petek, 3 . ju lija (v studiu Andrej 
Baucon): Poletni večeri: najboljša 
domača narodno-zabavna in 
zabavna glasba turbo dance, vroče 
novice, zanimivosti in humor. 
Sobota, 4 . ju lija  (vodi Ezio 
Gosgnach): Okno v Benečijo: 
oddaja v beneškem in rezijanskem 
narečju.
Ponedeljek, 6. julija (v studiu Andrej 
Baucon): Poletni sodobni sound, 
najboljši svetovni in domači hiti 
(nekoč in danes), vroče novice, 
zanimivosti.
Torek, 7. julija (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 8. ju lija (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: Bitka 
dveh svetov pri Vrhpolju I. del - Izbor 
melodij.
Četrtek, 9. ju lija (v studiu Niko 
Klanjšček): Poletje po domače.

30.6.1999
30.6.2009

Dragi Davorin

Z ljubeznijo 
in hvaležnostjo 
si vedno
v našem spominu.

Vsi tvoji najdražji

SKPD F.B. SEDEJ iz ŠTEVERJANA 

vabi na

3 9 . FESTIVAL NARODNO-ZABAVNE GLASBE 
"ŠTEVERJAN 2 0 0 9 "

petek, 3. julija, ob 20 .30 , prvi tekmovalni večer 
sobota, 4. julija, ob 20 .30 , drugi tekmovalni večer 

nedelja, 5. julija, ob 17.30, finalni del

POD P O K R O V IT E L JS T V O M  Z V E Z E  S LO V E N S K E  K A T O LIŠ K E  PROSVETE

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ 

Z b o r o v s k i  k o n c e r t

PO ZD RAV POLETJU
M ešani pevski z b o r DEKOOR CLOSE H A R M O N Y  

Utrecht - N izo zem ska
Z borovod ja : Cristoph M a c  Carty

Ponedeljek, 6. julija 2009, ob 21. uri 
Standrež, župnijski park Med lipami

V primeru slabega vremena bo koncert v župnijski dvorani

POD POKRO VITELJSTVOM  ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE
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dne 25. junija 
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tor soneta, posveče
nega msgr. Mirku 
Brumatu ob njegovi 
smrti, objavljamo 
besedilo pesmi iz 
prvega rokopisnega 
zvezka Ljubke Šorli.
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Dobitnik nagrade Ivan Žerjal

Lani je bil nagrade Zlato zr
no deležen tržaški ustvarja
lec, filmar Martin Turk, le

tos pa je kocka padla na Goriško: 
področje, na katerem bo Zlato zr
no - z n jim  želi Sklad Sergij 
Tončič spodbujati ustvarjalna tve
ganja m ladih in  opozoriti do
mačo javnost v FJK, pa tudi širši 
prostor, na izrazite preboje v so
dobnih umetniških tokovih v za
mejstvu - obrodilo nadaljnje sa
dove, pa je tudi tokrat vizualna 
umetnost.
Ivan Žerjal (rojen leta 1976) je 
namreč likovni ustvarjalec in gra
fik  ter profesor umetnostne zgo
dovine na klasičnem liceju P. Tru
bar v Gorici. S svojim opusom je 
prekosil ostala dva nominiranca, 
goriškega pesnika in  esejista ter 
literarnega znanstvenika Davida 
Bandlja in  tržaškega harmo
nikarja in  skladatelja Igorja Zobi- 
na.
Ivan Žerjal se kot slikar uveljavlja 
z analitičnim pogledom na v i
zualnost sodobne komunikacije 
in  kot konceptualni umetnik na 
področjih videa in  ambientalnih 
instalacij. S svojimi eksponati je 
b il deležen pozornosti na števil
nih predstavitvah zadnjih let tako 
v Ita liji kot v Sloveniji. V Kole
darju Goriške Mohorjeve družbe 
in drugih tiskanih publikacijah je 
opazen Žerjalov oblikovalski pri
spevek, ki ga odlikujejo sintetič- 
nost, rahločutna sugestivnost in

rodnim tehnikam in  iskateljski 
zagnanosti pa je njegov opus ele
mentaren in  svojsko estetsko oz
načen", piše v utemeljitvi žirije, 
ki so jo sestavljali Klavdij Palčič, 
Marko Sosič, Aleš Doktorič, Ros- 
sana Paliaga in  Marko Kravos. 
Ravno Kravos, predsednik Sklada 
Sergij Tončič, je na 
slovesnem večeru 
v torek, 23. junija, 
v Narodnem do
mu, poudaril dejst
vo, "da nas odzivi 
na razpis Zlato zr
no potrjujejo v 
občutku, da je ust
varjalna kultura 
med nami živa in 
živahna, čeprav ni 
deležna primerne
ga odseva v obči
lih. Manj je vidna 
posebno na do
mačih tleh, zato pa 
sproščeno pluje v 
širnih tokovih ča
sa, v vrtincih, ki 
zajemajo v
soočanju civilizacij 
in  izkustev celega 
planeta". Kako pa 
naj umetnik v se
danjem svetu, ki je 
v primežu gospo
darskega in  finanč
nega cunamija pre
poln reality showov, pluje v sme
ri lastne estetske katarze? Marko

sednik Tončičevega sklada je tako 
nominirancem nagrade Zlato zr
no poklonil nekaj ključnih na
potnic: nikakor se ne sme umet
nik zanašati na kanone, obrazce 
in  principe, ki jih  delijo profesorji 
in kritiki; nikar naj se ne ozira na 
odzive medijev, "še manj na to,

Barbara Zlobec, David Bandelj, Ivan Žerjal, Igor Zobin in Marko Kravos /  foto IG

sporočilnost, ki jih  dosega s prei
gravanjem bolj ali manj sofistici
ranih postopkov. "Kljub razno-

Kravos je na to vprašanje odgovo
ril s krepko dozo humorja, ki od
likuje tudi njegove poezije. Pred-

da boš za svoje delo dobil ustrez
no plačilo"; nikar naj se pri 

svojem sno
vanju ne pre
pusti spekula
ciji uma: šele 
pod skorjo v i
deza se skriva 
prava moč - 
redkobesed
na, neopaz
na, komaj sliš
na -  ljubezen 
namreč; 
nikar naj
umetnik ne 
računa na 
podporo naj- 
bližje osebe 
ali mame; 
nikar naj
umetnik ne 
spoštuje

svojih stanovskih tovarišev, 
umetnikov: v njih se namreč sk
rivata nevoščljivost in  zavist...

Kravos se je nato zahvalil še spon
zorjem Nagrade zlato zrno (Za
družna kraška banka, Družba KB 
1909 iz Gorice, Banka Koper in 
Tiskarna Graphart), ki jih  je pri 
njihovi odločitvi vodila misel, da 
sta "znanje in  poklicna izkušeno
st mrtev kapital, če n i vanje 
vgrajen presežek domišljije, sanj, 
erosa in  pripravljenosti za tve
ganje v njihovem imenu". 
Slovesni večer je v pričakovanju 
ključnega trenutka razglasitve na
grajenca stopnjeval napetost s 
programom, ki so ga poleg Marka 
Kravosa sooblikovali še Nerina 
Drasič, Romeo Grebenšek, Kristi
na Valenčič, Barbara Zlobec in  

Rossana Paliaga, ki je 
v pogovoru s posa
meznim nominiran
cem skušala iztržiti 
zakonitosti njihovega 
ustvarjalnega po
stopka. David Bandelj 
je močno vezan na 
duhovno izročilo 
evangeljske Besede, ki 
ostaja vse od njegove
ga literarnega nasto
pa v letu 2000 pre
poznavna osnova 
njegovega leposlov
nega in  književnega 
početja. Poezija je po 
njegovem mnenju 
morda najsodobnejša 
oblika literarnega iz
ražanja; obenem pa je 
zvrst, ki "v tem času 
brez časa zahteva čim 
manj časa". Igorja Zo- 
bina zaznamujejo sa
mozavest, pogla
bljanje snovi, jasna 
vizija o lastnih spo
sobnostih in  ciljih: 

glasba potrebuje danes dobre sk
ladatelje in  kultivirano publiko. 
Dobro bi zato bilo, ko bi se "raz
dalja med glasbenim umetnikom 
in občinstvom zmanjšala". 
Rossana Paliaga je Ivana Žerjala 
opozorila, da obhajamo letos sto
letnico objave futurističnega ma
nifesta. A li lahko danes v tako 
razvejenem multimedijskem sve
tu sploh govorimo o novem futu
rizmu? "Raje bi dejal, da smo v 
novi renesansi", ko se tudi likov
na umetnost oplaja ob digitalnih 
tehnikah. "Ti pripomočki pa mo
rajo likovniku služiti zgolj kot 
sredstvo, nikoli ne smejo postati 
glavni cilj njegovega umetniške
ga izražanja", je dejal nagrajenec, 
ki je hkrati prepričan, da mora 
umetnik vselej upoštevati dina
mike, ki izhajajo iz družbe. 
"Umetnik n i nikoli otok zase; je 
namreč del okolja, v katerem ust
varja".

IG

Trst /  Nagrada Zlato zrno

Ivan Žerjal: "Umetnik 
ni nikoli otok zase!"

Kratki
V Pilonovi galeriji v Ajdovščini razstavljata 
slikarja Mirjam Marussig in Miha Uršič
V Pilonovi galeriji v Ajdovščini je na ogled likovna razstava, ki je del 
programa z naslovom Kustosi izbirajo. Slednji so samostojni muzejski

oz. galerijski kustosi, ki 
na podlagi svojih meril in 
opredelitev izbirajo 
likovne umetnike, ki naj 
se predstavijo javnosti. 
Tokrat prikazujeta svoje 
stvaritve slikarka Mirjam 
Marussig in slikar Miha 
Uršič, oba iz Nove Gorice. 
Razstavljata skupaj okoli 
50 svojih del. Umetnost
na zgodovinarka Nataša 
Kovšca ju je takole opre
delila in ocenila: "Dela 
Mirjam Marussig in Mihe 
Uršiča nam razkrivajo 
njuno neizmerno željo po

samorazkrivanju in spoznavanju 
lastnega telesa in duše, po od
krivanju nevidnega in "varno skri
tega’’ v globinah človekove psihe.
Oba poskušata v svojih delih iz
raziti primarne človeške emocije.
Uršičeva notranja razpoloženja 
so utelešena v formi, v “brezinte- 
resnih” oblikah, medtem ko se 
Marussigova za vizualni prikaz 
svojih občutij in razpoloženj po
služuje figuralnih motivov in dra
matičnih prizorov, ki v gledalcu 
vzbudijo čustveni odziv. Vendar 
pa njuna likovna nagovora nista 
povezana in ne ustvarjata med
sebojnega dialoga. Odstirata 
nam dve različni občutenji sveta, 
dve povsem različni naravi”. Raz
stava del omenjenih likovnih 
umetnikov v Pilonovi galeriji v Ajdovščini bo odprta do 17. julija.

Literarna natečaja revije Rast in pesniškega 
festivala v Medani
Revija Rast ob 20-letnici izhajanja razpisuje anonimni literarni natečaj 
za sodobno angažirano pesem in kratko prozo. Avtorji naj do pet pe
smi ali kratko zgodbo v obsegu do 10.000 znakov pošljejo do 25. av
gusta. Že peto leto zapored pa v sklopu festivala Dnevi poezije in vina 
poteka natečaj za SMS poezijo Si. pesnik?. Pesmi zbirajo do 23. av
gusta. Za anonimni literarni natečaj za sodobno angažirano pesem 
in kratko prozo so pri reviji Rast razpisali nagrade v vrednosti 500, 
300 in 200 evrov. 0 nagrajencih bo odločala tričlanska žirija. Na
grajena in ostala kakovostna besedila bodo objavljena v Rasti. Avtorji 
naj s šifro označena besedila do 25. avgusta v treh izvodih pošljejo 
na naslov: Uredništvo revije Rast, Mestna občina Novo mesto, Seid- 
lova cesta 1, 8000 Novo mesto, s pripisom “literarni natečaj”. V za
prti ovojnici naj priložijo še osebne podatke, je sporočil literarni ured
nik revije Rast Ivan Gregorčič. V sklopu festivala Dnevi poezije in vi
na, ki bo letos v Medani potekal med 25. in 29. avgustom, pa so tudi 
letos razpisali natečaj za SMS poezijo Si. pesnik?. Pesem v dolžini 
največ 150 znakov, na poljubno tematiko in v slovenskem jeziku, je 
treba po SMS-u poslati na telefonsko številko 4333 do 23. avgusta. 
Strokovna žirija bo izbrala deset pesmi, ki bodo objavljene na spletni 
strani www. poezijainvino. org in na portalu Vodafone live!. Obiskovalci 
portala bodo lahko preko SMS glasovanja tudi izbirali najljubšo 
pesem. Pri Študentski založbi in Si. mobilu so za pesnike in ocenje
valce pripravili privlačne nagrade, piše na spletnih straneh festivala, 
kjer so objavljene podrobnosti o natečaju.

Čedad

Predstavili so letošnji 
Mittelfest

D ne 26. junija so v Čeda
du predstavili letošnjo, 
že 18. izvedbo festivala 

M ittelfest. Festival bo potekal 
med 18. in  26 julijem, razdeljen 
bo na gledališki, plesni in  gla
sbeni del, posebno mesto pa bo
do imela tudi javna soočanja, na 
katera bodo povabljeni tudi 
nekdanji slovenski predsednik 
M ilan Kučan, nekdanji sloven
ski zunanji minister D im itrij Ru
pel in  nekdanji poljski oporeč
n ik in  predsednik Lech VValen- 
sa.
Novi predsednik Združenja M it
telfest Antonio Devetag je le
tošnji Mittelfest predstavil sku
paj z županom iz Čedada Atti- 
lijem  Vugo, spregovorili pa so 
tudi predsednik videmske pok
rajine Piero Fontanini, deželni 
odbornik FJK za kulturo Rober
to M olinaro ter predstavniki 
sponzorjev, vsi pa so naglasili 
predvsem dejstvo, da je Mittelfe
st sicer res najprej umetniški fe

stival, a je izrednega pomena tu
di za Čedad sam in  za osrednjo 
vlogo dežele Furlanije Julijske 
krajine v Srednji Evropi, kot so 
tudi naglasili turistični pomen 
festivala.
Glavna n it letošnjega festivala, 
k i bo potekal pod naslovom 
Vaje za Evropo (Prove d'Europa), 
bo spomin na dvajseto obletni
co padca berlinskega zidu. 
Prireditelji so poudarili predv
sem namen, da se letošnji M it
telfest bistveno loči od dose
danjih in  prav zato bodo tudi iz
dali zgodovinski zbornik, v kate
rem bodo pričevanja vseh poli
tičn ih  in  drugih oseb, ki so bila 
v središču pozornosti pred dvaj
setimi leti v Srednji Evropi, v 
zborniku, ki mu je spremno be
sedo napisal nekdanji ruski 
predsednik M iha il Gorbačov, 
bodo tud i pričevanja tedanjih 
slovenskih politikov.
Debatni večeri z javnimi tribu
nami se bodo začeli pred samim

začetkom letošnjega Mittelfesta 
in  tako so napovedali srečanje 
med Milanom Kučanom in  nek
danjim italijanskim  zunanjim 
m inistrom  Giannijem De M i- 
chelisom za 13. ju lij, sledilo pa 
bo še več takih soočanj, na 
enem od večerov bodo tudi pr
vič podelili nagrado Mittelfest, 
ki bo šla v roke nerkdanjemu 
vodji Solidarnosti Lechu Walen- 
si.
Organizatorji Mittelfesta so tu
di napovedali tesnejša sodelo
vanja s podobnim i festivali iz 
Ravenne, Beneventa in  Spoleta 
ter z bližnjo Slovenijo, v ta na
men so se tudi vključili v evro
pske kulturne projekte medna
rodnega pomena. Prav tako pa 
so napovedali, da bodo skušali 
posebno prireditev posvetiti 
lutkarstvu in  očetu lutk iz Čeda
da, kajti V ittorio  Podrecca 
(1883-1959), čigar petdesetletni
ce smrti se bodo na Mittelfestu 
spomnili, se je rodil v Čedadu. S 
svojim lutkarskim gledališčem 
je zaslovel po vsej Evropi in  v 
stari železniški postaji v Čedadu 
bi mu radi sedaj naredili muzej. 
Letošnji umetniški del M ittelfe
sta je razdeljen na gledališki del, 
k i ga vodi režiser Furio Bordon, 
medtem ko bo VValter Mramor

umetniški vodja plesnega umet
niškega programa, glasbeni pro
gram Mittelfesta pa je pripravil 
vodja Claudio Mansutti.
Za gledališki del čedajskega M it
telfesta je Bordon povedal, da bo 
v znamenju lika Antigone, k i je

bila živa zazidana in  je njen zid 
zato oče vseh zidov, k i delijo 
smrt od življenja, zato tudi ber
linskega, ki je padel pred 20 le
ti.
Iz Slovenije bodo na letošnjem 
Mittelfestu nastopili: Mladinsko

gledališče iz Ljubljane z delom 
Lowering skies (po Ovidijevih 
Metamorfozah) v režiji Nebojše 
Tasiča; Sašo in  Mojtina Jurcer pa 
bosta za Mariborsko gledališče 
zrežirala delo Medea's scream, 
gre za mednarodno sodelovanje

gledališč iz Slovenije, Črne gore 
in  Hrvaške.
V glasbenem delu bo v Čedadu 
poseben pomen imela sodobna 
glasba, tako bo 19. julija nastopil 
sloviti Philip Glass s svojo skupi
no, ko bodo izvajali tud i dela

poljskega glasbenika Krzysztofa 
Pendereckega, predvsem pa gla
sbo zadnjih dvajsetih let; poseb
no pričakovanje vlada za kon
cert Beethovnove Devete simfo
nije na čedajskem glavnem trgu. 
Ob letošnjem Mittelfestu bo

pod naslovom M itte lim agin i 
potekal tudi filmski festival, ki 
bo uglašen na evropsko filmsko 
produkcijo, k i se je ukvarjala z 
berlinskim zidom in  evropskim 
procesom integracije.

Jurij Paljk
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M aria Leghissa razstavlja svoje čudovite vezenineje čudovite vezenine

Prizor iz predstave Mavrična ribica v  izvedbi otroške dramske skupine Slovenec iz Boršta

8. Zamejski festival amaterskih dramskih skupin

Gledališki sok se spet 
pretaka v Mavhinjah

stara hobotnica poučila, kako naj 
si pridobi prijatelje, s tem da je do
brosrčna z njimi, govori o spreje
manju drugačnosti in  iskrenem 
prijateljstvu. Govorne dele preple
tata izvirna glasba Aljoše Tavčarja 
in  skupinsko ter solistično petje, 
ki ga v živo izvaja Nomos Ensem- 
ble. 18 nastopajočih otrok je tudi 
s koreografskimi gibi (Klara Vo
dopivec) oblikovalo enourno 
predstavo in se izkazalo s pristnim 
nastopom. Lepo dodelano upri
zoritev so bogatili scenska slika z 
izrezom morskih valov in domi
selno izdelani kostumi živih barv 
(Ester in  Dajana Kočevar), ki so 
odražali značilnosti nastopajočih 
ribic, rakov, morskega konjička, 
ježka...
Na odru na prostem, ki je letos 
dobil lepšo in bolj funkcionalno 
podobo in  ozvočenje, tako da re
plike igralcev segajo do gledalcev 
v zadnjih vrstah, se je otroška ra
doživost prelila v temne barve, ko 
je Beneško gledališče v narečju 

uprizorilo dramo 
Uga Bettija Kozja 
koža v priredbi Ma
rine Cernetig in  do
vršeni režiji Marja
na Bevka. V umor se 
sprevrže zgodba pe
tih  žensk, ki na sa
motnem otoku ži
vijo vsaj na videz 
m irno življenje, 
dokler k n jim  ne 
pride moški, ki trdi, 
da je prijatelj pokoj
nega moža ene iz
med protagonistk. 
Ker se mož speča z 
vsemi tremi (ma
terjo, hčerjo in  te
to), ga v tej nevzdrž
n i situaciji vse tri 
pustijo shirati na 
dnu vodnjaka. Be
neško gledališče ne
prekinjeno deluje 
več kot trideset let 
in je tudi s to pred
stavo potrdilo, da so 
igralci utečena, ho
mogena skupina, ki 
se lahko z uspehom 
loteva zahtevnih 
tekstov.

Kot veleva tradicija, je med le
tošnjimi festivalskimi večeri v 
prostorih nekdanje mavhinjske 
šole razstava izdelkov umetniške 
obrti domačih ustvarjalcev. Tok
rat se predstavljata gospe Gabrije
la Osbich Pison iz Boršta in  Marija 
Leghissa-Marica V 'lntin 'va iz Ce- 
rovelj. Gabrijela Osbich Pison je 
na ogled postavila keramične iz
delke s svojimi umetniškimi po
slikavami z motivi kraške flore, pa 
tudi z nabožno simboliko. Marija 
Leghissa razstavlja svoje čudovite 
vezenine, ki terjajo ogromnega 
časa in veliko potrpljenja. Kot piše 
v bogati brošuri, ki z raznimi zapi
si spremlja letošnji festival -  uvod
ne misli so izpod peresa Igorja Tu
te -  je gospa Leghissa članica 
društva Kraški šopek, ki se ukvarja 
s šivanjem kraške noše. Obe do
mači umetnici sta sodelovali na 
raznih razstavah, tudi v tujini.
Vse dni postrežljivi prireditelji skr
bijo, da se gledalci, med katerimi 
je letos veliko mladih, lahko ok
repčajo ob dobro založenem kio
sku s hrano, pijačo in  sladole
dom.
Osmi festival se bo končal v ne
deljo, 5. julija, s podeljevanjem 
nagrad.

IvaKoišič

Minilo je eno leto pre
mora, pa so že spet tu 
gledališki večeri pod 

milim nebom na lepem trgu pred 
vaško cerkvijo v Mavhinjah. 
Obširen in  prijeten prostor je spet 
oživel v četrtek, 25. junija, ko se je 
pod oblačnim, a k sreči ne dežev
nim, nebom začel 8. Zamejski fe
stival amaterskih dramskih sku-

skupinam, ki so se prijavile na le
tošnjo izvedbo festivala. V imenu 
društva je uvodne besede izrekla 
Anja Colja, ki vse dni napoveduje 
spored in  na kratko predstavlja 
nastopajoče.
Tekmovalni uvod festivala je bil 
glasbeno obarvan. Za začetek so 
namreč nastopili Kraški ovčarji, ki 
so 15-letnico ustanovitve želeli za-

pin, ki ga z veliko vnemo in  pol
no malho požrtvovalnosti in  lju
bezni do gledališkega ljubiteljske
ga ustvarjanja pripravlja Športno- 
kulturno društvo Cerovlje - 
Mavhinje pod pokroviteljstvom 
občine Devin -  Nabrežina in v so
delovanju s Slovensko prosveto iz 
Trsta, Zvezo slovenskih kulturnih 
društev in  Primorskim dnev
nikom. Festival je letos v prijazno 
vasico pod Grmado priklical se
demnajst gledaliških skupin, po 
večini s Tržaškega. Ena prihaja iz 
Koroške, druga pa iz Benečije, z 
Goriškega se tokrat ni prijavila no
bena, morda je tega kriv tudi po
nesrečen člen pravilnika, ki je 
zahteval, da bi bile na festivalu le 
premierske predstave. To nerod
nost so sicer organizatorji kasneje 
popravili. Nastopajoče skupine 
so, kot po navadi, razdeljene na 
tri kategorije: otroška (igralci do 
vključno letnika 1995), mladin
ska (igralci do vključno letnika 
1987) in  odrasla. Uprizorjena de
la pozorno spremlja strokovna 
komisija, ki jo letos sestavljajo Sa- 
mantha Kobal, mlada dramatur
ginja iz Gledališča Koper, ki je že 
nekajkrat ocenjevala mavhinjske 
nastope, Nataša Sosič, upokojena 
urednica slovenskih programov 
na Radiu Trst, in  Aleksij 
Pregare, pesnik, igralec, 
režiser in  vsestranski 
kulturnik, ki se prvič v 
žiriji soočata z mavhinj- 
skim festivalom. Srečno 
popotnico letošnji gle
dališki dogodivščini je 
na uvodnem večeru, 
pod šotorom na dvo
rišču nekdanje osnovne 
šole, izrekel podžupan 
občine Devin -  Nabreži
na Massimo Romita, ki 
je sicer z veliko težavo 
prebral nagovor v slo
venščini, v katerem je 
b il poudarjen pomen te 
širokopotezne pobude, 
ki je v ponos devinsko- 
nabrežinski občini, zato 
ga le-ta želi podpirati tu
di v sedanjem času 
splošne gospodarske kri
ze. Pohvala in  zahvala je 
seveda šla društvu za or
ganizacijski trud, pa tudi

beležiti s "spevoigro". Člana Ma
tej Gruden in  Aljoša Saksida sta 
sestavila besedilo Kekec gre na 
morje. V skupni režiji naj bi na
stala glasbena igra, ki pa se je izka
zala kot nekakšen podaljšan skeč 
s hudomušno-humornimi re
plikami, ki je povezoval glasbene 
dele z izvirno glasbo skupine, pri 
kateri kot pevka z markantnim 
glasom sodeluje Martina Feri, ki 
je postregla tudi z občuteno inter
pretacijo Prešernove Vrbe. Največ 
odobravanja je pri publiki požel 
Matej Gruden v vlogi pastirja Kek
ca, ki ni bil še nikoli pri morju in 
prihaja iz Gorenjske, a govori pri
morsko narečje (doslednost pa 
taka!). Cigan Haso (Iztok Cergol) 
pa se izraža v hrvaščini, in  čeprav 
sta avtorja v besedilo vpletla tudi 
narodnostno noto, je tudi zaradi 
glasbenega sloga Kraških ovčarjev 
vse skupaj izzvenelo kar precej 
»balkansko«.
Višješolska skupina dramskega 
društva Jaka Štoka s Proseka - 
Kontovela, ki jo sestavlja sedem 
deklet iz tržaške okolice, je prvič 
režijsko vodila gledališka igralka 
Alida Bevk. Za nastop so izbrale 
zelo zahtevno dramo Garcie Lor- 
ca Dom Bernarde Albe, ki jo je 
zanje dobro, smiselno zaokrože

no priredila Bevkova in  jo tudi 
scensko in  kostumsko primerno 
uokvirila. Igralska plat pa je žal 
ostala neizpeta. Dekleta so 
brezhibno obvladale težak tekst 
in  skušale značajsko opredeliti 
dramske like, a tudi zaradi rosnih 
let jim  n i uspelo ustvariti tistega 
napetega ozračja notranjih 
viharjev, ki sicer zatajevano be

snijo v dušah 
protagonistk. 
Vsekakor jih  je 
treba pohvaliti 
za napor, ki so 
ga vložile v ne
lahek študij tega 
najbolj znanega 
Lorcovega dela. 
Petkovvečer, 26. 
t. m. , na odru 
pod m ilim  ne
bom, so s svojim 
mladostnim iz
bruhom ener
gije živahno 
začinili mladi 
člani Mladinske 
igralske skupine 
SKD Globasnica 
iz Koroške. V di
namični režiji 
Alenke Hain, ki 
je poskrbela tudi 
za priredbo tek
sta in  scensko 

| podobo predsta-
___________I ve, so v pravi

meri razigrano
sti predstavili Vaje v slogu Ray- 
monda Queneaua in  zelo sprošče
no odigrali vloge študentov, od 
katerih novi -  lažni -  učitelj stro
go zahteva, naj dani tekst s svojo 
iznajdljivostjo in  sposobnostjo 
čim bolj popestrijo. Nastopajoči 
so s sproščenim obvladovanjem 
besedila, gibov in  mimike ustvari
li zelo prijetno uprizoritev, v njej 
izpostavili tudi absurdne utrinke 
ter celoto še bolj poživili z lepo 
zvenečim glasom svojega nareč
nega izražanja.
Koroškim igralcem so na prizo
rišču pod šotorom sledili igralci 
dramske skupine L'Art pour špas, 
ki jo oblikujejo nekateri dijaki l i 
ceja France Prešeren iz Trsta. V 
režiji Lare Gulich so prikazali nje
no izvirno igro Blackout!, ki bi 
gotovo bila bolj učinkovita, če bi 
bila manj razvlečena in  z manj 
ponavljajočim se "dogajanjem", 
statično priklenjenim (bogve 
zakaj?) okoli domače mize. Ok
rog nje sedi ali se zvršča pet čla
nov sodobne etično mešane 
družine, mati je Slovenka, oče An
glež, sinova sta vsak po svoje "po
sebna", pa še naglušni nono, ki s 
svojimi preprostimi, a treznimi 
komentarji v kraškem narečju iz
zove kar precej smeha pri gledal

cih. Poleg teh glavnih protagoni
stov se pojavijo še nekatere stran
ske osebe. Igra naj bi bila zrcalo 
sodobne prezaposlenosti, ki ubija 
medsebojne odnose, tako da tudi 
družinski člani živijo drug mimo 
drugega. Ko zmanjka električni 
tok, jih  nastala situacija "zbliža" 
in  prisili, da se pogovorijo in 
skušajo razumeti drug drugega. 
Končna vsebinska razčlenitev izz
veni sicer precej naivno.
Isti dan je v popoldanskih urah, 
kot gost, nastopil OPZ A. M. 
Slomšek iz Bazovice z znanim 
musicalom Moje pesmi, moje 
sanje, ki ga je v prevodu Petre 
Križmančič priredila in  zrežirala 
Zdenka Kovačič Križmančič ob 
40-letnici neprekinjenega delo
vanja zbora, ki sedaj šteje 21 čla
nov, od četrtega do štirinajstega 
leta starosti. Otroci so ob klavir
ski spremljavi Tamare Ražem nav
dušili zbrano publiko.
V soboto, 27. junija, je gledališka 
skupina MOSP, ki jo sestavlja

nastopajočih, Julija Berdon. Ško
da, da niso dekleta poskrbela za 
bolj poudarjeno masko, saj se 
obrazi none, mame in tete niso 
bistveno razlikovali od ostalih. 
Sobotni večer je pod dežnimi ka
pljami sklenila dramska skupina 
KD Slovenec, ki je odigrala nareč
no igro v ljudskem slogu Ku je 
pršla Alma... Jasne Petaros, ki je z 
Aleksandrom Corbattom tudi 
zrežirala igro s kopico trenutkov 
bolj cenenega smeha. Kričeči ek
lektični kostumi so b ili izbrani 
skupinsko. Enolično življenje na 
vaškem dvorišču razgiba prihod 
neznanke, Alme, ki vzbudi zani
manje soseščine zaradi svojega 
obnašanja. Navidezna "coprnica" 
privede do razkritja življenjskih 
skrivnosti sosedov. Predvsem 
nekaterim nastopajočim likom so 
igralci prekomerno poudarjali 
značajske poteze in  hibe, tako da 
so le-ti zadobili pretiran karikatur- 
ni oris.
Pod naslovom Kako naprej je v

osem deklet in  en fant, številnim 
gledalcem v krim inalki Krvava 
svatba za osem žensk Henryja 
Thomasa, v priredbi Helene Per- 
tot, razkrivala ozadja »nenavadne
ga« umora družinskega očeta in 
pri tem razvozlala senčne strani 

značajev in  obnašanja 
protagonistk. Vsaka iz
med n jih  nosi v sebi 
nekaj zakrinkanega. 
Igralke so pod režij
skim vodstvom Lučke 
Susič, dolgoletne neu
trudne mentorice 
mladih gledaliških 
upov, ki je kot vselej 
bila pozorna do pravil
ne odrske govorice, 
dosledno izpeljale vse
bino do končnega ne- 
slutenega zasuka. Med 
njim i je najbolj tempe
ramenten igralski izraz 
izkazala Patrizia Ju- 
rinčič. Triletno skupno 
nastopanje je gotovo 
prispevalo k boljši ui
granosti skupine. 
Scensko podobo, ki je 
odslikavala notranjost 
bogate hiše, si je zami
slila Magda Samec, ko
stume pa ena izmed

nedeljo, 28. junija, popoldne, po
tekal posvet o ljubiteljskem gleda
liškem ustvarjanju; tokrat je zabe
ležil številnejše omizje kot 
prejšnja leta. Pod mentorstvom 
Maje Lapornik so udeleženci, 
med katerimi so b ili tudi člani 
mavhinjsko-ceroveljskega društ
va, naglasili svoje poglede na gle
dališko dejavnost in  omenili teža
ve, s katerimi se soočajo ljubitelj
ske skupine. Te večkrat težko naj
dejo primerne mentorje. Ker so 
b ili na posvetu vsi mnenja, da sta 
dialog in  izmenjava misli naj
boljša dejavnika za dobro sodelo
vanje, so sklenili pripraviti v dru
gi polovici septembra srečanje, na 
katero bi povabili vodstva Zveze 
slovenskih kulturnih društev (Tr
st -  Gorica -  Benečija), Slovenske 
prosvete iz Trsta in  Slovenske ka
toliške prosvete iz Gorice. 
Množico občinstva so isti večer 
presenetili otroci otroške dramske 
skupine Slovenec KD Slovenec iz 
Boršta - Zabrežca, ki so v priredbi 
in  tekočem režijskem spletu Bože 
Hrvatič suvereno izoblikovali igro 
v rimah Mavrična ribica Marcu- 
sea Pfisterja. Igrica o ošabni 
oceanski ribici bleščečih se barv, 
ki se je po naključju znašla v ja
dranskih vodah in  in  jo je modra
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Radoslava Premrl 
Pahor
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Tradicionalna lutkovna delavnica

Devinski vrt 
ustvarjalnosti

V  ž ivljenju Ra
doslave 
Premrl 

Pahor in  v zgodbi 
njene družine se je 
zrcalila usoda, k i ga 
je slovenski p r i
m orski narod oku
sil v prejšnjem sto
letju: fašistično za
tiran je , upor p ro ti 
sovražniku in  
težavna b itka  po
vojnega časa v za
sledovanju družbe
no - dem okratičnih 
koord ina t so g lo 
boko zaznamovali 
njeno življenje.
Rodila se je 22. sep
tembra 1921 v 
Šembidu p ri V ipa
v i, vasi, k i j i  danes pravim o 
Podnanos; od nekdaj pa je ži
vela v Trstu, kjer se je poroči
la s pisateljem  Borisom 
Pahorjem. Bila je med drugim  
nečakinja msgr. Stanka 
Premrla, avtorja glasbe slo
venske him ne.
Po osnovni šoli v Šembidu je 
odšla 1. 1931 v Gorico, kjer je 
končala trgovsko šolo. Doma 
je nato pomagala v trgovin i in  
vod ila  knjigovodstvo. Vojna 
v ih ra  se je kasneje raznesla 
nad n jen im  življenjem  in  nad 
usodo njene družine. Po ita 
lijanskem napadu na Jugosla
v ijo  1. 1941 je vodila trgovino 
in  skrbela za dom ačijo: ita 
lijanske oblasti so j i  namreč 
aretirale starše in  brata C irila  
(brat Janko, kasnejši narodni 
heroj, je b il vojak na ita lijan 
skem jugu, sestra Božena pa je 
b ila  zaposlena v šolah v Gori
ci). Že jeseni 1. 1941 je začela 
sodelovati z osvobodiln im  g i
banjem. Med drugim  je prav 
ona dala bratu Janku potreb
ne inform acije, da je prišel v 
stik s partizani, katerim  se je 
p rid ru ž il leta 1942. Na večer 
velikonočne sobote 1. 1942 ga 
je p rv ič  in  zadnjič videla kot 
partizana, ker so jo 11. aprila
1942 z očetom in  materjo za
p rli v goriške sodnijske zapo
re. Konec jun ija  1.1942 so jo  z 
mamo poslali v internacijo  v 
Omegno p r i Novari in  tu  je 
ostala do jeseni 1943, ko je 
pobegnila in  se v rn ila  na V i
pavsko, kjer pa jo je čakal pož
gan dom . K ljub  tem u se je 
takoj lo tila  kmetovanja: njena 
družina se je na dom  v rn ila  
komaj po leti 1. 1944. Konec 1.
1943 je bila Premrlova im eno
vana za učite ljico na partizan
ski enorazrednici v vasicah 
Lože-Manče, nato je jeseni 1.
1944 organizirala  pouk na 
enorazrednici v Podkraju,

pozneje pa je do osvoboditve 
poučevala v Lozicah. Po vo jn i 
je poučevanje opustila  in  se 
zaposlila kot uradnica v Trstu, 
najprej p ri UIVOD-u, pozneje 
p ri pom orski agenciji Russo, 
nazadnje p ri Adriaimpexu, od 
koder so je odpustili spomladi 
1. 1954, ker je njen mož Boris 
Pahor začel 1953 izdajati 
neodvisno tržaško ku ltu rn o  
revijo  Sidro, piše v Sloven
skem biografskem leksikonu. 
Slovenska pisana beseda je b i
la stalnica tu d i v n jenem  
življenju. Radoslava Premrl je 
že med vo jno  pisala kratek 
ž ivljenjepis o bratu Janku- 
Vojku za brošuro Za Vojkom. 
Od 1966 pa je objavljala spo
m ine na brata in  družino v re
v ij i Zaliv pod naslovom M oj 
brat Janko-Vojko.
V delu je z veliko umetniško 
močjo predstavila brata Janka, 
s katerim  sta b ila  že od 
otroških let zaveznika in  zau
pnika do konca, lepo je pred
stavila vso družino in  tragičen 
konec sestre Božene, k i so jo 
ob um ikan ju  če tn ik i 30. apri
la 1945 odpelja li, zabodli in  
ustre lili. Prav tako je natanč
no prikazala razmere v do
mačih kra jih  in  v internaciji. 
N jen slog so cen ili zlasti Ed
vard Kocbek, Drago Jančar in  
Alojz Rebula. Vrsto let je sode
lovala na Radiu TrstA p ri lite 
ra rn ih  lis tih , prevajala je 
pravljice (G iann i Rodari) in  
daljše tekste, zadnji n jen pre
vod so spom ini Renata Ferra- 
rija z naslovom Fabianijevi iz 
Kobdilja.
Prof. Boris Pahor je z izgubo 
p rilju b lje ne  žene izgub il 
življenjsko sopotnico, k i mu 
je stala vedno ob strani, naša 
narodna skupnost v Ita liji pa 
zvesto pričevalko upora slo
venskega človeka p ro ti naci- 
fašizmu.

O troci, ki so od 22. do 27. 
junija na sedežu devin
skih zborov obiskovali 

tradicionalno poletno pobudo za 
najmlajše, Devinski vrt ustvarjal
nosti, so v petek, zadnji dan 
lutkovne delavnice, vneto pisali 
gledališke liste, ker so se isti dan 
predstavili z igro Jazbečar Tobija 
otrokom devinskega vrtca in svo
jim  staršem.
Letošnja mentorica Irena Zubalič 
Žan pa je kljub zadnjim 
pripravam rada spregovorila 
nekaj besed. Po rodu Tržačanka 
je študirala na AGRFT v Ljubljani, 
kjer živi in  že več kot deset let 
deluje v Lutkovnem gledališču v 
Ljubljani. Dolgo časa se že 
posveča lutkovno-gledališki ped
agogiki in  več let vodi lutkovno- 
gledališke delavnice v LGL in 
drugje za otroke različnih starosti. 
"Teden je kar hitro m inil. To se 
rado dogaja, ko vse poteka v 
sproščenem vzdušju. Naši zame
jski otroci so v primerjavi z vrstni
ki iz Ljubljane manj sramežljivi, 
bolj so navajeni nastopati", nam 
je povedala mentorica.
"Prve dni smo se veliko igrali, da 
bi se na tak način bolje spoznali, 
nato smo se vedno bolj temeljito 
pripravljali na predstavo, za 
katero smo najprej izdelali lutke, 
nato pa smo se zatopili v vsebino 
zgodbe". Irena Zubalič Zorn je 
otrokom predlagala besedilo 
Zdenka Florjana Jazbečar Tobija, 
ki so ga nato sicer priredili željam 
in  potrebam udeležencev

delavnice. "Otroci se teksta niso 
naučili, predstavo so oblikovali 
na podlagi tega, kar sem jim  jaz o 
zgodbi povedala. V originalu 
nastopa šest živali, m i pa smo v 
izvirnik vključili še celo vrsto 
drugih junakov: leve, opice, 
krokodile, kačo. Vsak otrok je 
tako izbral lik, ki mu je bil blizu,

če pa ga n i bilo, si ga je izmislil". 
Igrica namreč n i predstavljala 
glavnega cilja, temveč sredstvo, 
katerega namen je bil 
udeležencem omogočiti ustvar
jalni proces osebnostne rasti, pri

dobivanje izkušenj na intelektu
alni in  čustveni ravni, razvijanje 
domišljije, učenje reševanja prob
lemov, upoštevanje mišljenja 
drugih, pozorno poslušanje in 
pridobivanje samozavesti. "Gre 
za zgodbo o sprejemanju dru
gačnosti in  o sprejemanju 
samega sebe", nam je povedala 
mentorica. Jazbečar Tobija je 
namreč po videzu grd in ga zato 
ostali psi ne marajo. Kot v vsaki 
pravljici mu vile ponudijo 
možnost postati drugačen, ker pa 
se sam ne zna odločiti, se odpravi 
v živalski vrt, kjer mu ostale živali 
svetujejo eno izmed svojih značil

nosti: žirafa ga vabi, naj izbere 
dolg vrat, slon močan rilec itd. 
Tobija pa ugotovi, da, če bi up
ošteval vse njihove nasvete, bi 
postal nekakšno strašilo: zato ra
je ostane tak, kakršen je!

"Jazbečar Tobija nazadnje spre
jme samega sebe in  tudi ostale ži
vali se mu bodo končno prib
ližale. Otroci so sporočilnost 
zgodbe doumeli in  celoten didak
tični proces lutkovne delavnice je 
zrcalil končni nauk lutkovne igre. 
V tem tednu smo sledili popolni 
svobodi in  fantaziji, otrokom 
nisem vsiljevala šolskega ritma, 
saj nismo mogli po vsej sili doseči 
vrhunskih meril, temveč notran
jo rast".
Otroci so lutke izdelovali v prvih 
dneh delavnice. "Uporabljali 
smo blago, plastenke, krep papir, 
tudi stare nogavice, stare na- 

jlonke, ki smo jih  nat
lačili s polnilom. Lutke 
smo animirali na razne 
načine, ker sem hotela 
otrokom predstaviti ra
zlične tehnike animacije, 
od marionete do ročne in 
mimične lutke. Otrokom 
sem pustila možnost, da 
je vsak poiskal tehniko, ki 
je bila bližja njegovi oseb
nosti. Prav zato so imeli 
na voljo širok spekter 
možnosti: bolj
sramežljivi otroci so raje 
ostajali v ozadju in pover
i l i  lu tk i 'glavno vlogo', 
otroka pa, ki je b il preveč 
vajen nastopanja, sem 
brzdala in  mu rekla, naj 
lu tk i ne jemlje glavne 
vloge... Imeli smo tako 
pet marionet, pet mim- 
ičnih lutk, pet lutk, za 
katere bi težko našla 
definicijo, saj so mešani

ca različnih tehnik".
Devinski vrt ustvarjalnosti je kot 
vsako leto omogočila podpora 
ZKB in Urada za Slovence v zame- 
jstvuin po svetu.

IG

D eže lna u p ra v a  /  N a d v o z  na cesti 
Nabrežina-Sempolaj
Deželna uprava je  na nedavni seji odbora namenila 2 
milijona evrov za izgradnjo nadvoza nad železniško progo, 
ki bo odpravil zapornice na cesti Nabrežina-Šempolaj. Gre 
za prvo financiranje skoraj petih milijonov evrov vrednega 
p ro je k ta  tržaške  p o k ra jin e , s ka te rim  bo po do lg ih  
desetletjih obljub in jalovih načrtovanj vendarle odpravljen 
zadnji tovrstni prehod v naši pokrajini. Deželni svetnik SSk 
Igor Gabrovec izraža zadovoljstvo za konkreten korak v 
smeri dokončne rešitve problema, na katerega je  v zadnjem 
letu tudi v prvi osebi večkrat opozoril pristojnega deželnega 
odbornika za prevoze Riccarda Riccardija.
“Gre za prometnico, ki po odpravi schengenske meje med 
državama prevzema vse večjo pozornost in je  zlasti v 
poletnih mesecih predmet zelo pospešenega prometa” , je 
povedal svetnik Gabrovec in spomnil, da je  lllyjev deželni 
odbor že februarja lani obljubil kar 7 milijonov evrov za 
financ iran je  javn ih  del na Tržaškem. Med tem i je  bila 
izgradnja nadvoza med Nabrežino in Šempolajem, za katero 
sta se prepričano zavzemali tako Občina Devin-Nabrežina 
kot tudi Pokrajina, svojo finančno udeležbo pa so zagotovile 
še Italijanske železnice.

Zapečatenje zabojev z dokumentacijo /  foto IG

Msgr. M alnati, ga. Resimovič Valenčič, škof Ravignani, g. Jakomin in 
msgr. Gerdol /  foto IG

sem ga naprosil, 
naj se postopek 
bea tifikac ije  za
čne. Tedaj sem 
povedal, da je b il 
msgr. Jakob U k
m ar d u h o vn ik  
g loboke vernosti 
in  izrazite
poštenosti, us
pešen in  p ro n i
c ljiv  govorn ik: vsaka njegova 
beseda je zrca lila  sve
topisemske besede; b il  je 
duhovn i oče za vse - in  m no 
gi so se k n jem u zatekali za 
spravo z Bogom po zakra
m entu pokore in  so želeli, da 
b i j im  postal d uh ovn i 
vodite lj. Tedaj nisem pozabil 
om en iti, da je njegovo poko
rnost škofu, o katei je m en il,

da je sveta in  obvezujoča, 
spremljal vedno jasen prikaz 
lastne m is li. Ko smo uradno 
začeli proces 5. februarja

2002, sem še dodal, da je s 
k rv jo  p lačal svojo zvestobo 
Cerkvi v  n izkotnem  napadu v 
Lanišču avgusta leta 1947 ob 
b irm ovan ju". Škof Ravignani 
je namreč vedno im e l l ik  ms
gr. Ukm arja ko t eno na
jpom em bne jš ih  osebnosti 
tržaške slovenske in  sploh 
primorske katoliške stvarnos
ti, k i si je n eu trudno  in  

požrtvova lno prizade
vala za zaščito narod
n ih  pravic slovenskih 
vern ikov. Med fašis
tič n o  d ik ta tu ro  je 
napisal več spom enic 
o položaju Slovencev v 
Ita liji,  znan pa je n je
gov govor o 
krščanskem sožitju  
med narod i iz leta 
1931, k je r je nastop il 
p ro ti fašistični raznar
odovaln i p o litik i. V  ča
su p rip rav  in  med 
D ru g im  va tikansk im  
konc ilom  pa je za kon
cilske očete sestavil 
predloge in  poročilo  o 
cerkveni re fo rm i ter o 
p rob lem atik i m anjšin. 
Po m o litvenem  bo
goslužju je b il na vrsti 

še strogo fo rm a ln i del, s ka
te rim  je škofijsko sodišče po 
sedm ih le t ih  končno za
k lju č ilo  svojo nalogo. Po

uvodnem  posegu predsedni
ka sodišča M alnatija  je notar
ka p ro f. Silva Resimovič 
Valenčič predstavila izv irne  
akte in  overovljene kopije, 
postu la to r g. Jakom in  pa je 
prisegel, da bo zvesto izpo ln il 
svojo nalogo in  popeljal zbra
no gradivo v  Rim. Po podpisu 
in  žigosanju zapisnika zadnje 
seje je predsednik M a lna ti 
p o lo ž il spremna pism a v 
posamezne zaboje (tistega z 
iz v irn im  m ateria lom  11.084 
strani bodo h ra n ili na škofi
ji), nato jih  je osebno zalepil 
s ka rtonastim  le p iln im  
trakom , jih  s pom očjo neka
te rih  slovenskih mož zvezal z 
rdečim  trakom  ter z g. 
Jakom inom  jih  še z voskom 
zapečatil in  ožigosal.
U radn i del škofijskega 
postopka se je tako končal: 
slovenski ve rn ik i pa bodo do
godek proslav ili na slovesen 
način  v  nedeljo, 5. ju lija , v 
Skednju. Ob 17.30 se bodo 
v e rn ik i zb ra li p ri U km ar
jevem grobu na tamkajšnjem  
pokopališču, nato bodo kre
n il i  p ro ti župn ijski cerkvi sv. 
Lovrenca, kjer bo škof Ravig
nani ob 18. u ri daroval sloves
no sveto mašo. V isti cerkvi je 
b il  msgr. U km ar dolga leta 
dušni pastir, zlasti slovenski 
pastir lju d i in  naroda.

S 1. strani

Končal se je 
škofijski...

IV /P ° )a dolžnost je, 
l \  / I  da se najprej 
.1.V A zahvalim  Bogu, 

k i je s svojo m ilos tjo  spreml
ja l do lgo  po t procesa, za 
katerega nam  je O n sam dal 
navd ih . Iskreno lahko 
povem, da sem želel kot tržaš
k i škof zak ljuč iti ta proces, k i 
je tra ja l od 4. januarja 2001 
vse do danes", je dejal škof 
Ravignani, k i je nato obra
z lož il okoliščine, k i so 
botrovale začetku škofijskega 
dela beatifikacij skega proce
sa. "V  p ism u, k i sem ga 
nas lov il ka rd ina lu  p re fektu  
kongregacije za zadeve svet
n ikov  25. ju lija  leta 2001 in  
k i se je obenem  op ira lo  na 
pobožno željo škofov, 
d uh ovn iko v  in  ve rn ikov  -

Ita lijanov in  Slovencev na eni 
in  na drugi strani meje -  ter 
na p o z itivn o  stališče ško
fovske konference Triveneta,
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PETERLINOVA DVORANA Ob dnevu državnosti

Pahorjeva Grmada v pristanu 
vsem slovenskim šolam

D a je pisatelj Boris Pahor 
dolgoletni zavzeti pro
fesor domoznanstva in  

domoljubja, je prišlo do izraza 
tudi na srečanju, ki ga je imel s 
slovenskim m inistrom  za šolst
vo in  šport Igorjem Lukšičem, v 
torek, 23. junija, v Peterlinovi 
dvorani v Trstu.
Predmet srečanja med m in 
istrom  in  pisateljem sta bila 
ravno vloga in  pomen do
movinske vzgoje v slovenskem 
izobraževalnem sistemu, zlasti 
v v id iku  osemnajste obletnice 
osamosvojitve matične do
movine.
Da pa Slovenija sploh ne kaže 
polnoletne modrosti glede na 
odnos, k i ga ima do ločenih de
lov slovenskega naroda, je jas
no izpostavil Pahor, k i je oben
em obžaloval dejstvo, da tako 
pomembno srečanje n i poteka
lo v bolj fo rm a ln ih  in  
odmevnejših okoliščinah 
(občinstvo je b ilo  res m al
oštevilno).
Minister, k i ga je spremljal 
državni sekretar Jožef Skoljč, je 
uvodoma izpostavil, kako je tu 
di Boris Pahor s svojim delom 
pripomogel k osamosvojitvi 
Slovenije: "Naša šolska m ladi
na mora to vedeti", je dejal. 
Srečanje v Peterlinovi dvorani

je tako im elo še namen sim
bolne predaje zbirke Pahorjevih 
novel Grmada v pristanu, k i je v 
ponatisu izšla pri založbi M ladi
ka. Pisatelj je sim boln i izvod 
izročil m inistru, čigar resorski 
kabinet se je pred nedavnim 
odločil podariti knijgo kn jižn i
cam vseh slovenskih šol (okrog

pričakoval, da b i v matici prišlo 
do zavesti, da so Slovenci v Ita l
i j i  in  drugih  b ližn jih  državah 
del njene prihodnosti", je oce
n il Pahor, k i je kot absurd in  
sramoto označil dejstvo, da 
morajo Slovenci v Ita liji še 
danes razlagati, kaj se je z n jim i 
dogajalo v  preteklosti. "Celo na

I

petsto).
Pahorjeve besede so v nadalje
vanju srečanja izzvenele kot 
stroga lekcija na račun razmer
ja, ki ga osrednja Slovenija ima 
do rojakov v sosednjih državah. 
"Po skoraj 20 le tih  od os
amosvojitve Slovenije bi človek

Foto IG

Slovenski akademiji znanosti in  
umetnosti se čudijo dejstvu, da 
imamo v sedanjem global- 
iziranem svetu slovenske šole v 
Trstu", je dejal pisatelj, k i je 
med drugim  pred kratkim  
postal redni član SAZU. Pahor 
je nato sebe označil za etnocen-

trista, "celo na
cionalista, če je tre
ba": to je namreč 
edini način, da se 
zamejci postavimo 
proti težnjam 
sedanje italijanske 

politike, k i nas v zvezi z doga
janjem po drugi svetovni vojni 
označuje za ekspanzionistični 
narod: "Žal pa noben slovenski 
minister se n i tem kritikam odz
val z odločnim  in  državniškim 
stališčem", je obžaloval pisatelj, 
k i se pobude ministrstva za šol
stvo in  šport glede knjige Grma
da v pristanu sicer veseli. "To pa 
n i dovolj. Potrebno b i b ilo  
namreč, da se problematika 
Slovencev v Ita liji vk ljuči v 
pouk zgodovine na slovenskih 
šolah, prav tako b i b ilo  treba 
vanj vstaviti tud i poročilo 
mešane komisije slovenskih in  
italijanskih zgodovinarjev".
Po mnenju ministra Lukšiča si 
mora slovensko šolstvo vzeti k 
srcu besede Borisa Pahorja, ki 
jih  bo on sam upošteval. Tako si 
bo m inistrstvo za šolstvo 
prizadevalo, da bodo v  šolah v 
Sloveniji poučevali tud i 
zgodovino Slovencev v Ita liji in  
obravnavali n jihovo današnje 
prizadevanje za obstoj. V 
Sloveniji se je treba zavedati ob
stoja narodne zavesti med 
Slovenci v  Ita liji, tud i ta del 
slovenstva pa lahko s ponosom 
gleda na to, kaj so delali prejšn
ji  rodovi in  kaj dela današnji 
rod, je dejal Lukšič.

IG

junakin je  ponavljajo nespre
menjeni, iz tedna v teden, ker 
si Romana želi ponavljanje že 
utečenega; da se s pripovedjo o 
Romaninem vsakdanu preple
tajo različne manjše zgodbe, 
prav tako zanimive in  pomem
bne, k i razmigajo Romanin 
vsakdan. Na p rim er opisi ra
z ličn ih  strank, katerim  Ro
mana nud i frizersko pomoč; 
zgodba hčerke Sabrine, k i se je 
poročila  z zdomskim  
Slovencem in  z n jim  odšla v 
Nemčijo ter si ustvarila druži
no v novem okolju, in  čeprav 
živi v  tu jin i, še vedno goji svo
je slovenstvo. Svetel je tud i lik  
otroške prijateljice Giovanne, 
k i je medtem postala Ivana 
Vodopivec in  storila z v rn itv i
jo izvirnega imena in  priim ka 
jasno življenjsko izbiro.
Rita Siligato je med pred
stavitvijo dela izpostavila 
določene podobnosti med Par- 
rucchiero in  rom anom  fran
coske pisateljice M urie l Bar- 
bery Eleganca ježa, v katerem 
nastopa na p rv i pogled siva in  
zdolgočasena vratarka. 
Primerjava pa je le navidezna, 
ker se zgodba v tem romanu 
čisto različno razplete in  ker 
njegova junakinja skriva v sebi 
neko duhovno bogastvo, k i je 
Romani žal tuje.

NR

Obvestila
M ladinski krožek Dolina v
so de lo van ju  s s love nsk im  
kulturnim  društvom Valentin 
Vodnik vabi na praznovanje sv. 
Urha v soboto, 4. julija, ob 19. 
uri, s s lovesno  sv. mašo v 
župnijski cerkvi v Dolini. Sledi 
kulturni program v prostorih 
m la d in skeg a  krožka z 
nastopom pihalnega orkestra 
Breg, gojencev glasbene šole 
in komičnega dua Zmaga in 
Vittorio. Toplo vabljeni!

Darovi
Za Slomškov dom v Bazovici: v 
spom in  na nonota  Ivana 
Krizmančiča, ob njegovi stoti

obletnici rojstva in za njegov 
god, d a ru je ta  Nada de 
W a ldes te in  25  evrov in 
Katerina Čufar 25 evrov.
Za cerkev v B azov ic i: ob 
o b le tn ic i s m rti Bogdana 
Bernetiča daruje družina 50 
evrov.

Čestitke
Ob 6 0 - le tn ic i m ašn iškega  
posvečenja izreka D ruštvo 
R o jansk i M a rijin  dom g. 
Dušanu Jakom inu prisrčne 
čes titke . Naj mu dobri Bog 
nakloni še veliko zdravja in 
ene rg ije , da bo še dolgo z 
n jem u las tno  vnem o in 
zavzetostjo deloval na Božji 
njivi med tržaškimi verniki.

Ob s m r t i  d rage žene  
in  m am e  

RADOSLAVE 
PREMRL

iz re k a  u re d n iš tvo  Novega  
g lasa  m ožu  B o risu  

P a h o r ju  in  s in u  te r naše
m u  sode lavcu  A d r ija n u  
P a h o r ju  isk re no  soža lje

Ob iz g u b i drage žene, 
ugledne narodne  in  

k u ltu rn e  delavke  
RADOSLAVE 

PREMRL
sočustvuje z  B orisom  

Pahorjem , M ajo, 
A d r ija n o m  in  d ru ž in o

Stranka Slovenska skupnost

A P O S T O L S T V O  SV. C IR ILA  IN  M E T O D A  IZ  TRSTA 

v a b i n a

SLAVJE SVETIH BLAGOVESTNIKOV
v nedeljo , 12. julija 2 0 0 9 , ob 17.00

S lo v e s n o  s o m a š e v a n je  z  d u h o v n ik i ju b ila n t i b o  v o d i l le to š n ji n o v o m a š n ik  

g . N ik o  Č u k . Pel b o  z d ru ž e n i c e rk v e n i p e vsk i z b o r  p o d  v o d s tv o m  

E d ija  R a ce ta . S o d e lo v a li b o d o  t rž a š k i ska v ti. Z a ž e lje n e  so n a ro d n e  noše . 

V a b lje n i vs i č a s t ilc i s v e tih  b r a to v ,  č la n i A C M  in vs i, 

k i j  im  je  p r i s rcu  e k u m e n s k o  d e lo v a n je .

Nadji Filipčič v slovo
Neprijetno in nepripravljenega (Kot da se na smrt lahko pripraviš!) 
meje presenetila vest, daje za vedno odšla Nadja Filipčič, dolgoletna 
novinarka Primorskega dnevnika, ki sem jo spoznal v času svojih 
prvih korakov v lepi, a tudi kruti svet časnikarskega poklica. Prijatelj 
in Nadjin delovni sopotnik Dušan Kalc je v Primorski dnevnik pred 
dnevi napisal občuten zapis Nadji v spomin, v katerem piše, da so 
“besede vselej prerevne, blede so in plehke, da bi ponazorile 
občutke, ki se križajo v naših mislih ob izgubi dragega prijatelja ali 
znanca”. Res je tako, tudi zato je res, ker danes živimo v svetu, v 
katerem bi morali imeti med seboj tesnejše stike, saj imamo vsa 
sredstva na voljo, da bi jih lahko imeli, od telefonov, internetov do 
prometnih in drugih povezav, a žal, in dejansko, jih nimamo. Odtujeni 
smo, od drugih in samih sebe smo odtujeni, prevečkrat živimo drug 
mimo drugega, ne da bi vedeli, kaj se s sosedom dogaja, kaj šele, 
da bi se spomnili bolnega prijatelja, osamljenega človeka, ki ga je 
življenje odneslo drugam, izven našega obzorja in delokroga. In nam 
je seveda žal, ko izvemo, da se ne bomo mogli več srečati z njimi, ker 
so odšli v večnost, tiho, kot znajo nekateri sredi naše preglasne 
družbe še živeti. Pa če sami to izberejo ali pa jih družba potisne, grobo 
in neprijazno, v molk. Prijatelj Dušan je napisal, daje bila zadnje čase 
Nadja bolna; da seje umaknila iz naše srede, sem se zavedel že sam, 
ko sem pri naključnih srečanjih s skupnimi znanci in prijatelji 
poizvedoval, kam je izginila. Kot da bi pred leti za vedno potonila, 
nisem je več srečal. A imam lepe spomine nanjo, ker je znala 
poslušati in je bila radoživa, ker je znala tudi dvajsetletnega mulca 
poslušati in ceniti prve zapise, tudi pesmi. Nadja je delala za 
televizijsko agencijo Alpe Adria in kasneje za Primorski dnevnik, kot 
mlada študentka je bila aktivna članica oporečniškega gibanja Matija 
Gubec, angažirana levičarka je bila. In to sem cenil v času, ko se je 
še vedelo v našem zamejstvu, kdo je kdo in kdo kam sodi, in je bilo 
prav zato prijateljevanje med različnimi lepše. In tudi bolj iskreno. In 
mi je zato žal, da je nisem več srečeval, odkar je izgubiila službo pri 
Primorskem dnevniku.

JUP

ce: potapljanje, veslanje, 
igralska, debatna, k u li
narična delavnica, izde
lava robotov; ob 20. u r i 
p redstavitev delavn ic, 
inštalacija; ob 21. u r i bo 
na sporedu d ružabn i 
večer;
nedelja, 12. ju l i j  2009: 
ob 10. u r i bo okrog la  
m iza z naslovom  Inova
tivn os t in  ustvarja lnost 
m la d ih . Udeleženci 
Drage m lad ih  bodo ča
sn ika rjem , u p ra v i
te ljem , p o lit ik o m , p ro 
fesorjem , vzg o jite ljem  
itd . predstavili sklepe in  
dek laracijo  Drage m la 
d ih ; ob 13. u ri bo kosilo; 
ob 14. u r i bo konec sn i
denja in  ... kopanje!

Vsi m la d i, k i j ih  zanim a 
preživeti t r i  d n i (a li tu d i sa
m o nekaj ur, eno popoldne 
a li večer) na p rijazn i sloven
ski oba li, v  p rija te ljskem  in  
sproščenem vzdušju, se 
lahko  p rija v ijo  neposredno 
na sp le tn i stran i www. dra- 
gam ladih. org -  a li pa preko 
o rgan iza to rja  iz zamejstva: 
MOSP, u l. D o n ize tti 3, 040 
370846 (pon. -pet. 9.00- 
17.00), rast-m la-
d ika@ hotm a il. com . In fo r 
m acije  n u d ita  tu d i sku p in i 
M la d i za m lade iz  Trsta in  
P rihodnost iz Gorice. Prire
d itev je odprtega značaja, za 
udeležbo na posameznem  
dogodku iz program a n i po
trebna prijava (razen za de
lavnice in  iz le t z barko).

KAVARNA TOMMASEO

V ojna je začetek vsega 
zla. Pred vo jno ter 
drugim i zgodovinskimi 

tragedijam i je posameznik 
nemočen. S tem i besedami je 
pisateljica Evelina Umek 
končala srečanje ob kn jig i La 
parrucchiera -  una storia tri- 
estina, k i je v sredo, 24. junija, 
potekalo v kavarni Tommaseo 
v Trstu. Povod za te m is li je 
dala zgodba glavne junakinje 
romana La parrucchiera 
(Mladika 2009; v slovenskem 
iz v irn iku  Frizerka, 2005), in  
sicer frizerka Romana, k i jo je 
zgodovinsko dogajanje zaz
namovalo že od rojstva. Roje
na v času fašizma v Trstu, od 
tod tud i ime (značilno za tisto 
dobo), k i ga je izbral oče, da b i 
j i  posredoval
določeno/italijansko identito, 
k ljub  temu da je Romana po 
materi Slovenka. S to odpoved
jo slovenski identite ti v zgod
njem  otroštvu se začne neka 
zgodba zapiranja in  izključe
vanja, k i pogojuje vse Roma- 
n ine  življenjske izbire. Saj

La parrucchiera. Una storia triestina n;'|)rei zakriva oči m
r  odpoveduje sedanjosti,

tud i ko jo, že upokojeno 
frizerko, k i nud i svojo po
moč strankam na domu, 
preseneti pismo iz 
Slovenije, k i j i  naznanja, 
da je na Tolminskem pre

jela posestvo v dediščino.
Ob avtoričin ih pojasnilih je na 
srečanju v tržaški kavarni svoj 
pogled na delo izčrpno podala

Tržaška zgodba 
Eveline Umek

"človek brez identitete", je po
jasnila Umkova, "naj bo ta nar
odna, religiozna a li socialna, 
ima stalni občutek ogroženos

t i  in  se počuti osamljenega tu 
d i takrat, ko n i sam in  so mu 
drugi naklonjeni". Kot da b i se 
stalno želela kaznovati, se Ro
mana zaljubi v nasilnega alko
holika in  se z n jim  poroči, poz
abi na svojo preteklost in  na 
slovenski jezik ter si raje še

Rita Siligato, k i je natančno 
razčlenila vsebino knjige in  iz
postavila nekaj k ljučn ih  točk v 
kn jig i: da je roman pripoved o 
enem tednu iz ž ivljenja fr iz 
erke Romane in  so zato 
poglavja označena z im en i 
dnevov, k i se v  zavesti glavne

Koper, Središče Rotunda

"Pozor, visoka 
napetost!"

19. DRAGA MLADIH

D evetnajsta Draga m la 
d ih  je t ik  pred v ra ti. 
Potem ko sta jo  la n i 

im e li v  gosteh obe G orici, se 
letos seli na slovensko Oba
lo, točne je  v Koper. Ob 
s in jem  m o rju  in  pod 
sm ejočim  se soncem  jo  bo 
im e lo  v gosteh središče Ro
tunda, in  sicer v  krasno pre
n o v lje n ih  p ro s to rih  nek
dan jih  zaporov oz. samosta
na sv. Ane. Draga m lad ih  je -  
ko t znano - srečanje m lad ih

iz zamejstva, zdom stva in  
S lovenije . O rga n iza to rji -  
med ka terim i je tu d i društvo 
MOSP iz Trsta -  so za le tošn ji 
fo ru m  izb ra li tem o In ova tiv 
nost in  krea tivnost m lad ih . 
P rip ra v ili so nas ledn ji p ro 
gram, k i se ga m lad i (in  manj 
m lad i) lahko ude ležijo  v  ce
lo t i a li pa tu d i samo v posa
m ezn ih  točkah: 
petek, 10. ju li j 2009: ob 14. 
u r i p rihod , prijava (Središče 
Rotunda, Koper) in  nastani

tev (D ijaški dom  Koper); 
ob 18. u r i iz le t z barko 
(p ik n ik ) , spoznavn i po 
poldan; ob 21. u r i večer z 
gostom  (Japec Jakopin, 
nekd an ji p ro fesor l ju 
b ljanske m edicinske 
fakulte te, svetovno p r iz 
nan snovalec bark in  sou
s tanov ite lj slovenskega 
podjetja  Seaway); 
sobota, 11. ju li j 2009: ob 
10. u r i Okrogla m iza - Od 
in o v a tiv n o s ti do ust
va rja ln os ti: gostje bodo 
T inka ra  Kovač (pevka, 
glasbenica), Gregor 
Čušin (gledališki igralec, 
avtor), Peter F lo rjanč ič  
(inovator) in  Jure Lesko
vec (znanstvenik); ob 15. 
u ri bodo na vrs ti delavni-

dragamladih
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: DRAGA 
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Forum  za m lade
Koper,

10. do 12. julij 
2009

ustvarjalnost in 
inovativnost
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Osebnost, ki ne more biti vzornik

O Titu z različnih 
zornih kotov

Poimenovanje ene izmed 
ljubljanskih ulic po Titu je 
spet močno razburkalo in  

razdelilo duhove. Zagovorniki te 
odločitve dokazujejo, da gre pri 
Titu za zgodovinsko osebnost, ki 
je odigrala ključno vlogo med na
rodnoosvobodilnim bojem ter 
med vojno in  po njej vidno zazna
movala jugoslovansko in medna
rodno politiko. Nasprotniki pa 
opozarjajo, da si je z revolucionar
nim nasiljem in zlasti s povojnimi 
poboji močno okrvavil roke ter s 
tem vrgel črn madež tudi na NOB 
in bi se zaradi tega moral, kot pr
vo, on sam opra
vičiti vsem tistim 
borcem, ki so poš
teno verjeli v boj 
in  s temi zločini 
niso imeli nobene 
zveze. Ob tehtnih 
utemeljitvah 
obeh strani se 
nam tako počasi 
odkriva tudi senč
na stran tega lika, 
o katerem smo v 
preteklosti govori
li v glavnem v su
perlativih in napi
sali skladovnice 
knjig o njegovih 
podvigih, 
uspehih in  slavi 
ter z enostransko 
predstavo o njem 
indoktrinirali cele 
generacije.
Ob teh razvnetih 
polemikah pa že
lim  opozoriti na 
nekaj drugih raz
sežnosti Titovega 
lika in  kulta, ki ob 
sedanjih razpravah ostajajo v 
ozadju. Naj se npr. dotaknem nek
danjega Zakona o uporabi imena 
in lika Josipa Broza Tita kot enega 
od primerov patološkega kulta 
osebnosti in  hkrati neprijetnega 
dokaza naših preteklih pravnih in 
moralnih zablod ter naše po
nižujoče črednosti. To je b il nam
reč predpis, ki je zagrozil z zapo
rom slehernemu kritičnemu raz
mišljanju o Titovem delu in nje
govem liku. Očitno mu n i bilo 
dovolj, da že ustava varuje dobro 
ime slehernega izmed nas, ali pa 
se sam n i prišteval med navadne 
ljudi, da si je dovolil privilegij, ki 
je danes v posmeh vsakršnim ci

vilizacijskim normam. V času 
odkrivanja Hudih jam pa bi lahko 
sklepali, da je imel zelo tehtne raz
loge in  se jih  je verjetno tudi zave
dal, da je svoje domnevno dobro 
ime poskušal zavarovati z zako
nom. Pozabljajoč pri tem, da re
snice ni mogoče utišati z zakoni 
in policijo in  tudi ne vkleniti v be
tonske bunkerje.
V nadaljevanju bom preskočil nje
govo skoraj prislovično nečimr
nost, moralne razvade njegovega 
dvora in njegovih rdečih dvorja
nov, ali pa njegovo razsipnost, ki 
je daleč presegala potratnost

"'c :.
Safet Zec, Josip Broz Tito, olje na platno

kraljevskih in  cesarskih družin. 
Kajti, zamisliti se je treba predv
sem nad drugimi, mnogo re
snejšimi stvarmi, povezanimi z 
njegovim imenom, recimo, nad 
nepreglednim morjem spome
nikov, mest, ulic, trgov in celo hri
bov, ki so nekoč (in tudi še danes) 
nosili njegovo ime. In to v luči 
dejstva, da velja v civiliziranih 
družbah za nemoralno postavlja
ti ljudem spomenike še v času 
njihovega življenja. Pa nad tem, 
da ni ničesar ukrenil zoper to, če
prav je združeval v svojih rokah 
toliko moči, da bi mu bilo dovolj 
m igniti z mezincem, da bi po
spravil to civilizacijsko nesnago

okrog sebe. In tudi nad tem, kako 
so mogle številne žrtve njegovih 
čistk, ki so sicer bile med vojno 
drzni ilegalci ali neustrašni parti
zanski poveljniki, tako pohlevno 
in brez odpora zapuščati politično 
prizorišče, ko jim  je pokazal vrata. 
Vprašati se je tudi treba, kot je to 
storil avstrijski novinar Strohm že 
1978. leta, kako je mogla sociali
stična revolucija kot takratni sim
bol svobode "privoliti v tako ve
liko ponižanje, kot je bilo to, da 
je postala usoda neke družbe, 
rojene v revoluciji, odvisna od 
enega biološkega primerka". Od
govoriti si je treba tudi na 
vprašanje, kako so se mogli tudi 
pesniki in  pisatelji, t i siceršnji 
svečeniki dvoma, spustiti na ra
ven ponižujočega malikovanja, 
kot ga npr. lahko najdemo v teh 
stavkih: "Ko dvigne roko, zdrami 
v njej luč, ki do oblakov temnih 
sije" (Vladimir Nazor). Ali pa: "In 
on je vodil in  vedel, kam prava 

pot pelje" (Kajetan Ko
vič). Spregovoriti je treba 
tudi o tem, da smo z ime
novanj em Tita za do
smrtnega predsednika ci
vilizacij sko zdrknili sto
letja nazaj, v dobo do
smrtnih vladarjev, in oro
pali cele generacije pravi
ce, da si volijo svojega 
predsednika. Ne more
mo pri tem tudi mimo 
tragične izvirnosti Tito
vih Gulagov, kot jih  npr. 
opisuje Hofman: "In  ko 
so prinesli kamen na vrh, 
se je kolesje obrnilo. Zdaj 
so ga morali nesti z vrha 
v kotanjo. Huje kot ka
men na žgočih plečih je 
bila zavest popolne neko
ristnosti tega početja. De
lo, razvrednoteno vsake
ga smisla, je še bolj kot te
lesno ubijalo duševno". 
Kot vidimo, nas življenje 
neusmiljeno slači in  tako 
tudi Titu n i bilo prizane
seno. Ne more b iti (in 
ostati) samo neustrašen 

revolucionar, zmagoviti partizan
ski vodja in  lider neuvrščenih, kot 
bi to želeli v njegov herojski blišč 
še vedno zamaknjeni občudoval
ci, ampak je bil, kot smo videli, še 
marsikaj drugega. Dokler ne bo
mo tega do kraja razčistili, ne bo
mo polnoletna družba. Zato ga 
umaknimo z ulic, trgov in  hribov 
v zgodovino, da mu tam določijo 
mesto, ki mu bo po meri. Tudi če 
je še tako vidna zgodovinska 
osebnost, ga namreč ob krvavih 
madežih in  moralni navlaki, ki se 
držijo njegovega imena, n i mo
goče postavljati za vzornika niko
mur.

Milan Gregorič

Rebalans in 21. člen deželnega zakona

Korak nazaj odbornika Molinara

D eželni odbornik za kultu
ro Roberto Molinaro je 
na zasedanju prve stalne 

komisije deželnega sveta prekli
cal amandma, ki ga je predstavil 
pristojni 6. komisiji glede spre
membe 21. člena deželnega 
zaščitnega zakona, ki opredeljuje 
namembnost deželnega sklada za 
slovensko jezikovno manjšino. 
Deželni svetnik SSk Igor Gabro
vec je že na seji 6. komisije izrazil 
začudenje nad predlogom, ki bi v 
začetni formulaciji vnesel drastič
ne vsebinske in  konceptualne 
spremembe v pomembnem čle
nu zaščitnega zakona. Negativno 
bi izzvenelo že preimenovanje 
člena, saj bi se "Deželni sklad za 
slovensko jezikovno manjšino" 
spremenil v Sklad za slovenski je
zik in  kulturo, kar seveda ni isto. 
V novem formuliranju 21. člena 
je bila prvotno tudi popolnoma 
črtana pristojnost posvetovalne 
komisije za slovensko manjšino, 
tako da bi ostal deželni finančni 
sklad v izključni režiji deželnega 
odbora. Spremembe so bile tudi v

seznamu možnih upravičencev 
do prispevkov.
Deželni svetnik Gabrovec je z ne
varnimi spremembami nemudo
ma seznanil politične sogovor
nike in  organizaciji civilne druž
be. Takoj so se zvrstila mrzlična 
posvetovanja, ki so vendarle 
obrodila prve sadove. Nov oz. 
spremenjeni predlog odbornika 
Molinara se v dobri meri vrača na 
originalno besedilo zaščitnega 
zakona. Ponovno bo v določanju 
kriterijev soudeležena posvetoval
na komisija, sklad kot tak pa je po
novno namenjen slovenski je
zikovni manjšini, ne pa zgolj 
"njenemu jeziku in  kulturi". Med 
projekti, ki so lahko deležni f i 
nančnega prispevka, je ponovno 
vključena možnost gradnje in  ob
nove nepremičnin, ki so v lasti ali 
tudi le v začasni uporabi sloven
ske manjšine.
"Primer, ki smo mu b ili priča, 
dokazuje potrebo po stalni bud
nosti, saj nevarne spremembe pa
dajo na mizo kar mimogrede in  le 
takojšnji posegi lahko preprečijo

najhujše", je Gabrovec z zadovolj
stvom komentiral razplet prvega 
vozla, ki spremlja sprejemanje 
deželnega finančnega rebalansa. 
"Ne gre izključiti novih poskusov,

da bi se tu pa tam tudi Slovencem 
ponovno kaj oklestilo... ", 
zaključuje deželni svetnik Igor 
Gabrovec, ki s tem napoveduje 
kar se da vroč začetek julija...

Rimski spektakel v Vipavski dolini

Obujena bitka pri Mrzli reki

Dolgoletna pobuda tokrat v Novi Gorici

Na tradicionalnem Srečanju 
v moji deželi tudi priseljenci

Slovenska izseljenska ma
tica že vrsto let organizira 
Srečanje v m oji deželi, na

menjeno druženju izseljencev 
z domačini, od lani tud i zdom
cev. Na letošnjem, 53. po vrsti, 
pa se jim  bodo prvič p rid ruž ili 
priseljenci, k i jih  v Sloveniji n i 
malo. Srečanje, k i bo 4. ju lija  v 
Novi Gorici, bo dalo poudarek 
ku ltu rn i dediščini izseljenstva. 
Organizatorjem se je na 
srečanje zdelo umestno pova
b iti priseljence, ker Slovenija n i 
le država avtohtonih prebival
cev. Priseljenci im ajo v  novi 
dom ovin i tud i svoja kulturna 
društva. Srečanje naj b i tako 
postalo "neko m u ltiku ltu rno

druženje izseljencev, zamejcev 
in  priseljencev", je, kot poroča 
STA, povedal predsednik m ati
ce Sergij Pelhan na predstavit
v i v Novi Gorici.
Poudarek letošnjega srečanja v 
Novi Gorici bo na p rv ih  iz
seljenkah iz Slovenije - alek- 
sandrinkah. Že dopoldne bo
do na mestni občin i predvaja
li f ilm  o aleksandrinkah v pro
dukciji TV Vi-tel, sledila bo ok
rogla miza o ku ltu rn i dediščini 
izseljenstva iz tistega časa in  o 
tem, kaj so zapustile v Aleksan
driji. Popoldne bodo na gradu 
Kromberk, kjer bo potekala 
glavnina srečanja, odprli raz
stavo Skriti obrazi Aleksandrije

- šolske sestre in  
aleksandrinke av
torice Inge M ik 
lavčič Brezigar. 
Razstavo in  tud i 
srečanje, k i ga 
soorganizira vlad
n i urad za Sloven

ce v zamejstvu in  po svetu, bo 
po Pelhanovih napovedih od
p rl predsednik republike Dani
lo Turk. V programu bo sode
lovalo okrog 250 nastopajočih, 
pretežno fo lklorne skupine in  
pevski zbori.
Srečanje v m oji deželi je nasta
lo  na pobudo izseljencev iz 
ZDA, k i so vedno, ko so 4. ju 
lija, za državni praznik Združe
n ih  držav, priš li v domovino, 
organizira li p ikn ik , nato pa 
predlagali, da b i se srečevali tu 
d i z domačini. Datum se je oh
ranil, srečanje pa se vsaki dve 
leti seli po Sloveniji. Prihodnje 
leto bo verjetno na D olenj
skem.

V  spomin na Bitko pri Mrz
li reki, ki se je na Vipav
skem odvijala v rimskih 

časih in  v kateri naj bi burja po
magala cesarju Teodoziju prema
gati vojsko nasprotnika Evgenija,

vrhuncu spektakla, gledališki igri 
z naslovom 394, odigral vlogo 
Teodozija, se je brezplačne prire
ditve na prostem udeležilo med 
sedem in osem tisoč obiskoval
cev, kar je totalno preseglo njiho-

poredno vpreženimi konji, za njo 
pa so b ili na sporedu gladiatorski 
boji. Vrhunec dogodka je bila 
premierna uprizoritev gledališke 
igre 394, v kateri je nastopilo več 
kot sto amaterskih igralcev, pre

težno z vrhpolj skega konca. 
Igra je bila osredotočena na 
predvečer velike bitke. Da bi 
bilo vzdušje čim bolj v stilu 
"kruha in iger" so organiza
torji poskrbeli tudi za hra
no in  pijačo. Oboje je bilo 
mogoče kupiti le s Teodo
zij evimi kovanci, ki so jih  
skovali prav za to priložno
st. Naročili so jih  v ZDA, 
kjer so zanje plačali manj 
kot bi na Kitajskem, v po
sebni menjalnici pa jih  je 
bilo mogoče dobiti za evre v 
menjalnem razmerju ena 
proti ena. "Takega odziva 
res nismo pričakovali. Vse 
skupaj je potekalo brez za
pletov. Tudi poškodb, do ka
terih bi lahko prišlo pri 

d irki kvadrig, še posebej pa pri 
gladiatorskih bojih, česar smo se 
bali, ni bilo", je dan po spektak
lu povedal Lavrenčič in dodal, da 
je bilo največ zanimanja za gle
dališko igro, ko se je na kar neko
liko pretesnem prireditvenem 
prostoru zbralo največ ljudi. Gle
de na napovedi pred samo prire
ditvijo, da bodo morebitne pono
vitve spektakla odvisne od odzi
va, je pojasnil, da je bil obisk res 
enkraten, vse skupaj pa morajo 
še malo prespati in  se v društvu o 
zadevi pogovoriti. "Vsekakor bi 
bilo že zaradi vloženega truda za
devo smiselno še kdaj ponoviti, 
za zdaj pa težko rečem kdaj in 
kako” , je še dodal in  izrazil pre
pričanje, da bi se dalo dogajanje

še nadgraditi. Glede na neurad
ne govorice naj bi spektakel po
novili že jeseni, v času Vipavske 
trgatve.

Nace Novak

kar je bilo odločilnega pomena 
pri uveljavljanju krščanstva na 
ozemlju današnje Evrope, so v 
Kulturno izobraževalnem društ
vu Teodozij iz Vrhpolja, kjer 
verjamejo, da se je bitka, v kateri 
je padlo na desettisoče vojakov, 
odvijala prav na območju njiho
ve vasi, pripravili velikopotezno 
zastavljen dogodek, ki je obisko
valce in  udeležence v sredo, 24. 
junija, zvečer, pod dvorcem Ze
mono za nekaj ur ponesel nazaj v 
preteklost, v september leta 394. 
Po prvotnih načrtih naj bi se 
spektakel odvijal v soboto, 20. ju
nija, a so se snovalci projekta za
radi slabe vremenske napovedi 
tik pred zdajci odločili, da ga pre
stavijo na sredo, saj niso želeli 
tvegati, da bi jim  
dež uničil več kot 
leto dni trajajoče 
priprave, v katere 
so vložili ogrom
no volje in  ener
gije. Odločitev se 
jim  je obrestova
la, saj je bilo v 
sredo zvečer ne
bo nad Vrh
poljem in  Zemo
nom jasno, vse
naokrog pa pre
teče oblačno in  
neprijazno, tako 
da se je zdelo, kot 
da se je v vse sku
paj vmešala višja 
sila, ki je nagra
dila prizadevno
st domačinov, 
starih in  mladih, ki so prostovolj
no sodelovali v spektaklu. Kot je 
povedal predsednik Kulturno 
izobraževalnega društva Vrh
polje, Anton Lavrenčič, ki je v

va pričakovanja. Večina jih  je 
prišla iz Vipavske doline in  s 
širšega goriškega konca, prihaja
li pa so tudi iz Ljubljane in  drugih 
slovenskih krajev, iz Italije in  ce
lo Hrvaške. Pojasnil je, da je v 
spektaklu sodelovalo več kot tri
sto ljudi, otrok in  odraslih, v 
oblačilih in  z opremo, značilno 
za antično obdobje, in dodal, da 
se jim  ni na začetku n iti sanjalo, 
da se jim  bo pridružilo toliko lju
di. Pri pripravi spektakla so po
skrbeli tudi za to, da je pihala 
burja, ki je Teodoziju pomagala 
do zmage, saj je njegovim na
sprotnikom obračala puščice in 
prevračala ščite. "Plagiat" burjo 
je proizvajal propeler motornega 
zmaja, ki je b il primerno zakrit,

tako da n i kvaril zgodovinskega 
vzdušja. Dogajanje se je začelo s 
turnirjem  rimskih lokostrelcev. 
Sledila je dirka štirih rimskih kva
drig -  bojnih vozov s štirimi vz
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V Cerkvi na Slovenskem letos 14 novomašnikov

O državi Sloveniji tudi 
kritike in slabe napovedi

V  Sloveniji obravnavajo in 
ocenjujejo vlogo samosto
jne in  neodvisne države, 

ustanovljene 25. junija leta 1991. 
Ljudje, morda z izjemo 
posameznikov ali redkih skupin, 
podpirajo ugotovitev iz govora 
predsednika republike dr. Danila 
Turka, ki ga je imel na osrednji 
državni proslavi na Trgu republike 
v Ljubljani, “da so pred osemnajs
tim i leti sanje našega naroda 
dosegle svojo uresničitev. Začetek 
naše samostojne poti je b il 
težaven, vendar smo lastno 
državnost uspešno in  hitro izboje
vali, tako na bojnem polju kot tu
di za pogajalsko mizo".
Državni poglavar je navajal po
drobnosti in  uspehe, ki jih  je v os
emnajstih letih dosegla Slovenija, 
in tudi opozoril, "da smo dolžni 
končati politično uporabo 
bolečin iz preteklosti". V maniri 
izkušenega diplomata in  politika 
je svoj nagovor zasnoval tako, da 
bi se lahko celotna slovenska 
javnost poistovetila z njim. Ni 
omenil nekaterih svojih izjav v 
javnosti in političnih posegov, ki 
bi kazali, da podpira levo poli
tično opcijo, ki je na oblasti, in 
torej ni predsednik oz. pred
stavnik vseh državljanov.
V prazničnih dneh so javnost bolj 
prepričala mnenja dr. Franceta 
Bučarja, ki jih  je navajal in 
utemeljeval v intervjujih za čas
nike in  v oddaji na javni TV, na
menjeni njegovim zaslugam za 
slovensko državo. Vztrajno 
opozarja, "da center odločanja v 
Sloveniji prehaja na elite, majhne 
klike, ki mimo pravice odločanja 
posegajo v oblast, ker imajo 
moč". Starosta slovenskega os

amosvajanja, ki je znan tudi po 
tem, da ne uporablja leporečja, za
trjuje, "da je gospodarski sistem 
naravnan tako, da vsa gospodars
ka moč, posredno s tem pa tudi 
politična, postopoma in
nezadržno prehaja v roke skupine 
ljudi, ki brez slehernega 
demokratičnega pooblastila od
ločajo o usodi slovenskega naro
da".
Kritike o razmerah v državi, ven

dar bolj mile ali zgolj posredne, so 
ob 18. obletnici ustanovitve 
samostojne in  neodvisne države 
Slovenije navajali tudi nekateri 
drugi politiki. Nekdanji predsed
nik države Milan Kučan je opozo
ril na veliko socialno razslojevan
je, ki sega tako daleč, da ne gre več 
samo za poseg v človekove prav
ice, ampak tudi za globok odmik 
od tistega, kar je zapisano v ustavi. 
Človek je postal samo še strošek, 
in je, ko ni več proizvodno koris

ten, postal breme družbe". Ivan 
Oman, tudi član nekdanjega 
predsedstva Slovenije, "si n i mis
lil, da bomo zajadrali v neki grobi 
kapitalizem, pač pa, da bomo 
imeli socialno državo. Sicer pa 
sem prepričan, da bodo tajkuni 
preživeli, delavci pa veliko teže". 
Po mnenju Cirila Zlobca, "imamo 
v Sloveniji zelo bogato tradicijo, 
kako je mogoče samemu sebi in 
tistim, ki so nam najbližji, zagren

iti življenje. Tudi nismo kos pre
tresom, ki se zgodijo v širšem civ
ilizacijskem prostoru, kot je zdaj 
globalna recesija". Dušan Plut, tu
di član omenjenega predsedstva 
države, je dejal, "da so si Sloveni
jo predstavljali kot zeleno, neje
drsko in  prijazno državo. Ne moti 
me toliko, da formalni cilji niso 
b ili v celoti doseženi, bolj me 
moti razpoloženje ljudi, namreč 
njihovo občutenje, dojemanje 
sreče, blagostanja, zadovoljstva.

Človek se lahko vpraša, zakaj pa 
imamo sploh državo, če so ljudje 
v njej nesrečni".
Najbolj oster kritik sedanjega stan
ja in  razmer v državi je Janez 
Janša, nekdanji premier in 
proslavljen osamosvojitelj
Slovenije. Po njegovem mnenju 
se je v državo vrnila represija, ki 
jo občutimo vsak dan. Povedal je, 
"da ima več kot polovica članov 
njegove prejšnje vlade takšna ali 
drugačna vabila s strani policije, 
informacijske pooblaščenke,
Kosove komisije, različnih sodišč. 
Obravnavani in  obtoževani so 
nekdanji m inistri Virant, Mate, 
Šturm, Zver, pa generalni sekretar 
vlade. Nekdanjega zunanjega 
ministra dr. Dimitrija Rupla so 
kaznovali z denarno globo. Janez 
Janša ocenjuje za provokacijo zop
er njega tudi poziv krim inalis
tične policije za zaslišanje, ker naj 
bi izdal državno skrivnost. Zgodi
lo se je le, da je na javni TV javnos
ti sporočil mnenje notranje m in
istrice Katarine Kresal, izrečeno na 
zaprti seji, da lahko reševanje 
sporov s Hrvaško počaka še nekaj 
let. Prav ob proslavljanju jubileja 
države Slovenije so sporočili, da je 
finančni minister France Križanič 
za svojega svetovalca izbral Dra
gana Isajloviča, agenta politične 
policije, ki je sodeloval pri zatiran
ju slovenskega osamosvajanja in 
pri aretaciji Janeza Janše. Premier 
Borut Pahor imenovanja ni 
preprečil.
Nove maše lep trenutek za 
slovenske vernike
Slovenski katoliški tednik Druži
na je tudi letos pripravil in  objav
il seznam in fotografije vseh 
novomašnikov in  duhovnikov ju
bilantov. Novomašnikov bo v tem 
letu štirinajst. Trinajstim, ki bodo 
delovali v Šloveniji, se pridružuje 
tudi novomašnik, Mirko 
Butkovič, iz goriške nadškofije v 
Italiji. Novo mašo bo imel 12. ju li
ja na Mirenskem Gradu. Edini 
novomašnik v koprski škofiji je 
Niko Čuk iz Hrenovice.

Marijan Drobež

Danilo Turk

Orient -  Express

Svojevrsten gledališki vlak
KOVA GORICA

Od nedelje, 21., do srede 
24. junija, se je na 
železniški postaji v Novi 

Gorici mudil poseben vlak, Ori
ent -  Express kot projekt Evropske 
gledališke konvencije (European 
Theatre Convention -  ETC). 
Sodelujoča gledališča uprizarjajo 
na vlaku eno izmed svojih pred
stav. Ta svojevrstni vlak je odpoto
val iz Ankare, 14. maja, namenjen 
pa je v Stuttgart, kjer bodo v ju li
ju še zadnje ponovitve sodelu
jočih predstav. V projektu so 
tokrat Turško državno gledališče, 
Narodno gledališče Marin Sores- 
cu Craiova iz Romunije, Srbsko 
narodno gledališče Novi Sad, Za
grebško gledališče mladih, 
Slovensko narodno gledališče No
va Gorica in  državno gledališče 
Stuttgart. Že od začetka tega

gledališkega potovanja po tirih  je 
na vlaku prisotna ekipa Turškega 
državnega gledališča, kateri sta se 
na posameznih postajah pridruži
la še ansambla Žagrebškega 
gledališča mladih in  Slovenskega 
narodnega gledališča Nova Gori

ca. Evropska gledališka konvenci
ja je bila ustanovljena 1.1988, da 
bi podpirala mednarodno gledal
iško ustvarjalnost. Sedaj šteje 43 
gledališč iz 23 evropskih držav. 
Letos je pod njenim okriljem pet 
projektov, med temi je prvič 
gledališki vlak Orient Express, za 
to pobudo preurejen vlak iz 19. 
stoletja. Sestavljajo ga vagoni za 
oder, tehniko, novinarske konfer
ence in trije za potnike. Vlak se je 
na svoji poti po Sloveniji ustavil v 
Ljubljani, kjer so bile predstave na 
tovorni postaji BTC, Ljubljana 
Moste, nato pa še v Novi Gorici. 
Tu so si gledalci na odru - vagonu 
najprej ogledali predstavo Sedem 
dni v Zagrebu Teane Štivičič v 
izvedbi Zagrebškega gledališča 
mladih, v režiji Tijane Zinajič. Pet 
zelo različnih protagonistov se

sooča s pričakovanji, tesnobo in 
strahom, s katerim spremljajo 
svojo državo Hrvaško pri težavni 
vključitvi v Evropo. Uprizoritev s 
sodobno tematiko je novogoriška 
publika zelo dobro sprejela. Neur
je je v torek, 23. junija, prekrižalo

načrte prirediteljem, ki so se z 
železniške postaje zatekli v dvora
no Slovenskega narodnega gledal
išča Nova Gorica, kjer si je števil
na publika ogledala delo Ex-Press, 
ki ga je napisal Širin Aktemur 
Mustafa, odigralo pa Turško 
gledališče Ankara. Protagonisti so 
potniki, ki jim  čas skandirata 
ropotanje vlaka in  puhtenje nje
gove pare. V sebi nosijo domovi
no, jezik, kulturo, vero, glasbo, 
pesem, navade. Potujejo proti 
cilju, z Vzhoda na Zahod, a ne ve
do, kaj bodo tam našli. V 
spominu imajo oljke, sonce in 
vse, kar jim  je drago. V kovčke so 
spravili del svojega življenja. Sug
estivna predstava je prepojena z 
bolestjo, bolečino duše, ki se zave
da, da zapušča svoje korenine in 
da jo čaka prihodnost, polna nez

nank.
Gledalci so lahko zaznali vso brid
kost besedila, saj je bila predstava 
opremljena s slovenskimi nad- 
napisi.
Ker je v sredo, 24. junija, vreme 
bilo bolj naklonjeno, je ansambel

SNG Nova Gorica uprizoril trpko 
delo bolgarskega političnega 
satirika in  komediografa Hrista 
Bojčeva v posrečeni režiji Matjaža 
Latina (prisoten je b il na pred
stavi), ki je izpostavil komične 
utrinke in  je predstavo z odra 
učinkovito prenesel na železniški 
vagon. Štirje klošarji (izraziti Iztok 
Mlakar, Gorazd Jakomini, Branko 
Ličen, Mira Lampe Vujičič) na op
uščeni železniški postaji zaman 
čakajo, da se bo ustavil vlak, s ka
terim bi se odpeljali v novo živl
jenje. Vlak se nekoč res ustavi, a z 
njega vržejo le zaboj, iz katerega se 
skobaca Harry Houdini, pogoreli 
iluzionist, ki jim  za vsakodnevno 
mero alkohola prikaže marsika
teri trik. Iluzije se ob njegovi 
prečudni osebnosti začnejo spa
jati z realnostjo in  v ospredje 
stopajo absurdni dogodki, ki jih  
podkrepi enigmatična, "sanjska" 
figura (Bine Matoh) s filozofskim 
razpredanjem. Vse dogajanje, pa 
tudi nepričakovan konec, odslika- 
va tesnobno občutje današnjega

človeka, izgubljenega v tem zme
denem sodobnem svetu. Gledal
ci, ki so se polnoštevilno odzvali 
na brezplačno predstavo, so do
mačim gledališčnikom namenili 
prisrčno ploskanje.

Iva Koišič

Kratke
O b deset i  ob letn ic i  smrti O t m a r ja  
Crnilogarja je pel Slovenski oktet
V nedeljo, 21. 6. 2009, so v Podragi pripravili spominsko 
prireditev, na kateri je  zapel Slovenski oktet. V spomin 
tamkajšnjemu župniku, profesorju latinščine in filozofije, 
prevajalcu Svetega pisma ter človeku z veliko začetnico. 
Prireditve se je  udeležila tudi poslanka DZ ga. Eva Irgl.
Peto slovensko pesem so prekinjale misli iz njegovih dveh 
predavanj Musar -  Izraelova pajdeja (1996) in Temelji 
antične pajdeje (1997), iz katerih bi lahko potegnili ključno:

na koncu sta vedno pravica in resnica. Kot pravi gospod 
Bogdan, besede "pajdeja” ne moremo enostavno prevesti, 
saj je  le-ta skupek več pomenov. "Lahko bi jo prevedli s 
pom oč jo  več besed, ko t so: p ed ag og ika , vzgo ja , 
izobraževanje, skrbništvo, usmerjanje, vzgojno-izobraževalni 
načrt, ... Vsi ti vidiki in pomeni so navzoči v tem grškem 
izrazu. Prav zaradi vseh teh različnih pomenov je verjetno 
gospod Otmar v omenjenih dveh predavanjih uporabil to 
besedo. Vsekakor smo Slovenci dediči grške, starozavezne 
in Jezusove pajdeje, zato lahko rečemo, da Otmarjevo 
razmišljanje ostaja aktualno tudi danes” .
Misli je s pogledom iz današnje perspektive strnil že prej 
omenjeni zdajšnji podraški župnik gospod Bogdan Vidmar, 
prebirali sojih Nadja Bratina, Marko Trošt in Andreja Žgur, vse 
skupaj pa je  povezala ga. Suzana Krečič.
P rired itev je  b ila  zaradi nep redv id ljivega  vrem ena z 
župnijskega dvorišča prestavljena v cerkev.
Slovenski oktet je  tam zazvenel najverjetneje še bolje, kot bi 
na župnijskem “ borjaču” , saj so se v nabito polni in tako 
ravno prav akustični cerkvi glasovi zlili v pravi pevski “trust” . 
Delovali so enotno, polno, vendar pa zato niso bili nič manj 
liričn i, občuten i, izpovedni... Tudi obrazi pevcev so to 
potrjevali, saj so dajali vtis ugodja in uživanja v lastnem petju, 
kar se je  preneslo na številne poslušalce. Predstavili so se v 
vsem svojem pevskem sijaju: z že znanimi skladbami in 
nekaterimi novejšimi iz bogatega repertoarja. V omenjenem 
repertoarju Slovenskega okteta ima skoraj "posvečeno” 
mesto slovenska ljudska pesem v vsakršni priredbeni obliki. 
Ta pa je  bila ljuba tudi gospodu Otmarju, ki je  bil zaveden 
Slovenec in domoljub, pa tudi strasten gornik. Prav zaradi 
tega je  Oj, Triglav, moj dom zvenela kot vzvišena molitev. 
Slovenski oktet je navdušil prav vse: pesem je iz njihovih grl 
tako močna, da bi lahko rekli, da se je  skoraj materializirala, 
da bi jo lahko prijeli. Brez dodatkov ni šlo. Zapeli so še tri. 
Med njimi tudi rusko narodno Večernji zvon, ki je pustila 
realnost nekje “zadaj” , tako da nas je  s svojim “Zdaj morate 
domov” ! v resničnost zbudil šele gospod Vidmar.
Sledilo je  še družabno srečanje na župnijskem “faladurju” . 
Organizatorji večera se zahvaljujejo tudi vsem donatorjem in 
sponzorjem. /  Lejla Irgl

Zaradi zmanjševanja števila učencev in 
dijakov v šolan tudi v Sloveniji odpuščanje 
učiteljev
V Sloveniji se je  končal drugi krog vpisa učencev devetega 
(zadnjega) razreda osnovnih šol v srednje šole. Ob tem 
ugotavljajo, da se je število dijakov občutno znižalo, kar z 
zaskrbljenostjo opažajo tudi pri vpisu v osnovne šole. Spričo 
takih gibanj je  v nevarnosti obstoj nekaterih šol bodisi 
osnovnega bodisi srednješolskega izobraževanja. Negotova 
je  tudi zaposlitev učiteljev, profesorjev in drugih pedagoških 
delavcev, pa seveda tudi tehničnega osebja v slovenskih 
šolah.
Tistih učencev, ki so letos končali deveti razred osnovnih šol 
ter se vpisujejo v srednje šole, je bilo kar 200 manj kot v 
lanskem šolskem letu. Osip števila dijakov naj bi v naslednjih 
letih še hitreje naraščal. Zaradi zmanjševanja števila dijakov 
v srednjih šolah, ki je  opazno v vsej državi, je  doslej službo 
že izgubilo okoli sto učiteljev v omenjenih srednjih šolah.

V Sloveniji najmanj zapornikov na območju 
Evropske unije
Po podatkih, ki jih je zbrala in objavila evropska statistična 
ustanova Eurostat, Slovenija po številu zapornikov prednjači 
pred drugimi državami članicami Evropske unije. Med leti 
2005 in 2007 je  bilo v sedemindvajsetih državah članicah 
povezave v zaporih okoli 607.000 ljudi oz. 123 oseb na 
vsakih 100.000 prebivalcev. V Sloveniji je bilo v omenjenem 
obdobju v zaporih 60 oseb, kar je  najnižje število v Evropski 
uniji. Pri tem omenjamo, da je  največ zapornikov na tisoč 
prebivalcev bilo v Estoniji, 302, tej državi pa so po številu 
zapornikov sledile Latvija, Litva in Poljska.
Zaradi primerjave navajamo, da ima Hrvaška, ki sicer ni 
članica povezave, več zapornikov kot pa Slovenija. V sosednji 
državi jih  je  87 na vsakih sto tisoč prebivalcev. Poudariti pa 
velja, da je  v slovenskih zaporih premalo prostorov za vse 
obsojence oz. zapornike, kar predstavlja enega večjih 
problemov slovenskega pravosodja in sistema kazenskih 
sankcij.
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V trajen spomin Počitniške dni v parku Zavoda Svete Družine

Pismo msgr. Ivanu Kretiču Prvi teden izzivov 2009

D ragi gospod župnik, 
spoštovani msgr. Ivan 
Kretič!

V sredo, na rojstni dan sv. Janeza 
Krstnika, sem b il popoldne p ri 
maši v stari cerkvi v Stivanu. Se
danji dekan, g. Ugo Bastiani, ki 
ob Sesljanu oskrbuje tudi sv. 
Marka v Ribiškem naselju, je 
namreč želel letos obhajati praz
n ik Rojstva sv. Janeza Krstnika v 
tej starodavni cerkvi, okrog kate
re je s svojimi sodelavci v m inu
lih  mesecih veliko delal. Čistil, 
urejal, spravljal, odpravljal posle
dice zanemarjenosti, k i je bila 
neizogibna tudi okrog te cerkve, 
ki je dolgo, predlogo in ne slučaj
no samevala. Kot veste, po prvi 
svetovni vojni oblasti te cerkve 
niso hotele obnoviti, čeprav jo  je 
italijansko topništvo uničilo in  
so se raje odločile za gradnjo no
ve cerkve, nad cesto, k i je edina 
zgrajena v drugačnem slogu, po 
vzoru neke rimske bazilike in ne 
kot ostale, k i jih  je uničila vojna 
na Soški fronti, po načrtih Mak
sa Fabianija. Staro cerkev, ob iz
viru Timave, k i je bila nato do 
konca druge svetovne vojne 
ruševina, so začeli obnavljati še
le v času Svobodnega tržaškega 
ozemlja dogradili 
pa leta 1955, men
da tik pred vašim 
prihodom v De
vin.
Po pozidavi Boka- 
dina in  najboljše 
devinske zemlje, 
se pravi po posta
vitvi Ribiškega na
selja, je bila stara, 
zdaj obnovljena 
cerkev leta 1960 
odvzeta devinski 
župniji z vsem 
ozemljem južno 
od ceste št. 14 in  
dodeljena novi sv.
Marka, torej do
deljena v uporabo 
begunskemu ver
nemu občestvu.
Od tedaj se je le 
poredko zgodilo, 
da smo slovenski 
verniki v njej ime
l i  kake obrede. Na 
misel m i prihaja le 
obhajanje okrogle, 1500-letnice 
rojstva sv. Benedikta, ko smo se v 
stari cerkvi, kjer je nekoč v bliži
n i stal starodavni benediktinski 
samostan (mislim, da je to bilo 
oktobra leta 1979), zbrali sloven
ski verniki iz cele škofije, mogoče 
pa tudi s Tržaškega, ker se spo
minjam nekaterih tržaških 
duhovnikov, da bi obeležili ta ju 
bilej in  se zamislili o vlogi, k i jo  
je imela oglejska cerkev s sv. Pav
linom  in benediktinci tudi za 
pokristjanjenje naših davnih 
prednikov. Vem, da ste imeli za 
tisto slavje veliko dela in  dosti 
naporov, a vem tudi, da smo ga

vsi občutili kot velik duhovni do
godek, ki je ob verski zavesti po
trjeval tudi našo narodno identi
teto.
Drugače pa smo v stari cerkvi p ri
rejali le redke koncerte, k i pa so 
b ili vedno množično obiskani. 
Tako je s to staro cerkvijo in  še to 
lahko rečem, da so stari ljudje, 
kot npr. moja nona Angela, k i je 
bila Medvejka ali teta Marija Le- 
giša - Kupčeva, k i je bila Valen- 
tinčkova z Ulce, in  mnogi drugi, 
kot tudi vi dobro veste, vedno 
obžalovali, da je bila starodavna 
cerkev po prvi vojni zapuščena, 
da je bilo pokopališče preneseno 
na Brajde, da so b ili uničeni 
mnogi spomeniki in kamni, ki so 
pričali o duhovnikih in  ljudeh, 
ki so v tej fari živeli in delali ter v 
starodavni cerkvi b ili krščeni, v 
njej prejeli ostale zakramente, se 
v njej poročili in  b ili ob njej 
pokopani.
Tridnevni praznik sv. Janeza Kr
stnika, v organizaciji župnije iz 
Ribiškega naselja in  ŠKD Timava 
iz Štivana in  Medje vasi, Jusa 
Medja vas, jamarske skupine 
Flondar, Kulturnega in  športnega 
društva Ajser 2000, proloca Mi- 
treo, skavtov organizacije AGE-

SCI iz Devina in  Amaterske 
konjeniške skupine 'UOO', k i je 
potekal pod pokroviteljstvom  
tržaške pokrajine in  devinsko -  
nabrežinske občine, je marsiko
ga med nami presenetil.
Upam, da je zadovoljil Štivanča- 
ne in Medvejce, ki so sodelovali, 
ker je občinska uprava povezala 
pobude, ki so prihajale s strani 
župnije in ŠDK Timava. Zelo za
dovoljni so b ili konjeniki, ki so 
imeli v sredo, 23. junija, popold
ne svoj pohod iz Vižovelj v Šti- 
van, kjer je sledil blagoslov konj 
v spomin na slovite in z gospo
darskega vidika izredno po

membne konjske sejme, k i so jih  
od srednjega veka dalje prirejali v 
Štivanu in  nato do prve svetovne 
vojne v Devinu.
Dekan, don Ugo Bastiani, je bil 
verjetno vesel, saj je povabil k so
delovanju na praznik sv. Ivana 
stolnega župnika iz Čedada, so
brate iz Tržiča in devinskega ter 
zgoniškega župnika. Gospod 
Markuža je tudi bral drugo beri
lo, medtem ko je glavni somaše- 
valec, stolni župnik iz Čedada, le
po pridigal v italijanščini in  iz
ražene m isli povzel v furlanščini 
in slovenščini. Kot je furlanščina 
nagovorila zbrane vernike tudi v 
pozdravu na začetku in  koncu 
maše. Med mašo sta izmenično 
pela MePZ Rilke in devinsko-šti- 
vanski cerkveni zbor.
Po maši pa sta podžupan Romi ta 
in  požrtvovalni sodelavec g. Ba- 
stianija, gospod Marieto, odkrila 
tri kamnite plošče, k i sojih pred 
kratkim našli, če smo prav razu
meli, spravljene v neki župniji v 
Tržiču. Na srednji je v reliefu izk
lesan križ, k i ima v vsaki prazni
n i kroglo. Druga je plošča, k i je 
pokrivala relikvarij, k i je hranil 
relikvije, potem ko so se vrnile v 
Štivan po avarskih vdorih, tretja 

pa je plošča, k i osve
tljuje vlogo oglejskega 
patriarha Ulderika, k i je 
leta 1085 dal graditi 
staro cerkev.
Škoda sicer, da n i b il ta 
vidik bolje osvetljen. 
Sam župan Ret pa je na 
koncu svete maše izra
zil g. Bastianiju hvalež
nost za vse delo, k i ga 
je opravil za oživitev 
stare cerkve v Štivanu 
in  da je znal idealno 
povezati in privabiti k 
sodelovanju toliko lju 
di.
Bil je lep župnijski praz
n ik za farane sv. Marka, 
ki pa je po trd il vse 
šibke točke našega žu
pnijskega in  pastoral
nega življenja. Osebno 
sem ugotavljal, da se 
potrjuje fizikalni zakon 
o izravnavi osmotskega 
tlaka. Saj veste, kjer je 
manjša koncentracija... 

in kar je zanimivo p ri tem, n i po
treba n it i energija, in  kar je žalo
stno (vsaj z narodnega vidika), se 
poveča skupna entropija, zato je 
proces neobrnljiv.
Dragi gospod župnik, ob koncu, 
saj sem res že predolg, vas lepo 
prosim, da p ri Najvišjem posre
dujete, da nam pošlje prerokov, 
ki naj nas prebudijo, da bi šli va
se in  se zamislili o duhovnih po
trebah ter da bi se zavedeli, da je 
dobro in  prav, da aktivno sode
lujemo p ri življenju župnije.
Na god svetega Petra in  Pavla vas 
pozdravlja

Vaš Marko Tavčar

Srednješolci in  petošolci 
osnovnih šol, tisti, k i jim  
pravijo "ta veliki", smo se 

ob začetku letošnjega središča 
najprej predstavili in  si zaupali 
pričakovanja in  zastavili cilje le
tošnjih poletnih dni. Utrujenost 
zadnjih šolskih dni je bila tako 
otipljiva, da bi se najraje le spro
stili in  ostali v svojih "bazah". 
Kljub vsemu smo si apatično 
skušali povedati, kaj bi najraje ne 
delali in  se nekoliko nejevoljno 
odpravili na prvo ekskurzijo v 
park ob Soči. Ko nam je 
uspelo obvladati lenobo, 
smo ugotovili, da nam je 
lepo b iti skupaj, in  počasi 
so začele prihajati tudi po
zitivne želje. Ob reki je b i
lo zelo prijetno, sprostili 
smo se in  ugotovili, da bi 
skupaj lahko naredili še 
marsikaj lepega. Prva ideja 
je bila, da bi naslednji dan 
obiskali resnično bazo, 
tam, kjer je šlo zares!
Tako smo v torek šli na ek
skurzijo na Vrh Sv. Mihae
la, kjer smo si ogledali ba
zo iz prve svetovne vojne.
Res je takoj izgledala dru
gačna od naših, to je b il 
pravi, mogočni bunker v 
kraških kavernah. Od tod 
so nekoč zares streljali in 
tudi zares trpeli in  umirali. 
Skušali smo začutiti v glo
b in i srca usmiljenje do 
vseh žrtev vojne, ne glede 
na njihovo pripadnost. Iz
menjali smo si tudi žive 
spomine naših dedov. 
Spoznali smo, kako hudi 
sta b ili lakota in  žeja, med
tem ko smo dandanes 
večkrat zbirčni in  razvaje
ni. Spustili smo se tudi v 
temo avstrijske kaverne, si ogle
dali nove izkopanine in  muzej s 
slikami. Nato smo se spustili do 
Sredipolja, kjer smo si ogledali 
zanimivi vojaški muzej prve sve
tovne vojne. Vrnili smo se v naše 
baze z željo, da nočemo več voj
ne...razen tiste v igri, seveda. Po
stavili smo si pravila medseboj
nega spoštovanja. Lepo je bilo 
med nami, postajamo res skupi
na!
V sredo smo se podali peš do

Predsednik uprave Fructala 
Anton Balažič in  direktor 
Kmetijske zadruge Vipava 

Branko Tomažič sta v ponedeljek, 
22. junija, v Sadjarskem centru 
Bilje podpisala aneks k lani sk
lenjeni pogodbi o sodelovanju 
pri obnovi sa
dovnjakov v Vi
pavski dolin i in  
na Goriškem. Po 
lanski uspešni po
saditvi 5000 sadik 
breskev bo letos 
Fructal sofinanci
ral še 16.000 no
vih sadik.
Breskve iz Vipav
ske doline in  Go
riške so za Fructal 
pomembna suro
vina za izdelavo 
sadnih sokov in  
drugih izdelkov iz 
sadja, zato so lani 
sprejeli strateško 
odločitev, da sadjarjem pomagajo 
pri obnovi sadovnjakov. Povpreč
na starost sadovnjakov je previ
soka, saj znaša med 12 in  13 let, 
zato bo novih 16.000 sadik bist
veno prispevalo k pomladitvi sa-

"starejše baze", in  sicer na 
srednjeveški goriški grad. Pove
dali smo si, kako je bilo življenje 
v starih časih, kako različen je bil 
tudi način vojskovanja, kako je 
bila pomembna goriška grofija, 
pa tudi nekatere legende.
Potem smo radovedno stopili v 
grad in  si ga v celoti ogledali. 
Predstavljali smo si, kako je bilo 
mogoče živeti brez hladilnika, 
električnega toka, štedilnika, te
levizije, kaj šele računalnika in 
telefončka. Z zidovja smo si ogle

dali katapulte in okolico. Kako bi 
bilo lepo igrati se v taki bazi! Go
tovo so naše baze skromnejše, a 
z domišljijo postanejo lahko gra
dovi. Tako smo se veselo v rn ili v 
poletno središče, kjer smo se 
lahko igrivo razpištolili.
V četrtek nas je čakalo uradno 
odprtje poletnega središča, zato 
smo prve ure im eli opravka z 
"birokracijo": naučiti smo se 
morali himno! In to z manjšimi 
otroki. Ali ne razumejo, da to ni

dovnjakov.
Za izvedbeno plat podpisanega 
aneksa k pogodbi bo poskrbela 
Kmetijska zadruga (KZ) Vipava, 
ki bo tudi usklajevala vse aktiv
nosti z lastniki breskovih nasa
dov. Direktor KZ Vipava ugo

tavlja, da se je lani začeto sodelo
vanje izkazalo za zelo uspešno, 
saj je pomagalo tako sadjarjem 
kot tudi KZ Vipava in  Fructalu. 
"Fructal je že vse od svojih 
začetkov pred 60 leti tesno pove

za nas, saj nismo več tako majh
ni! Po opravljeni dolžnosti nas je 
čakala osvežujoča nagrada: ves 
bazen na razpolago izključno za 
nas! Oh, kako smo se imeli lepo! 
Skakali smo v vodo, pljuskali, 
vriskali... bilo je čudovito. 
Pomislili smo, da bo naslednji 
dan bazen premajhen, zato bi 
kar šli v... morje!
V petek smo se res odpravili v 
Gradež. Na veliki plaži smo se 
lahko razpištolili in si privoščili 
veliko bitko z blatom. Kakšna za

bava! Vsi umazani? N i proble
ma, ko imaš celo morje blizu! 
Tekali smo, se lovili, igrali z žo
go, pljuskali, plavali, se pokriva
li s peskom, spet plavali in  še in 
še... Otresli smo se peska in  se 
napotili proti domu. V kombiju 
smo ugotovili, da je b il prvi te
den zares lep. Spoznali smo se, 
gradili na odnosih, spoštovanju, 
prijateljstvu. Vse to bo ostalo v 
naših srcih, tudi če je le kapljica 
v morju!

zan z okoljem, v katerem deluje. 
Ponosni smo, da večino breskev, 
ki jih  potrebujemo za proiz
vodnjo sokov, nektarjev in  sad
nih pijač, dobimo prav iz domače 
Vipavske doline in  Goriške, kjer 
sadjarji vsako leto pridelajo v i

soko kakovostno 
sadje", je ob podpi
su aneksa dejal Ba
lažič. Dodal je, da z 
vlaganji v lokalno 
okolje Fructal ure
sničuje tudi po
slanstvo članic sku
pine Pivovarna 
Laško.
V Fructalu načr
tujejo, da bodo tudi 
letos od sadjarjev v 
Vipavski dolin i in 
na Goriškem odku
p ili okoli 2000 ton 
breskev, kar je v sk
ladu z dolgoročno 
pogodbo s KZ Vipa

va o odkupu. Za napoved odku
pne cene industrijskih breskev je 
še prezgodaj, bo pa tako kot do
slej odraz gibanj cen na svetov
nem trgu in  dogovora med part
nerjema.
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16.000 novih sadik breskev
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Nad Cerkniškim jezerom, tam, kjer domujejo čarovnice

Brez metle na Slivnico
Zamejski šport - Odbojka

Sloga bo posodila Trstu 
svojo moško B2 ligoSlivnica nad Cerkniškim jeze

rom je prelepa tura, vse
stransko primerna za nedelj

ski izlet. Prvič, ker je z vrha, kjer je 
tudi koča s teraso in odličnimi pa
lačinkami, razgled dobesedno 
sanjski, drugič, ker je nam Primor
cem relativno blizu, tretjič pa, ker 
smo o tem vrhu slišali že neštetok
rat pripovedovati, saj naj bi se baje 
na njem od nekdaj zbirale in za
drževale čarovnice.
Dostop na sam vrh je z vseh stra
ni sorazmerno lahek, najbolj leni 
se lahko do koče pripeljejo z av
tom, čeprav pisec tega ne pripo
roča (hoja in  gibanje ohranjata 
zdravje). M i smo se, nekoliko 
utrujeni zaradi napornega tedna 
in željni sence, do koče napotili po 
severni strani, in  sicer iz vasi 
Brezje. Vas je lepa in  skrbno ureje
na, čeprav o njej pravijo, da nima 
najboljše lege in  da zemlja v oko
lici ni rodovitna. Naselje je nam
reč nastalo na dolomitu, plitva, 
peščena tla pa niso najbolj primer
na za kmetovanje. Vredna ogleda

je tudi cerkev sv. Jurija s tremi za
nim ivim i in lepo ohranjenimi ol
tarji.
Čez vas se lahko zapeljemo kar z 
avtom, pri tem pa moramo b iti 
pozorni na planinske markacije. 
Za parkirišče vljudno poprosimo 
pri zadnji hiši in  že smo sredi goz
da, v katerem ob sezoni ne manjka 
jurčkov in lisičk. Na poti, ki je po
ložna, prijetna in  na kateri se ne

bomo zadrževali n iti uro in  pol, se 
velja zaustaviti pri lepo označeni 
naravni zanimivosti, kačasti sm
reki. Petintrideset let staro drevo, 
ki je visoko nekaj manj kot 16 me
trov, je pravzaprav izreden pojav 
ali igra narave. Kačastih smrek je v 
Sloveniji deset, zanje pa so značil
ne nenavadno oblikovane, dolge 
in  zvite, kačaste veje, ki so bolj na 
redko porasle z iglicami. Izredna 
oblika vej je posledica spremenje
nega (mutiranega) genskega zapi
sa drevesa, pojav pa je povsod za
beležen kot izjemen in predstavlja 
redkost. Zato je smreka pri Brezjah 
tudi zaščitena, mimoidoče pa 
nanjo opozarjata napis in tabla. 
Pot se mimo smreke nadaljuje po 
senčnem gozdu, nekaj časa po ste
zah, največ po makadamu, dokler 
ne dosežemo prelestnih cvetočih 
travnikov in nato koče, ki stoji tik 
pod vrhom. Dom, ki je last občine 
Cerknica in  je v najemu, stoji 
nekaj metrov pod vrhom, na nad
morski višini 1075 m. Razgled s te
rase, kjer se lahko tudi okrepčamo

ob hrani in  pijači, je naravnost 
enkraten. Pred nami je celotno 
Cerkniško polje s presihajočim je
zerom ter Javorniki na obzorju. Na 
vzhodu se razprostira Bloška poli
ca z Malo in  Veliko Goteniško go
ro. Nekoliko bolj južno se v snegu 
bohoti Snežnik, najlepši pa je po
gled na zahod, ki mimo Nanosa 
in  Trnovske planote sega ob le
pem vremenu do samega Triglava

in  Julijcev. Nekje na severu lahko 
vidimo še Krim, daleč na obzorju 
pa nas vabijo Karavanke in  Kam
niške Alpe.
O Slivnici je na dolgo in  široko pi
sal že Valvasor, ki je poudarjal 
predvsem, da je tu od nekdaj zbi
rališče in  domovanje čarovnic. 
Ljudsko izročilo pripoveduje, da 
naj bi se shajale v tako imenovani 
Coprniški jami, ki si jo lahko še sa
m i ogledamo nekoliko pod 
vrhom. Ker je pot slabo zaznamo
vana, je najbolje, da zanjo pov
prašamo gostilničarja. Nekoliko 
previdnosti ob vstopu v samo do
movanje čarovnic ne bo odveč, 
prepričana pa sem, da se jih da v 
veliko večjem številu srečati v 
vsakdanjem življenju.
Slivnica s svojimi prostranimi goz
dovi in travniki, ki krasijo sam vrh, 
nam bo najbolj ostala v spominu 
zaradi pisanega cvetja, od narcis 
do prelepih orlic, zagotovo pa se 
bomo zaljubili v njena po
mirjujoča prostranstva, ki nas kar 
vabijo, da sedemo na mehko trato

in  se prepustimo mislim in 
občutkom. Gora nad jezerom je 
priljubljen cilj jadralnih letalcev z 
zmaji in padali. Ob jasnem vreme
nu jih bomo lahko poiskali na ne
bu in  sanje prepustili pisanim bar
vam, ki se kot rože odpirajo na ne
bu, lovijo njegove daljne višine in 
tiho, nežno padajo na travnike ob 
jezeru.

SuziPertot

Pr i Slogini odbojki smo se 
pom udili že pred dvema 
tednoma. V njen tabor se 

ne vračamo zato, ker so presež
nike iz našega prejšnjega p ri
spevka c itira li na nedavnem 
občnem zboru, pač pa zaradi te
ga, ker nas po uspehih na igrišču 
spet zalagajo z novicami, to pot 
glede ambicioznih načrtov za 
prihodnost.
Prva moška ekipa Sloge Tabor je, 
kot znano, napredovala v držav
no B2 ligo, v kateri b i bila v ne
spremenjeni postavi objektivno 
brez velikih možnosti za enako
vredno merjenje moči z glavni
no nasprotnikov. Duša Slogine- 
ga gibanja prof. Ivan Peterlin je 
zato v družbi zanesenjaka dr. 
Claudia Veljaka poiskal primer
no rešitev za zagotovitev dostoj
nega igranja tudi na višji ravni, 
k i je že od nekdaj čisto nekaj 
drugega kot deželni nivo tretje 
lige. Sogovornika sta našla pri 
nekdanjem športnem vodji 
Adriavolleyja, Tržačanu Sandru 
Micheliju. Ta je preko poznan
stev v gospodarskih krogih v 
klub prinesel 50.000 evrov, kar 
je dokaj dober temelj za gradnjo 
novega projekta. Seveda so za 
tekmovanje v drugoligaški 
druščini potrebne poleg denarja 
v prvi vrsti kakovostne okrepitve 
v igralskem kadru in  hočeš 
nočeš jih  je treba poiskati med 
italijanskimi odbojkarji. Miche- 
l i  poleg likvidnosti jamči tudi 
najetje -  v mejah ekonomskih 
zmogljivosti - preverjenih mož 
med številnimi igralci, k i jih  je v 
vseh teh letih spoznal. Zamisel 
je torej ta, da b i ogrodje ekipe 
tvo rili junaki Sloginega napre
dovanja iz C v B2 ligo (kakih še
st, sedem fantov, npr. člani le
tošnje standardne zasedbe 
Veljak, Slavec, Kante, Riolino, 
Vatovac, Sorgo in  Matevž Peter
lin  ter mogoče še kdo drug), na 
krm ilu pa naj bi ostal trener Edi 
Božič, če b i le sprejel zadolžitev. 
Štiri, pet za B2 ligo zrelih od
bojkarjev pa b i dodali tem fan
tom. Iščejo jih  predvsem med 
igralci iz Furlanije Julijske kraji
ne in  Veneta, ki so lastniki svoje 
izpisnice in  torej zanje n i treba 
odštevati denarcev m atičnim

klubom. Možen povratnik je 
Ambrož Peterlin, ki je b il v Cor- 
denonu v B2 lig i v m inu li sezo
n i med boljšimi liberi v prvenst
vu. Kontaktiran je b il tudi napa
dalec Kristjan Stopar, ki pa se na
giba k nadaljevanju svoje 
izkušnje v Bibioneju v BI ligi. 
Zunaj dometa sta jasno tudi Da
m ir Kosmina 
in  Aljoša
Orel. Imen je 
veliko, nav
dušenja med 
n jim i menda 
tudi, v krat
kem bi moral 
b it i zato
igralski kader 
zapolnjen.
V teh dneh je 
prof. Peterlin 
večkrat pou
daril, da bo
do ekipo po
sodili Trstu.
Ideja sodi 
med drugim 
v priprave na 
svetovno pr
venstvo 
2010, katere
ga skupino 
bo imelo v 
gosteh mesto 
v zalivu. Ta 
drugoligaška 
postava bi 
igrala doma
če tekme v tržaški športni palači 
PalaTrieste ob nedeljah popold
ne. Zanimivo pa je, da najverjet
neje ne bo nastopala z imenom 
Sloga (ali Sloga Tabor), pa če
prav so belo-rdeči nosilci pravi
ce do lige, k i so jo izborili na 
igrišču s prestopom iz C lige. Po 
eni strani bi se Slogini športni 
delavci namreč ne želeli izneve
r it i večletni filozofiji, ki n i pred
videvala masovnega vključe
vanja neslovenskih igralcev, kar 
bo v tokratni zgodbi nuja. Po 
drugi strani pa imajo besedo pri 
določitvi imena tudi partnerji, 
ki so v zamisel konkretno vloži
li sredstva. Tako bo moštvo igra
lo pod nazivom Trieste Televita, 
slednji je namreč pokrovitelj -  
že iz zadnjih sezon -, ki je b il pri
pravljen prispevati v proračun za

sezono 2009/2010 večje vsote 
kot lani. Tu b i dodali, da je mo
goče škoda prav to, da ne bodo 
naši fantje -  ki so si pravico do 
B2 lige vendarle p rizno jili na 
igrišču -  sredi Trsta nastopali s 
svojim imenom (Sloga) na dre
sih, pa čeprav bodo vsi vedeli, 
da gre tu le za glavnino Sloginih

igralcev in  za celoto, ki je vrh p i
ramide na Opčinah, v Repnu in 
na vzhodnem Krasu opravljene
ga dela. Slogini igralci, ki ne bo
do prišli v poštev za to reprezen
tančno šesterko, pa bodo imeli 
mesto v predvidoma solidni 
tretjeligaški društveni ekipi, ki 
je rezultat napredovanja mlajše 
ekipe iz D lige v pravkar 
zaključeni sezoni 2008/2009.
Ko smo že pri Slogi, še vest o 
ženskem sektorju. Po izpadu pr
ve ekipe iz C v D ligo je klubska 
uprava vložila prošnjo za ponov
no vključitev med tretjeligašice. 
Baje da so dokaj dobre možno
sti, da se naknadna vključitev 
uresniči med poletjem. Za zdaj 
je gotovo le, da deklet ne bo več 
vodil prof. Franko Drasič.

HC

OMV ZRAVEN OBRTNE C

V sendBigBena, z rock'nrollom vušesih (1)

Londonistan, prestolnica 
vseh narodnosti

London ni Anglija. "Če želiš 
doživeti Anglijo, pojdi v 
druga mesta, ali, še bolje, 

na podeželje. London pa nikakor 
ni Anglija", pravijo Angleži, ki ne 
bivajo v prestolnici. Nekateri ga 
imenujejo celo Londonistan. Raz
log lahko sami ugotovite.
Da se prepričamo o množičnosti 
tujcev, ni potrebno veliko napre
zanj. London šteje 7,5 milijonov 
prebivalcev. T. i. Angležev je sla
bih 60%, kakih 10% je ostalih 
Evropejcev, med katerimi 
kraljujejo Grki, Italijani in  Nemci. 
Dobrih 5% je Pakistancev in Ben
galcev. Indijcev je 6%. Melting 
pot se je očitno v Evropi prav tako 
zasidral, kot se je v Ameriki. 
Čeprav bi v nekaterih okoliščinah 
res težko trdili, da gre za melting 
pot. Prišleki radi ohranjajo svoje 
navade, svojo kulturo, kulinariko 
in  jih  s svojimi restavracijami in 
na tržnicah s kioski "vsiljujejo" 
tudi ostalim Londončanom in tu
ristom. Prave trdnjave narodnega 
ponosa pa so skupna masovna 
srečanja. Začetek maja je npr. po

svečen za Indijce, ki takrat praz
nujejo "vajsaki". Gre za prazno
vanje začetka sončnega leta, ki ga 
častijo predvsem Sikhi, Indijci s 
turbanom na glavi in  dolgo bra
do.
Indijski priseljenci v londonsko 
prestolnico so b ili tako v nedeljo,

3. maja, sami sposobni prepla
v iti in  do zadnjega kotička na
polniti Trafalgar square, enega 
od največjih angleških trgov, 
sredi katerega kraljuje simbol 
angleštva, zmaga nad Napoleo
novo armado v pomorski bitki 
pri Trafalgarju. Več desettisoč

glava množica je pod velikanskim 
odrom in kipom admirala Nelso
na v hindiju proslavljala svoj praz
nik. Ob obrednih govorih in  ver
skih slavjih je b il najprej na spo
redu koncert tradicionalne indij
ske glasbe. Skupina petih ali še
stih Indijcev, ki so sedeli na te-

pihih na odru, je igra
la na tipična brenkala 
z dolgimi vratovi in  z 
bobni poudarjala r i
tem iz krajin ob Gan
gesu. Za Evropejce je 
to sicer nekoliko mo
notona in  "težko pre
bavljiva" glasba, ki pa 
je čez cel dan donela 
iz zvočnikov sredi 
osrčja Londona. Na 
sporedu je b il seveda 
tudi popoldanski pro
gram za mlajše gene
racije. Mešanica ind ij

skih ritmov z 
vložki rap gla
sbe in  komer
cialne disco gla
sbe, ki pa je 
bližja tudi evro
pski mladini, 
odkar je Bol- 
lywood prodrl 
tudi k nam in še 
bolj, odkar je 
mumbajski M i
lijonar "oropal" letošnjo 
noč Oskarjev. "Jai ho"!, 
bollywoodski vzklik iz 
zvočne kulise omenjenega 
filma-musicala, je postal 
prava uspešnica po MTV-ju 
in po vseh evropskih disko
tekah.
Zelo močna skupnost (in v

maju tudi zelo glasna) so tudi Ta- 
milci. V Londonu jih je približno 
2%. In ravno v tednih, ko se je na
povedoval tragičen konec tamil
skih tigrov, so se londonski Tamil- 
ci množično zbrali na zelenici 
med Parlamentom in  Westmin- 
strom in več tednov nepretrgoma 
manifestirali. "Angleži, zakaj ste

nas zapustili? Sami boste 
nosili krivdo za ta genocid", 
je bilo slišati iz ust Tamilca, 
ki je v rokah nosil transpa
rent Tamilski tigri so heroji 
in  ne teroristi. Tamilci so 
pod budnim očesom an
gleške policije čez vlado in 
politike bruhali vso svojo je
zo in  gnev. Britanska vlada 
je namreč leta 2001 skupaj z 
ZDA tamilske tigre uvrstila 
v seznam terorističnih orga
nizacij. Isti ukrep je leta 
2006 sprejela tudi EU. Ta
milske tigre dolžijo etnične
ga čiščenja "Netamilcev" v 
začetku devetdesetih, no
vačenja otrok-vojakov, vz
podbujanja in izvajanja sa
momorilskih napadov ter 
pobijanja civilistov. "Tigri 
so domoljubi, ščitijo svoj 
narod. Če Velika Britanija 
ne bo posredovala, bo sokri
va za pokol, ki ga danes iz
vaja šrilanška vojska", je bi
lo še slišati iz ust protest

nikov. Medtem ko so odrasli Ta
milci izražali ves svoj bes, so se le 
nekaj sto metrov za njim i tamilski 
malčki podili po zelenici in  se na
stavljali fotoaparatom turistov, 
mlade mamice pa so si prizor 
ogledovale in  se nasmihale.

/dalje 
Andrej Čemic

M ed manifestacijami v  podporo tamilskim tigrom  
so tamilski otroci tekali na travniku za Big Benom
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Matej Pintar

Razširjen" festival že čaka 
na godce

Nadaljeval bom kar s prejšnjim  
odgovorom. "Taimsi" so zelo 
izkušena skupina, k i ima za sabo 
že celo vrsto nastopov in koncer
tov. Ne bojijo se torej tekmoval
nih števerjanskih odrskih desk.

Matej Pintar, predsednik 
SKPD Frančišek Borgia 
Sedej iz Števerjana, je v 

zadnjih dneh pred uradnim Star
tom Festivala narodno-zabavne 
glasbe poln dela. Birokratska in 
pripravljalna plat sta namreč na
porni, predsednik pa mora imeti 
popoln nadzor nad obema. "Ves 
ta napor pa se le izplača", je po
vedal Pintar, "posebej še, ko si v 
nedeljo po nagrajevanju neko
liko oddahneš in  pogledaš nazaj 
na uspešno izpeljani festival". 
Zdaj pa je še čas organizacij in 
priprav, ki nam jih  je Matej Pin
tar komentiral v sproščenem po
govoru.

Pred vrati je 39. Festival narod
nozabavne glasbe v Števerja- 
nu. Kakšno je vzdušje v dne
vih tik pred začetkom?

Priprave živahno potekajo, vz- 
dušje je pestro. Letos bomo ime
l i  kar nekaj novosti, predvsem z 
logistične plati. Urejanje dodat
n ih birokratskih predpisov nam 
tako jemlje več časa kot po nava
di. Prejšnji teden smo imeli sejo 
za dodelitev funkcij na festivalu 
ter smo hkrati organizrali p r i
pravljalno delo. Najpomemb
nejša razlika z izvedbami festiva
la v prejšnjih letih je postavitev 
velikega šotora, k i nebo več med 
Borovci, na vrtu pred Sedejevim 
domom. Letos ga bomo postavi
l i  na trgu pred cerkvijo, da bi tako 
ponudili ljudem večji prostor, na 
katerem naj se zadržujejo. V ne
deljo se sklepnega dne festivala 
vedno udeleži več kot tisoč ljudi. 
Lani nas je npr. presenetilo 
neurje, k i je povzročilo kar nekaj 
panike. Da bi b il prehod ljud i ob 
eventualnih podobnih pripe
tljajih lažji, smo se odločili razši
r it i "festivalski prostor". Dež je 
seveda problem, k i bi nam lahko 
nekoliko pokvaril vzdušje. V p ri
meru slabega vremena je sicer fe
stival v dvorani Sedejevega do
ma, kipa jeza tako prireditev bi-

' • • •

stveno premajhna. Pod šoto
rom na trgu bomo zato name
stili platno, da bodo ljudje  
lahko tudi tam spremljali fe
stival.

Vašo potezo, da postavite 
šotor na trg in da tako razši
rite festivalski prostor, gre 
verjetno razumeti tudi v 
perspektivi naslednjega le
ta, ko bo festival obhajal 40. 
rojstni dan in bo že itak ob
sežna pobuda, ki jo vsako 
leto organizirate, imela še 
večji, "jubilejni" odmev pri 
nas in po Sloveniji...

Ja, res je. Že letos smo preizku
sili z različico šotora na trgu, 
da si pridobim o potrebne 
izkušnje za naslednje jubile j
no leto. Že letos se lahko poh
valimo z velikim šotorom, za 
naslednje leto pa načrtujemo še 
večjega. Ne moremo si namreč 
privoščiti, da bi nam slabo vre
me pokvarilo tako pomembno 
obletnico in  da bi morali na
slednje leto "samo"zaradi slabe
ga vremena pošiljati ljud i do
mov. 40. rojstni dan je zelo po
membna obletnica in želimo ga 
praznovati skupaj z našo pu
bliko. Našim poslušalcem in go
stom moramo ponuditi primer
no rešitev ob vsakem vremenu. 

Boste projekcijo festivala v šo
toru imeli tudi v primeru 
sončnega vremena?

Ja, v vsakem primeru bo projek
cija tudi v šotoru. Platno pa bo
mo namestili tudi v gornjem de
lu  dvorišča med Borovci, tam, 
kjer je b il doslej šotor za ljudi, ki 
bodo od odra oddaljeni.

Šotor boste imeli na trgu pred 
cerkvijo. To pomeni, da boste 
glavni trg zaprli za promet. 
Kako bo to urejeno?

Na pomoč nam je priskočila ci
vilna zaščita, k i bo urejala pro
met. Trg je pravzaprav zaprt že 
skoraj ves teden. Seveda smo ure
dili, da imajo vsi tamkajšnji pre
bivalci dostop do svojih hiš.

Foto DPD

Koliko ansamblov bo nastopa
lo?

Pozna se, da se bliža okrogla 
obletnica festivala. Lani je bila 
udeležba zelo visoka, letos samo 
še potrjujemo lanske številke. 
Nastopalo bo 29 skupin: 15 se jih  
bo publiki predstavilo v petek, 14 
v soboto. Za nedeljski finale n i 
vnaprej določenega števila kan
didatov: o tem bo odločala komi
sija. Lani smo po dolgih letih  
spet imeli v gosteh zamejski an
sambel: igrala je skupina Folke- 
tibuuum. Letos smo posebno ve
seli, ker bo v petek nastopil an
sambel Taims z Opčin. To je zgo
dovinski ansambel, k i je pred 
mnogim i leti že nastopil na 
našem festivalu: b il je prisoten že 
na prvem števerjanskem festiva
lu. Zato smo radovedni in komaj 
čakamo n jihov nastop... 

Verjetno se tudi oni pri
pravljajo na 40-letnico vašega 
festivala...

Upam, da gre res za to in da jih  
bomo imeli med Borovci tudi na
slednje leto...

Zakaj se zamejske skupine 
tako redko odzivajo na vaše 
razpise?

Pogrešamo predvsem mlade an
samble, k i sicer obstajajo, a jih  n i 
nikoli všteverjan. Ne vem, zakaj 
se to dogaja, o tem lahko samo 
ugibam. Morda je pritisk preve
lik, morda so razlogi drugačni. 
Ne vem.

Morda pa je med mladimi za
mejci upadlo zanimanje za na
rodno-zabavno glasbo...

Ja, mogoče tudi to. Prepričan pa 
sem, da ne bo narodno-zabavna 
glasba n iko li zamrla, kljub temu 
da je del mladine ne vrednoti do
volj dobro. Narodno-zabavna 
glasba je v tem podobna klasični 
glasbi: tudi Mozarta in Beethov
na večina ne posluša v mladih le
tih in  ju  začenja sprejemati ko
maj v zrelejšem obdobju. Narod- 
no-zabavna glasba nima samo 
razvedrilnega pomena. Po
membna lastnost tega žanra je 
tudi domoljubje, za katerega smo 
zamejci posebej občutljivi. V do
ločenem obdobju življenja zato 
človek vzljubi narodno-zabavno 
glasbo. Ta glasba ima še eno 
prednost: tudi brez posebnih ple
snih tečajev ali brez poznavanja 
korakov bolj zapletenih plesov je 
z narodno-zabavno glasbeno

podlago dovolj, da primeš dekle 
za roko in jo  popelješ v vrtinec 
plesa.

V Števerjanu sicer pogrešamo 
zamejske ansamble, v Slove
niji pa velja vaš festival še ved
no za enega od pomemb
nejših tovrstnih dogodkov... 
Števerjanski festival je v Slove
n iji zelo priljubljen tudi med 
mlajšimi generacijami. Tukaj 
so zaslovele številne skupine. 
Med temi tudi Fantje z vseh 
vetrov, Štajerskih sedem, Sla
povi, pa še bi lahko našteval. 
Števerjanski festival je pogosto 
prava odskočna deska za šte
vilne mlade ansamble. Pred le
ti smo im eli tudi koroške in  
avstrijske ansamble, ki jih  da
nes sicer n i več, a jih  bomo 
spet skušali privabiti.
Ob tem je festival tudi trenu
tek druženja in veselja... 
Seveda. Vzdušje po tekmoval
nem delu je res enkratno. An
sambli se združijo, trobentači 
zaigrajo skupaj, harmonikarji 
nategnejo mehove, skratka 
publika lahko prisluhne in za
pleše na melodije, k i se rodijo 
v spontanem skupnem kon

certu članov vseh ansamblov. To 
ni več festival, n i pa n iti navadna 
šagra: je prijetna družabnost, ki 
jo  skupaj ustvarjajo poslušalci in 
glasbeniki.

Vaš letošnji gost, Adi Smolar, 
bo pravi žanrski intermezzo v 
narodno-zabavnem tridnevju, 
ki ga prirejate...

Gostje navadno zabavajo pu
bliko po sklepu finalnega kon
certa, ko vsi skupaj čakamo na 
razglasitev rezultatov. Navadno 
so b ili gostje narodno-zabavni 
ansambli, k i se niso udeležili tek
movanja. Med n jim i smo imeli v 
gosteh tudi "prvokategornike": 
Avsenike, Slake, Alpski kvintet. V 
zadnjih letih pa smo ta "režim" 
nekoliko spremenili, ker je mor
da res boljše, da se po treh dne
vih narodno-zabavne glasbe po
nudi poslušalcem kot premor 
nekaj drugačnega. Pred dvema 
letoma sta tako b ili med nami 
Vanka in  Tonca, k i sta publiko  
zabavali z dovtipi in smešnicami. 
Lani smo se odločili, da ne bomo 
imeli gostov: tudi ta izbira se n i 
izkazala za napačno. Letos gosta 
spet imamo: to je Adi Smolar. On 
ne izvaja narodno-zabavne gla

sbe, je pa vsekakor ljudski kan- 
tavtor. Ljudje ga imajo zelo radi. 
Je šarmanten, ironičen: raču
nam, da bo tudi on privabil šte
vilne poslušalce k nam. Daje vtis 
preprostega človeka, ki z lahkoto 
pritegne pozornost publike. 

Tudi napovedovalca sta že 
ustaljena dvojica... 

Napovedovala bosta Janez Doli
nar in  Jasna Kuljaj. Mislim, da bo 
Dolinar p ri nas že osemnajstič: 
pomagal nam je oblikovati sko
raj polovico festivalov. Jasna 
Kuljaj pa je mlajša, a že zelo 
uveljavljena napovedovalka na 
RTV Slovenija. V Števerjanu so
delujeta že dve leti, letos bo 
tretjič. Srčno upam, da bosta z 
nama praznovala tudi 40-letnico 
naslednje leto.

Jasna Kuljaj je mlada, a 
uveljavljena napovedovalka. Z 
njo ste si zagotovili tudi dotok 
moškega dela publike...

Ja, seveda... (smeh) Redno 
opažam, kako Jasno v Števerjanu 
vsi prosijo za avtogram. Poveda
ti pa moram, da gre za zelo pre
prosto dekle. Ko je bila prvič v 
Števerjanu, je s sabo imela foto
grafski aparat in se slikala z vsemi 
našimi otroki. Dober mesec po 
festivalu sem dobil na dom težko 
ovojnico. Odprl sem jo  in iz pošt
ne pošiljke so pokukale fotogra
fije. Jasna nam je poslala vse fo
tografije z otroki. Sami lahko to
rej ugotovite, da gre za zelo 
prijazno in  vljudno gospodično. 

Kaj se bo še dogajalo ob festi
valu?

Odprta bo fotografska razstava 
Skupine 75. Pred kratkim so od
p rli svoj sedež in  galerijo v kul
turnem domu Briški grič na 
Bukovju in  tam najprej raz
stavljali. Razstavo sem si ogledal: 
gre za umetniške, kakovostne 
slike.

Kako bo mogoče spremljati fe
stival za vse tiste, ki se ne bo
do pripeljali v Števerjan?

Že nekaj le t uspešno pripravlja
mo spletni prenos našega festi
vala, ki si ga interesenti v živo 
lahko ogledajo na naši spletni 
strani www. sedej. org. S splet
nim  prenosom smo začeli pred 
štirim i leti: n i enostavno, zgodijo 
se tehnični zapleti, a do sedaj 
nam je vsakič predvajanje uspe
lo.

Andrej Čemic

Prejeli smo

Razmišljanje o skupni 
državi - Evropi

poštovani!
Ne vem, ali je predavanje 
Evropa onkraj nacionaliz

mov, na sporedu preteklega go- 
riškega festivala zgodovine, 
sprožilo kaj odmevov. Po skopem 
uvodu urednika revije Limes (za
ložnik De Benedetti) je nekaj filo
zofsko zgodovinskih razglabljanj 
na temo domovine/očetnjave in  
po zamisli liberalcev nastalih na
cionalnih držav podal zgodovinar 
in  katolik iz Toskane Franco Car- 
dini. D im itrij Rupel, kot dolgolet
n i slovenski zunanji minister, je 
okvirno podal bistvene razloge za 
osamosvojitev Slovenije. Evropar- 
lamentarec Gianni De Michelis n i 
prav nič spremenil stališč, ki jih  je 
imel na to temo še kot italijanski 
zunanji minister, le da sedaj le-ta 
odražajo današnjo režijo evro
pskega načrta. Brez ovinkov je De 
Michelis obtožil Slovenijo, da je 
(s svojim nacionalizmom) sproži
la krvavo vojno v Jugoslaviji. Ru
pel je prešel v obrambo, rekoč, da 
je šlo v bistvu za dosego demokra- 
cije, ker je bila jugoslovanska 
identiteta skonstruirana, nacio
nalni problemi pa slabo rešeni. 
Naj komentiram, da je takrat Hr
vaška zase suvereno sprejela svojo 
odločitev in bila zanjo tudi polno 
odgovorna.
Na koncu je De Michelis začrtal 
podobo nove Evrope.
To bo Evropa onkraj nacionaliz
mov (beri nacionalnih držav), ker 
njihova inačica "samoodločba na
rodov" povzroča same vojne; na
vedel je prim er Jugoslavije in  
nekaj neposlušnih malih narodov 
(npr. Baskov).

To bo Evropa onkraj religij.
To bo Evropa, ki se širi in se inte
grira; čim prej je treba sprejeti no
ve članice! Tu je De Michelis spet 
ošvrknil Slovenijo glede meje s 
Hrvaško.
To bo močna Evropa, ki jo  bo v 
kratkem "požegnala" nova Liz
bonska pogodba.
To bo Evropa, kot je bil pred2000 
leti rimski imperij, njeni državlja
n i pa sami "civis romanus sum". 
Rupel se je strinjal, katoliški zgo
dovinar tudi, čeprav ga je skrbela 
vsebina tega imperija.
Je že res, da je bil De Michelis ob
sojen glede korupcije z Enimon- 
tom in Avtocestami Veneta, da je 
bil znan po svojih razsipnih feš- 
tah, da je 17 let prebival v rim 
skem hotelu Plaza, da njegova 
glavna skrb velja družbam, k i jih  
premore po svetu, in  mu je pri 
tem vodenje ekonomsko finanč
ne kooperacije Ipalmo vse prej kot 
v napoto. Je pa bil tudi ustanovi
telj italijanske veje inštituta 
Aspen, kjer so poleg njega člani 
politik i kotR. Prodi, G. Amato, E. 
Letta, G. Letta, ekonomisti kot G. 
Tremonti, T. P Schioppa, vele- 
podjetniki kot J. Elkann, bankirji 
kot C. Passera, novinarji kot L. An- 
nunziata, P. Mieli itd.
Glede rimskega imperija bi p ri
pomnila, da so državljani osvoje

nih držav prej plačevali davke le 
svoji državi, potem pa so morale 
še države plačevati Rimu. Poleg 
državljanov so b ili tudi sužnji, 
nekateri obsojeni na smrt: verjet
no zato, ker so nepokorno vztraja
l i  p ri "samoodločbi" na svojih 
ozemljih? V končni fazi so bili vsi 
prebivalci imperija državljani, de 
facto pa vsi podložniki brez mož
nosti nadzora nad imperialnim  
absolutizmom in njegovo birok
racijo.
Glede močne Lizbonske Evrope, 
le-to so kro jili finančnikom po
drejeni politiki, vsak s svojim vr
tičkom in koritom v Maastricht
ski Evropi, k i jo je krojil po meri 
prijateljev bankirjev še zlasti naš 
Prodi v vlogi predsednika, prej 
nekajletni svetovalec Goldman- 
Sachs-a. Med tem so finančniki 
zrežirali poplavo Evrope z ame
riškim dolgom in hazardnimi pa
pirji, sproščali kredite, ob pričako
vanem izbruhu zadnjega 
mehurčka (tokrat nepremičnin
skega) na “dereguliranem"liberi- 
stičnem trgu špekulirali s "hedge 
funds"-i in  pahnili posamezne 
banke in  posledično države v 
astronomske zadolžitve. "Evropa 
je naš hranilnik za širitevnaše de
mokracije po svetu", je govoril 
Kissinger.
Zavedamo se, da glede širitve

Evrope ameriška "cherry 
picking" strategija izrablja raz
nolike nacionalne interese v 
Evropi, da za lastne interese ust
varja koalicijo voljnih za sprot
no rabo; avtor strategije obe
nem navaja, da le Evropa, ki ni 
ne preuspešna ne prešibka, ozi
roma Evropa, ki se širi in se ne 
poglablja, služi ameriškim na
cionalnim interesom! - Le ko
mu naj koristi širitev s tako 
vprašljivimi kriteriji združe
vanja? Čim bolj so nove člani
ce skorumpirane in preprede
ne s krim inalnim i in mafijskimi 
združbami, tem bolj jim  odpira
mo vrata na stežaj. Nova bremena 
in težave na ramena evropskih 
podložnikov, posli, imovine in 
dobrine posameznikom, darila 
prisklednikom. Bednim po li
tikom n iti na kraj pameti ne pade, 
da bi se o tem morali odločati 
državljani evropskih držav na re
ferendumu, če bi beseda demok
racija sploh imela še kakšen po
men.
Glede Evrope onkraj religij pre
puščam presojo vernikom.
Glede Evrope onkraj nacionalnih 
držav, spet nam strežejo z interna- 
cionalizmom! Doslej ga je vsilje
val predvsem komunizem. Obča
sno medlejšo obliko po svojih ko
ristih zagovarja rimska cerkev. 
Tokrat pa prihaja v presenetljivo 
podobnem slogu, kot naj bi ga le
ta 1776 aškenazitska skupina v 
Frankfurtu za ložo Velikega 
Orienta navedla med štiri metode 
za nadzor ljudstev. Metodo 2 tvo
ri podeljevanje štipendij izbra
nim, posebno talentiranim štu

dentom na univerzah in njihovo 
izobraževanje v internacionaliz- 
mu oziroma v konceptu o eni sve
tovni vladi. V metodo 1 spada de
narno in  spolno podkupovanje 
oseb na vplivnih mestih, posledič
no izsiljevanje, diskreditiranje in 
še kaj. Metoda 3 predvideva upo
rabo gornjih kategorij ljudi kot iz
vedencev in svetovalcev vladam. 
Metoda 4 zaobjema nadzor nad ti
skom, da množice lahko prepriča 
opravilnosti ene svetovne vlade. 
Ge ne verjamemo legendam, 
lahko preskočimo na leto 1991, 
ko je na Bilderbergovem srečanju 
gospod D. Rockefeller izjavil, da 
je bil svetovni načrt v prejšnjih šti
ridesetih letih zelo diskretno p ri
pravljen, da je sedaj svet zrel, da 
zakoraka svetovni vladi naproti, 
saj je nadnacionalna nadvlada in 
telektualne elite in svetovnih 
bankirjev gotovo bolj zaželena od 
nacionalne samoodločbe v rabi v 
preteklih stoletjih.
Naj pripomnim, da bankirji druži
ne Rothschild in družine Morgan 
danes nadzorujejo ca. 90 od

stotkov svetovnih financ. 
Kot obrobno zanimivost 
sem zasledila ustanovo 
CEEUN- tranzicijsko svetov
no raziskovalno mrežo, ki že 
nekaj let deluje pod pokro
viteljstvom videmske uni
verze, dveh univerz iz Be
netk in Rima ter banke Inte- 
sa, pod vodstvom koordina
torja Giorgia Dominese. So
delujejo referenti iz trinaj
stih držav, tudi vse tri 
univerze iz Slovenije, kotku- 
rator (trustee) za Slovenijo se 

navaja Igor Bavčar. Med različne 
sekcije spada tudi YICGG "Youth 
Innovation Competition on Glo
bal Governance", ki bo potekala 
v tretje julija letos v Gruziji pod 
naslovom Globalna vladavina in  
inovacija 2020: izziv za eno eko
nomijo, eno okolje, ene finance, 
eno varnost, veliko kultur. 
Nadnacionalna Evropa je stopni
ca te globalne "governance", po 
receptu "globalna rešitev za glo
balno krizo". Medtem pa je skupi
na Amato namesto ustave pripra
vila Lizbonsko pogodbo, da je ne 
bo treba več dati v odobritev 
peščici demokratičnih državlja
nov z referendumom.
Na slovenskih ekranih lahko sliši
mo mlade ekonomiste, ki zavzeto 
razlagajo kup oslarij; stari eko
nomski izvedenec, ideator evro
pske valute in znanec bančnih elit 
T. P. Schioppa je svetoval, naj eko
nomistov ne poslušamo! Lahko 
pa se pošteno zamislimo, ko od
dajamo evropski glas.

Za demokracijo žalujoča 
Nataša Daneu


